
وج آزادراه تهران- شمال از رکود چند ساله خر
خریدار    ســاخت آزادراه تهران-شمال تا پیش 
از سال ۹۳ در دســت پیمانکار خارجی بود اما در 
همان ســال به پیمانکاران داخلی واگذار شد، این 
در حالی اســت که مسیر ســاخت این آزادراه در 
یکی از صعب العبورترین مناطق کشور واقع شده 
و ساخت آن را می توان نمونه ای از توان داخلی در 

راهسازی عنوان کرد.
 پــروژه آزادراه تهــران- شــمال در دولــت دوم 
رفسنجانی )سال ۱۳۷۵( شروع شــد. این پروژه 
عظیم که شامل ســاخت ۱۲۶ کیلومتر آزادراه در 
دل کوهستان و دره های مســیر است به ۴ منطقه 

تقسیم شده است.
منطقه یک به طول ۳۳ کیلومتر از تهران شــروع 
می شود که ســاده ترین بخش از پروژه است و در 
دولــت دوازدهم راه اندازی شــد. منطقه ۴ نیز که 
۲۰ کیلومتر است و بخش ورودی به شهر چالوس 
اســت در ســال ۱۳۹۱ در دولت دهــم تکمیل و 

راه اندازی شد.
سخت ترین مناطق ساخت آزادراه تهران - شمال، 
مناطق میانی )۲ و ۳(  هســتند که به علت مسیر 
صعب العبور کوهستانی و دره های عمیق، نیازمند 
حفاری تونل های طولانی و ساخت پل های عمیق 

است.
منطقه ۲ این آزادراه در دولت گذشــته کلید زده 
شد و با درصد ناچیزی از پیشــرفت همراه بود اما 
در ۲ ســال اول دولت رئیسی ۲۲ کیلومتر از مسیر 

رفت منطقه ۲ این آزادراه تکمیل و راه اندازی شد.
این در حالی اســت که در ۲۵ ســال قبل از دولت 
ســیزدهم مجموعا ۵۳ کیلومتر )متوسط سالانه 
۲.۱ کیلومتر( از این آزادراه تکمیل شــد در حالی 
که در دولــت رئیســی در ۲ ســال ۲۲ کیلومتر 
راه اندازی شــد )متوسط ســالانه ۱۱ کیلومتر(. 
بدین ترتیب می توان گفت ســرعت پیشــرفت 
آزادراه تهران - شــمال در دولت رئیســی ۵ برابر 

دولت های گذشته بوده است.
»خیرالله خادمی« معاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل شــرکت ساخت و توســعه زیربناهای 
حمل ونقل در گفت وگو با ایرنــا واگذاری اجرای 
آزادراه تهران - شــمال به پیمانــکاران داخلی را 
نقطه عطف احــداث این آزادراه دانســت و گفت: 
از سال ۹۳ ساخت آزادراه ســرعت گرفته است و 
برنامه این است که در صورت تأمین مالی، آزادراه 

تهران - شمال تا ۶ سال آینده تکمیل شود.
خیرالله خادمی افزود: همچنین در ســال ۱۴۰۲ 
در بخش توسعه زیرساخت های حمل ونقل ریلی، 
آزادراهی و بزرگراهی پروژه های بزرگی به نتیجه 

می رسد و مورد بهره برداری قرار می گیرد.
وی اضافــه کرد: در بخــش آزادراهی بخش هایی 
برابــر ۲۹۳ کیلومتــر از ۵ آزادراه مهــم افتتاح 
می شود که عدد قابل توجهی اســت و با این بهره 
برداری ها، ۱۰ درصد طول آزادراه های کشــور در 

یک ســال افزایش می یابد، به این ترتیب ساخت 
آزادراه نزدیک به ۳.۵ برابر متوسط سالانه خواهد 
بود که به نســبت آمار سالانه ســاخت آزادراه که 
حدود ۸۵ کیلومتر اســت، اتفاق مهمی در توسعه 

زیرساخت های حمل ونقل است.

۳۵۰ هزار میلیارد تومان طرح های نیمه 
تمام در کشور وجود دارد

خادمی با بیان اینکه در حــال حاضر حدود ۳۵۰ 
هزار میلیارد تومان طرح های نیمــه تمام داریم، 
تصریح کرد: بهره بــرداری از فاز نخســت قطعه 
۲ آزادراه تهران- شــمال به طــول ۲۲ کیلومتر، 
آزادراه شــیراز- اصفهان که طولانی ترین آزادراه 
کشــور اســت به طول ۲۱۲ کیلومتر، باقیمانده 
آزادراه منجیل -رودبار به عنــوان گلوگاه آزادراه 
قزوین-رشت به طول ۸.۵ کیلومتر که حدود ۷.۵ 
کیلومتر آن تونل و پل است بخشی از برنامه هایی 
است که توسط شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل در برنامه تکمیل و بهره برداری امسال 

قرار دارد.
وی گفــت: همچنیــن تکمیل و بهره بــرداری از 
بخشــی از آزادراه مرند-تبریز و بخشی از آزادراه 
مراغه-هشترود از دیگر برنامه های شرکت ساخت 

و توسعه زیربناهای حمل ونقل است.

نیاز کشور به ۱۰ هزار کیلومتر آزاد راه
مدیر عامل شــرکت ساخت و توســعه زیربناهای 
حمل و نقل با بیان اینکه در حوزه آزادراهی ۲ هزار 
و ۸۰۰ کیلومتر آزادراه وجود دارد، بیان داشــت: 
این در حالی اســت که نیاز کشــور حداقل به ۱۰ 

هزار کیلومتر آزادراه است.
وی افــزود: بیــش از ۱۰ هــزار کیلومتر مســیر 
آزادراهــی، بزرگراهی و ریلی در کشــور در حال 
اجراســت که ارزش روز این  پروژه هــا ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان بوده و پیشــرفت فیزیکی ۳۵ تا ۴۰ 

درصدی دارد.

خادمی با بیان اینکه زیرســاخت های حمل ونقل 
از عوامل پیشرفت کشورهاست و متناسب با رشد 
اقتصادی باید زیرساخت های حمل و نقلی توسعه 
پیدا کند، اظهار کرد: موقعیــت جغرافیایی ایران 
ویژه بوده و در پل ارتباطی شــرق و غرب دنیا قرار 
گرفته است، بهترین مسیر حمل ونقل بار و مسافر 
عبور از کشــور ما اســت اگر مســیرهای اصلی را 
توسعه دهیم ارزان ترین و کوتاه ترین مسیر ایران 

است و باید در این زمینه برنامه داشته باشیم.
وی با اشــاره به اینکــه در حال حاضــر ۸۲ هزار 
کیلومتر مســیر جاده اصلی و فرعــی بزرگراهی 
و آزادراهی و ۱۳۰ هزار راه روســتایی در کشــور 
وجــود دارد و در کل ۲۱۰ هزار کیلومتــر راه در 
کشــور موجود است، گفت: نخســتین آزادراهی 
که در ســال ۱۴۰۲ افتتاح شــد باند رفت منطقه 
۲ آزادراه تهران-شــمال، به طــول ۲۲ کیلومتر 
اســت، این بخش از آزادراه از دوآب شهرستانک 
تا پل زنگوله به طــول ۲۲ کیلومتر امتداد می یابد 
که کاهــش ۵ کیلومتــر از طول مســیر موجود 
کرج- چالوس، کاهش ۲۰ دقیقه ای از زمان ســفر 
را به همراه دارد و با حذف گردنه کندوان و اصلاح 
قوس های موجود در مسیر موجب افزایش ایمنی 

سفر خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: این آزادراه 
بواسطه نوع کار، قرار گرفتن در صعب العبورترین 
منطقه کشور و بافت ریزشــی و پیچیده البرز، کار 
دشواری در مهندســی بود، در واقع پروژه شامل 
ابنیه ممتد ســنگین پیوســته به هــم تونل، پل، 

دیواره های حائل... است.
وی با بیان اینکه یکی از دلایل توقف چندین ساله 
پروژه، پیمانکاران خارجی بودند ، اظهار داشت: اما 
با ورود پیمانکاران توانمند داخلی و پرداخت سهم 
دولت و بنیاد، پروژه ســرعت گرفت.،مهندســان 
و پیمانکارانی که برای این کار انتخاب شــدند به 
نحواحسن طبق برنامه زمانبندی کار خود را انجام 

دادند و پروژه ای عظیم را به مردم تحویل دادند.

وزیـر اقتصاد:

۲ درصد جامعه مشمول مالیات بر سوداگری می شوند

افزایش ۵۰ تا ۲۵۰ میلیونی 
وهای مونتاژی  قیمت خودر

 با مصوبه جدید شورای رقابت
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وابط تجاری و اقتصادی، محور  ارتقای ر

ماموریت ۴ سفیر در تهران

آیا تجدیدنظر در قیمت خرید تضمینی 
گندم منتفی است؟

 فرش قرمز ۶۰۰ میلیارد دلاری قاره سیاه 
برای ایران
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صفحه 4

 مهمونی ۱۰ کیلومتری؛حماسه تمدنی جهان اسلام
 در برابر تمدن های رقیب

 حجت الاســام عباس عبدالهی »دو سال اســت که در فضای فرهنگی-
اجتماعی کشور در »عیدالله الاکبر )بزرگترین عید خدا(« شاهد یک رزمایش 
عظیم اجتماعی در تهران بوده ایم. این الگو امســال به تمام کشور سرایت کرد 
و تقریباً در تمام شهرهای متوســط و بزرگ کشور، مراسم جشن کیلومتری به 
همت شبکه هیئات مذهبی و فعالین فرهنگی-مذهبی برگزار شد؛ از سواحل 
خلیج همیشه فارس تا کناره های خزر و از کویر سیستان و بلوچستان و کرمان 

تا فلات مرکزی و مناطق کوهستانی.

یادداشت

عضو اتاق مشــترک ایران و عــراق گفت: تجار 
عراقی برای معاملــه با طرف ایرانــی از ارز آزاد 
استفاده می کنند، بنابراین برای کاهش ریسک 
باید معاملات بر اســاس یک نرخ ارز ثابت غیر از 
دینار و ریال صورت گیرد.جهانبخش ســنجابی 
دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایــران و عراق 
در مورد مبادلات تجــاری ایران و عــراق با ارز 
غیررســمی، اظهار داشــت: فدرال رزرو آمریکا 
به بانک مرکزی عراق فشــار آورده که باید مبدا، 
مقصد و چرایی حواله های دلاری مشخص شود.

وی افزود: دو اتفاق متعاقــب این موضوع افتاد؛ 
ابتدا بانک مرکزی عــراق عرضه دلار را به داخل 
بــازار کاهــش داد و دوم یک دســتورالعملی 
صادر کرد که بر اســاس این دستورالعمل صرفاً 
حواله هــای ارزی رأی واردکننــدگان یا افراد 
مجازی که می توانند نســبت به ابتیاع و خرید 
ارز اقدام کنند به مقصد معلوم امکانپذیر است. 
نکته دوم ایــن بود که به کشــورهایی که تحت 
تحریــم یکجانبه آمریــکا یــا تحریم های بین 
المللی هستند نمی شــود تبدیل دینار و حواله 

دلاری را انجام داد.

سنجابی ادامه داد: سیستم بانک مرکزی عراق 
طوری اســت که پول ارزی و ارز رسمی آن دلار 
است و یورو نیســت؛ معنای این حرف این است 
که اگر خریدار عراقی بخواهد به ایرانی، روسی یا 
کشور دیگری که تحریم است مثل کره شمالی، 
ارز عرضه کند بانک مرکزی عراق به دلیل فشار 
فدرال رزرو آمریکا بــه او ارز تخصیص نمی دهد 
پس مجبور اســت از بازار آزاد ارز تهیه کند. نرخ 
ارز بازار آزاد ۱۴۶۰ دینار و نرخ ارز رسمی ۱۳۲۰ 
دینار اســت یعنی اختلاف این دو ارز نزدیک به 
۱۴۰ دینار می شــود که همواره نیز بین ۷ تا ۱۰ 

درصد در نوسان است.
وی گفت: اگر ما اشــتباه کنیم و به دینار یا ریال 
کالا به طرف عراقی بدهیــم و بخواهیم دینار یا 
ریال را تبدیل به دلار کنیــم و از صرافی بگیریم 
این ما به التفاوت ۷ تا ۱۰ درصــد به ما تحمیل 
می شود؛ یا باید نرخ کالایی که ارسال می کنیم 
به قدری بالا باشــد که ایــن ما بــه التفاوت به 
تجارتمان لطمــه ای وارد نکند یا اینکه می توان 
به آن به عنوان یــک فرصت نگاه کرد که با طرف 
عراقی نه به دینار نه به ریــال مبادله نکنیم بلکه 

پروفرما و پیش فاکتور را مبتنی بر دلار و قرارداد 
را هم دلاری بنویسیم. اگر این کار را کنیم یعنی 
باید طرف عراقی به ما بایــد دلار بدهد بنابراین 
دیگر به ما مربوط نیســت که واردکننده عراقی 
می خواهــد دلار را از کجا تهیه کنــد و تحمیل 
ریســک به مصرف کننــده و واردکننده عراقی 
می شــود و قطعاً فشــار آنها ممکــن موجبات 
تغییر سیاست عراق را فراهم کند.دبیرکل اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و عراق افــزود: اما اگر 
ما همچنان به این موضوع بی تفاوت باشــیم و 
اصرار داشته باشــیم که با دینار یا ریال با طرف 
عراقی معاملــه کنیم، قطع به یقیــن اگر دینار 
به ما حواله داده شــود معادل ۱۰ میلیارد دلار 
نمی توانیم از عراق خریــد کالا کنیم و بنابراین 
مازاد دینار پیدا می کنیم. اگر به ریال هم معامله 
کنیم دچار نوســان می شــویم و هزینه ۷ تا ۱۰ 
درصدی اختلاف نرخ ارز رســمی و غیررسمی 
به ما تحمیل می شــود.وی تاکید کرد: بنابراین 
راهکار پاســخ به این چالش یک چیز است و آن 
اینکه باید معاملات بین ایران و عراق بر اســاس 

یک نرخ ارز ثابت غیر از دینار و ریال جلو ببریم.

تجارت

ریسک بالای تجارت با عراق
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خضریان:
 معاملات غیررسمی منشأ فساد و پولشویی 

شده است
عضو هیئت رئیســه کمیســیون اصل ۹۰ مجلس گفت: امیدواریم در 
روزهای آینده مشــکلات احتمالی طرح الزام به ثبت رسمی معاملات 

اموال غیرمنقول در مجمع حل و در اسرع وقت وارد فاز اجرایی شود.
علی خضریان، با بیان اینکه مبارزه با مفاسد بیشمار اسناد غیررسمی از 
جمله کلاهبرداری ها و تخلفات ملکی و مالی سال هاست که حوزه بحث 
و نظر کارشناسان و تصمیم گیران در کشــور بوده است، گفت: مجلس 
شورای اسلامی در نهایت برای این مســئله طرحی به نام الزام به ثبت 
رسمی معاملات اموال غیرمنقول را تصویب کرد. البته این طرح نیز راه 
پر پیچ و خمی را طی کرده و در حال حاضر نیز برای اصلاحات نهایی در 

اختیار مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار گرفته است.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به مشکلات و چالش های مسئله اسناد غیررســمی و راه حل های آن، 
اظهار داشــت: متأســفانه معاملات غیررسمی به وســیله قولنامه ها و 
مشکل قدیمی اســناد قولنامه ای در کشــور معضلی است که در حال 
حاضر منشأ بســیاری از فســادهای پیچیده مانند پولشویی ها و زمین 

خواری های گسترده در کشور بوده است.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به سخنان 
راهگشــای رهبر معظم انقلاب در جهت بهبود وضعیت اسناد رسمی 
در کشور، بیان کرد: حمایت قاطع رهبر معظم انقلاب بابت حل معضل 

اسناد غیررسمی موجب امیدواری نمایندگان مجلس شد.
خضریان ادامه داد: نرخ بالای پرونده های قضائی که با موضوع ملک و به 
طور خاص قولنامه به دادگاه ها می رسد، سقوط کشور در شاخص های 
حمایت از حقوق مالکیت را نشــان می دهد. سخنان رهبر انقلاب مبنی 
بر مصلحت قطعی دانســتن اجرای طرح الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقول بســیار دقیق و آگاهانه بود و لازم است همه مسئولان 
اعم از نمایندگان ملت و همچنین دســتگاه قضا به اجرای هر چه بهتر 

این طرح اهتمام بورزند.
سخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
امنیت ســرمایه گذاری یکی از مهمترین ارکان رشــد اقتصادی کشور 
است، افزود: در حال حاضر اگر سرمایه گذار با سند رسمی کشور ملکی 
را خریداری کند، ممکن اســت کــه در محاکم به دلیل اعتبار اســناد 
غیررسمی با چند شاهد و یک ســند قولنامه ای سند رسمی وی باطل 
شود، بدون اینکه شــخص حتی اطلاع پیدا کند. با این وضع نمی توانیم 

انتظار داشته باشیم سرمایه گذار در کشور ما سرمایه گذاری کند.

خضریان با ابراز امیدواری نسبت به اصلاح اشکالات طرح و تصویب آن 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام در روزهای آتی، گفت: خوشبختانه 
اعضای مجمع دید روشــنی نســبت بــه مصلحت های ایــن طرح در 
کشــور دارند. امیدواریم در روزهای آینده مشکلات احتمالی طرح در 
کمیسیون های تخصصی مجمع حل و در اســرع وقت وارد فاز اجرایی 

شود.

تذکر مجلس به وزیر دادگستری درباره اجرای 
قانون تسهیل در حوزه وکالت

عضو کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس به تشــریح وضعیت فعلی 
اجرای قانون تسهیل در زمینه وکالت و اقدامات مجلس برای اجرای این 

قانون از سوی دستگاه های مسئول پرداخت.
حســینعلی حاجی دلیگانی ، در خصوص فرایند تحقیــق و تفحص از 
کانون وکلا و مشکلات جاری بر سر راه دوره های کارآموزی، گفت: برابر 
آئین نامه داخلی مجلس، با شروع جلسات علنی مجلس در هفته آینده، 
کمیسیون حقوقی و قضائی باید این طرح را در دستورکار خود قرار دهد 
و زمانی را برای ثبت نام کســانی که بناســت عضو این هیئت تحقیق و 
تفحص شــوند، مشــخص کند. بعد از این مراحل کار به صورت رسمی 

آغاز می شود.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا این طرح تغییری در سیاست های 
کانون وکلا در اجرا نکردن قانون تســهیل ایجاد می کند یا خیر، افزود: 
قطعاً تحقیق و تفحص از کانون وکلا می تواند منجر به تغییر رفتار کانون 
در راهبردهای خودش در عدم اجرای دقیق قانون تســهیل شود. البته 
لازمه این امر عملکرد مناسب مجلس در پیشبرد این طرح و جدیت قوه 

قضائیه در رسیدگی بدون سوگیری و ایفای نقش دقیق خودش است.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در این 
شرایط قطعاً با این تحقیق و تفحص، کانون وکلا مجبور به اجرای قانون 

تسهیل بدون اشکالات فعلی خواهد شد.
عضو کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس در پاســخ بــه آنکه برنامه 
مجلس برای برخورد با اســتنکاف مرکز وکلای قــوه قضائیه از اجرای 
قانون تسهیل چیســت، گفت: ما دو تذکر را خطاب به وزیر دادگستری 
داده و خواستار این شــدیم که عمل به قانون را در دستورکار خودشان 
قرار دهند و زیر پا گذاشــتن قانون را از یاد ببرنــد و به نص صریح قانون 

عمل کنند.
حاجی دلیگانی تصریح کرد: اگر مرکز وکلای قوه قضائیه اشکالاتی را به 
این قانون دارد، باید به ما اعلام کند تا در مجلس بررســی شود. ایرادات 
این نهاد نمی تواند بهانه عدم اجرای قانون باشــد و تــا زمانی که قانون 
تسهیل قانون رسمی کشور است، باید توسط کسانی که اجرا کنندگان 

این قانون هستند، اجرایی شود و اقدامات آنها مستند به قانون باشد.

رضایی: 
نداشتن دیپلماسی التماسی نقطه قوت کارنامه 

دولت سیزدهم است
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، عدم غرب 
گرایی و نداشتن دیپلماســی التماســی را به عنوان نقطه قوت دولت 

سیزدهم برشمرد.
ابراهیم رضایی با اشــاره به نقاط قوت دولت سیزدهم اظهار کرد: جهت 
گیری انقلابی مهمترین حســن دولت اســت به علاوه آن می توان به 
پرکاری، دوندگــی و حرکت و کار جهادی بخش هایی از دولت اشــاره 

کرد.
به گفته وی، اخلاص، دغدغه و دلســوزی و جهت گیری انقلابی رییس 
جمهوری و ساده زیستی بخش هایی از دولت از دیگر نقاط قوت دولت 

سیزدهم است.
نماینده دشستان در مجلس شورای اسلامی عدم غرب گرایی و نداشتن 
دیپلماسی التماسی را نقطه قوت دیگر دولت سیزدهم دانست و درباره 
نقاط ضعف دولت گفــت: برنامه ریزی ضعیف، وعــده های غیرصادق، 
انتصابات رابطه ای و نه ضابطه ای در کنار بــه کارگیری افراد ناکارآمد و 

غیرهمسو با دولت از نقاط ضعف دولت است.

تریبون

خریدار  در ادامه جوســازی ها علیه توان 
موشــکی ایران با تکیه بر همکاری نظامی 
تهــران و مســکو در جنگ اوکراین، ســه 
کشور اروپایی انگلیس، فرانسه و آلمان روز 
پنجشنبه هفته گذشــته با صدور بیانیه ای 
مشــترک، خواســتار عدم رفع تحریم های 
موشــکی ایران - کــه مطابق بــا قطعنامه 
۲۲۳۱، مهرماه ســال جاری پایان می یابد- 

شدند.
 تروئیــکای اروپایی در تداوم جوســازی ها 
علیه برنامه موشــکی ایــران و ارائه روایت 
نادرست از قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت، 
ادعاها درباره ارســال پهپادهــای ایرانی به 
روســیه برای اســتفاده در جنگ اوکراین 
را مطرح کرد. انگلیس، فرانســه و آلمان بر 
همین اساس درخواســت خود را از سازمان 
ملل متحد، برای بررســی شــواهد ادعایی 
انتقــال تجهیزات نظامی ســاخت ایران به 

روسیه را تکرار کردند.
در این بیانیه ادعا شــده اســت: »ما مصمم 
هستیم که ایران هرگز نباید سلاح هسته ای 
تولید کنــد و باید فعالیت های هســته ای 
خــود را تغییر دهــد. ما بر همین اســاس 
عمیقاً نگران هســتیم که محدودیت های 
کلیــدی قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت، 
به ویژه در مــورد فعالیت های بالســتیک 
و انتقال موشــک های ایران در مــاه اکتبر 
منقضی شــود. ما یادآور می شویم که سایر 
محدودیت هــای قطعنامه هــای مرتبــط 
شورای امنیت ســازمان ملل  نیز پس از آن 

تاریخ کاملًا به قوت خود خواهد ماند.«
دو هفتــه پیش نیــز روزنامــه گاردین در 
گزارشــی به نقل از دیپلمات های اروپایی 
نوشــت: بریتانیا، فرانسه و آلمان قصد دارند 
محدود کردن برنامه موشک های بالستیک 
ایران را بعد از پایان موعد مقرر در قطعنامه 
۲۲۳۱ شــورای امنیت یعنی ۲۶ مهر )۱۸ 
اکتبــر( ادامه دهند. گفته شــده این اقدام، 
واکنشــی به حمایت تســلیحاتی ایران از 
روســیه در جنگ اوکراین است. در صورت 
اتخاذ چنیــن اقدامی، این بــرای اولین بار 
اســت که بریتانیا، فرانســه و آلمان به طور 
رســمی توافق هســته ای ۲۰۱۵ با ایران را 

نقض می کنند.

بیانیه اخیر فرانسه، انگلیس و آلمان درباره 
ادامه محدودیت های برنامه موشــک های 
بالســتیک ایران که قرار است مهرماه سال 
جاری لغو شود اقدامی در جهت اسنپ بک 

نیست
بیانیه اخیر فرانسه، انگلیس و آلمان درباره 
ادامه محدودیت های برنامه موشــک های 
بالســتیک ایران که قرار است مهرماه سال 
جاری لغو شود اقدامی در جهت اسنپ بک 
نیست. به نظر این کشــورها تمایلی به فعال 
کردن این مکانیزم ندارند و بیشتر به دنبال 
اقدامی یک جانبه از ســوی کشورهایشان 
و اتحادیــه اروپا هســتند تــا تحریم های 
تســلیحاتی خود علیه ایران را در واکنش به 
همکاری ایران با روسیه در جنگ با اوکراین 
حفظ کنند. اما خودداری سه کشور اروپایی 
عضو برجام از لغو تحریم هایی تســلیحاتی 
)موشــک های بالســتیک( ایران کــه باید 
در سال هشــتم اجرای برجام اعمال شود، 
نقض صریح برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ است. 
به عبارتی آنها همان کاری که آمریکا سعی 
داشت در ۲۰۲۰ درباره تمدید تحریم های 
تسلیحاتی ایران در ســال پنجم انجام دهد 
و در مقابــل آن مقاومــت کردنــد را انجام 

خواهند داد.
آمریکا در ســال ۲۰۱۸ یک جانبه از برجام 
خارج شد اما سه کشور اروپایی عضو برجام 
در برجام باقی ماندند. این کشورها هر چند 
نســبت به اجرای تعهدات اقتصادی خود تا 
کنون ناتوان بــوده و قصور داشــتند اما به 
طور رسمی برای نقض یا لغو تعهدی مشابه 
اقدامی که آمریکایی ها به وفور انجام دادند، 

گامی برنداشته اند.
ســه کشــور اروپایی و اتحادیــه اروپا وفق 
برجام در ابتــدای کار تحریم های اقتصادی 
خود علیه ایــران را لغو کردنــد و اکنون در 
سال هشــتم اجرای برجام؛ اگر قائل به این 
هستند که برجام زنده است، باید نسبت به 
لغو تحریم های تسلیحاتی خود علیه ایران 

اقدام کنند.
اخبار رســمی و غیررســمی به ویژه بیانیه 
اخیر ســه کشــور در ســازمان ملل نشان 
می دهد، آنها ســعی دارند به طور رســمی 
تعهــدات برجامی خود را نقض کنند. ســه 

کشور اروپایی ایران را شدیدا به عدم اجرای 
برجام و قطعنامــه ۲۲۳۱، همکاری کافی 
نداشتن با آژانس و توسعه برنامه غنی سازی  
و موشکی خود فراتر از برجام متهم می کنند 
و از ایران می خواهند کــه یک جانبه بدون 
آنکه طرف های مقابل به تعهداتشان پایبند 
باشــند برجام را اجرا کند. اما در صورت لغو 
نکردن تحریم های تســلیحاتی از ســوی 
این کشورها این مســاله برای ایران بیش از 
پیش مسجل خواهد شــد که این کشورها 
به احیای برجام و حفظ ایــن توافق پایبند 

نیستند.
بهانه کشــورهای اروپایی بــرای عدم لغو 
تحریم های تســلیحاتی ایران این اســت 
که ایران و روســیه قطعنامــه ۲۲۳۱ را در 
خرید و فروش پهپادهای ایــران و احتمالا 
موشــک های بالســتیک در رابطه با جنگ 
اوکراین نقض کرده اند، اما ایــن ادعا هنوز 
بعد از گذشت ۵۰۰ روز از جنگ اوکراین به 
لحاظ فنی و حقوقی اثبات نشده و صرفا در 
حد یک موضع گیری سیاســی است اما این 
کشورها با سوء استفاده از قدرت و نفوذ خود 
در ســازمان های بین المللی سعی دارند به 

ایران فشار آوردند.
دیپلمات هــای غربــی مدعی هســتند، با 
وجود پایان یافتن دوره محدودیت ها برای 
صادرات تسلیحات از ســوی ایران، برخی 
از مفــاد این قطعنامه دســت کم تــا اکتبر 
سال ۲۰۲۳ درباره ســامانه های پیشرفته 
موشکی همچنان پابرجا است. آنها با تفسیر 
موسع از متن حقوقی قطعنامه ۲۲۳۱ ادعا 
می کنند که محدودیت فروش سلاح برای 
ایران شــامل فن آوری های پیشرفته مثل 

تکنولوژی پهپادی هم می شود.
مقامات ایــران در رابطه با فــروش پهپاد به 
روسیه و اســتفاده احتمالی روســیه از آنها 
در جنگ با اوکرایــن بارها اعلام کرده اند که 
هیچ ســلاحی را برای هیچ کدام از طرفین 
جنگ صادر نکرده اســت. ایران بارها اعلام 
کرده اســت، سیاســت خارجی اش مبتنی 
بر مخالفت بــا جنگ اســت و در خصوص 
جنگ در اوکراین نیز مخالف جنگ اســت و 
متناســب با ظرفیت های خود تلاش کرده 
و می کند که رویکرد نظامــی در این زمینه 

خاتمه پیدا کند.تحریم تسلیحاتی شورای 
امنیت علیه ایران ۲۷ مهر ۱۳۹۹ )۱۸ اکتبر 
۲۰۲۰( بر اساس قطعنامه ۲۲۳۱ برداشته 
شد و از آن پس ایران برای فروش تسلیحات 
نظامی خود به کشورهای دیگر فارغ از اینکه 
از آنها به چه شکل و در کجا استفاده خواهد 

شد، منعی ندارد.
دونالد ترامپ رییس جمهــور وقت آمریکا 
ماه ها بــرای مقابله با تمدیــد تحریم های 
از  کــه   ۲۰۲۰ در  ایــران  تســلیحاتی 
دستاوردهای بزرگ و مهم برجام بود، تلاش 
کرد، اما در این مســیر موفق نشــذ. جامعه 
بین الملل و کشــورهای اروپایی به ویژه سه 
کشور انگلیس، فرانســه و آلمان در شورای 
امنیت ســازمان ملل متحــد در آن مقطع 
در مقابل ایالات متحده قــرار گرفتند تا در 
نهایت آنچــه در برجــام و قطعنامه ۲۲۳۱ 
شورای امنیت ســازمان ملل به ایران وعده 
داده شــده بود، محقق شــود و نقض برجام 
صورت نگیرد چرا که به خوبی می دانستند 
نقض برجام آن هم در بعد تســلیحاتی، در 
حالی که این کشورها به تعهدات اقتصادی 
خود هم پایبند نبودند، دادن مجوز رسمی 
به ایران برای خروج از برجــام و لغو تمامی 
نظارت هــای آژانس در چارچــوب برجام 
است.فشــار جنــگ اوکراین و روســیه به 
کشورهای اروپایی ، تنها عاملی است که این 
کشورها را نســبت به فروش تعدادی پهپاد 
ایرانی )آن هم قبل از وقوع جنگ( به روسیه 
عصبانی کرده اســت. شــاید اگــر خریدار 
پهپادهای ایرانی هر کشوری به جز روسیه 
بود که در جنگ با اوکرایــن و منافع آمریکا 

و اروپا است،  این کشــورها این گونه واکنش 
نشان نمی دادند. به نظر، کشورهای اروپایی 
و آمریکا بیشــتر ســعی دارنــد یک فضای 
سیاسی و رسانه ای علیه ایران برای فشار به 
روســیه فراهم کنند. آنها به خوبی می دانند 
که ادعایشــان درباره نقض قطعنامه ۲۲۳۱ 
دربــاره فــروش پهپادها و موشــک های 
بالستیک بی پایه و اساس و فاقد حساسیت  
برای واکنش نشان دادن در این سطح است. 
به علاوه که گزینه هــای روی میز ایران در 
واکنش بــه چنین نقضــی پرهزینه خواهد 
بود.مقامــات اروپایــی و رســانه های این 
کشــور به صراحت درباره تصمیم احتمالی 
قدرت هــای اروپایــی برای نقــض برجام 

هشدار داده اند.
ایران در حــال حاضر  توانایی غنی ســازی 
اورانیــوم تــا ۶۰ درصــد را دارد. یکــی از 
گزینه های مهــم ایران غنی ســازی فراتر از 
۶۰ درصــدی در واکنش به نقــض برجام از 
سوی اروپایی هاست.واســیلی نبنزیا، سفیر 
و نماینده دائم روسیه در ســازمان ملل روز 
پنجشنبه هفته گذشــته در نشست شورای 
امنیت به کشــورهای غربی دربــاره تلاش 
برای حفظ تحریم های موشــکی علیه ایران 
هشدار داد و از آنها خواست به تعهدات خود 
پایبند باشند.ســفیر روســیه تلاش ها برای 
متهم کردن ایران به نقض پارگراف های ۳ و ۴ 
ضمیمه ب قطعنامه ۲۲۳۱ را مصداق انتشار 
اطلاعات جعلــی بیان کرد و گفــت: ایران و 
روســیه هر دو بارها نامه هایی را در شورای 
امنیت توزیــع کــرده و گفته انــد که هیچ 

شواهدی در تایید این اتهامات وجود ندارد.

سامانه بومی سازی شده سیســتم اطلاعات و نمایش 
نقشــه الکترونیک دریایی)اکدیس( به مناســبت روز 
جهانی هیدروگرافی در ســازمان جغرافیایی نیروهای 

مسلح رونمایی شد.
 به مناســبت روز جهانی هیدروگرافــی و همزمان با 

بیش از ۴ دهه فعالیت ســازمان جغرافیایی نیروهای 
مسلح، سامانه بومی سازی شــده سیستم اطلاعات 
و نمایش نقشــه الکترونیــک دریایی)اکدیس( که 
توسط محققان این ســازمان طراحی و ساخته شده 

است، رونمایی شد.

امیر فخری درباره ایــن خبر افزود: ســامانه اکدیس 
)ECDIS( یک ســامانه الکترونیکی ناوبری پیشرفته 
اســت که روی شــناورهای نظامی و تجــاری نصب 
می شــود، این سامانه روی نمایشــگر خود که در ابعاد 
مختلف ساخته می شــود، نقشــه های الکترونیکی را 

با اطلاعات نهفته در لایه های مختلــف آن به نمایش 
می گذارد.

در این مراســم امیر دریــادار ایرانی فرمانــده نیروی 
دریایی راهبردی ارتش و جمعی از مسئولین لشکری و 

کشور حضور داشتند.

سامانه

ونمایی شد ونیک دریایی ر سامانه اطلاعات و نمایش نقشه الکتر

خریدار  ســفرای جدید فیلیپین، لیبی، 
بنگلادش و هند با تقدیم اســتوارنامه های 
خود بــه رئیــس جمهور، بر تــلاش جدی 
کشــورهای خود برای فعال کردن تمامی 
ظرفیت ها و ارتقای روابــط با تهران در همه 
حوزه ها به ویژه تعاملات تجاری و اقتصادی 

تاکید کردند.
 ماموریــت ۴ ســفیر جدید از کشــور های 
فیلیپین، لیبی، بنــگلادش و هند با تقدیم 
استوارنامه هایشان به رییس جمهور به طور 
رســمی در ایران آغاز شده است؛ هر کدام از 
سفرا روز یکشنبه - ۱۸ تیرماه - دیدارهای 
جداگانه ای با آیت الله ســیدابراهیم رئیسی 

رئیس جمهور اسلامی ایران داشتند.
»ربرتو جی مانالو«، »جمعه حسن فضیل«، 
»منجورول کریم خان چــودری« و »رودرا 
گائوراو شرست« ســفرای جدیدی هستند 
که فعالیت دیپلماتیک خود را در تهران آغاز 
و در دیدار با آیت الله رئیســی بر گســترش 
همکاری ها و تقویت روابط دوجانبه با ایران 

تاکید کردند.

جشن شصتمین سالگرد برقراری 
روابط دیپلماتیک ایران و فیلیپین

رئیس جمهور کشــورمان در آیین دریافت 
استوارنامه »ربرتو جی مانالو« سفیر جدید 
جمهوری فیلیپین، با اشاره به سوابق روابط 
دوستانه دو کشــور اظهار امیدواری کرد که 
سفیر جدید فیلیپین با همکاری مسئولان 
مربوطه در ایران بتوانند گام های بلندی در 

زمینه ارتقای سطح روابط فیمابین بردارند.
رئیس جمهــور فعال کــردن ظرفیت های 
متنــوع و خوب دو کشــور را در راســتای 
گســترش همکاری هــا و تقویــت روابط 
دوجانبــه و به تبــع آن توســعه تعاملات 

بین المللی دو طرف موثر دانست.
»ربرتو جی مانالو« ســفیر جدید جمهوری 
فیلیپین نیز در این مراسم با اشاره به اینکه 
دو کشور ســال آینده شــصتمین سالگرد 
برقراری روابــط دیپلماتیک بــا یکدیگر را 
جشــن خواهند گرفت، اظهار داشت: ایران 

یکی از قدیم تریــن شــرکای فیلیپین در 
این منطقه اســت و روابط دو کشور در تمام 
این مدت کاملا دوســتانه و صمیمی بوده و 
هیچگاه مشکل و مسئله ای میان آنها وجود 

نداشته است.

درخواست لیبی برای تقویت جدی 
همکاری  اقتصادی و نگاه

 تحسین آمیز به روابط منطقه ای ایران
رئیس جمهور همچنیــن در آیین دریافت 
اســتوارنامه »علی جمعه حســن فضیل« 
سفیر جدید دولت لیبی، با اظهار امیدواری 
نســبت به اینکه دوره ماموریت وی همراه با 
توسعه و تعمیق روابط دو کشور باشد، گفت: 
روابط ایران و لیبی پــس از پیروزی انقلاب 
اســلامی همواره دوستانه و ســازنده بوده 
اســت و امیدوارم با برقراری ثبات و آرامش 
در لیبی، تعاملات فیمابین با سرعت بیشتر 

گسترش یابد.
آیت الله رئیســی با اشــاره به اینکه عمیقاً 
معتقدم مشکلات لیبی و برخی کشورهای 

اســلامی ناشــی از حضــور و دخالت های 
بیگانگان است، افزود: امیدواریم ملت لیبی 
هر چه سریع تر با ایجاد شرایط مناسب برای 
برگزاری انتخابات سراسری و تشکیل دولت 
فراگیر، به دخالت بیگانگان در این کشــور 
پایان دهند و روز به روز در مســیر پیشرفت 
گام هــای بلندتــری بردارند.»علی جمعه 
حسن فضیل« ســفیر جدید دولت لیبی نیز 
در این مراسم با بیان اینکه دو ملت مسلمان 
لیبی و ایران اشــتراکات فراوانی با یکدیگر 
دارند، اظهار داشــت: ملت لیبــی همواره 
حامی انقلاب اســلامی ملت ایــران بوده و 
افکارعمومی کشورم به ایران به عنوان یکی 
از حامیــان واقعی جریــان مقاومت نگاهی 
تقدیرآمیز دارد؛ مردم در لیبی سپاســگزار 
تلاش های شما برای تقویت روابط منطقه ای 
هستند.سفیر جدید لیبی همچنین با اشاره 
به ظرفیت ها، توانمندی ها و دســتاوردهای 
متنوع کشــورمان خواســتار تقویت جدی 
همکاری های تجاری و اقتصادی دو کشــور 

شد.

تحسین موفقیت سیاست خارجی
 در دولت سیزدهم

ســید ابراهیم رئیسی در مراســم دریافت 
اســتوارنامه »منجــورول کریــم خــان 
چودری« ســفیر جدید جمهــوری مردم 
بنگلادش، روابط دو کشــور مسلمان ایران 
و بنگلادش را ریشه دار و برخوردار از سابقه 
تمدنی و فرهنگی دانســت و ابراز امیدواری 
کرد: در دوره ماموریت ســفیر جدید، سطح 
روابط دو کشور در همه عرصه ها روز به روز 

افزایش یابد.
رئیس جمهور در ادامه یکــی از زمینه های 
مهم توســعه روابــط ایران و بنــگلادش را 
حوزه تجــاری و اقتصادی عنــوان کرد و با 
بیان اینکه ســطح مبادلات تجــاری فعلی 
میان دو کشــور با وجود ظرفیت های بسیار 
خوب موجود، قابل قبول نیست، بر ضرورت 
هدف گذاری افزایش سطح مبادلات تجاری 
یک میلیــارد دلاری ایــران و بنگلادش در 
گام اول تاکیــد کرد.»منجورول کریم خان 
چودری« سفیر جدید بنگلادش نیز در این 

مراسم با اشاره به پیوندهای عمیق فرهنگی 
و دینی میان مــردم ایــران و بنگلادش بر 
علاقه مندی دولــت متبوعش برای تعمیق 
روابط با جمهوری اســلامی ایران به ویژه در 
حوزه ســرمایه گذاری و تجارت تاکید کرد 
و افزود: موفقیت سیاســت خارجی دولت 
ایران در توسعه روابط با کشورهای همسایه 

و اسلامی برای ما مشهود است.
ســفیر جدید بنــگلادش اظهار داشــت: 
اطمینان می دهــم در دوره ماموریت خود 
در جمهوری اســلامی ایران برای توســعه 
روابط دو کشــور و تعمیم آن به شراکت در 
حوزه هــای اقتصادی و تجــاری تمام توان 

خود را به کار خواهم گرفت.

ماموریت هند به سفیر خود برای 
توسعه روابط با ایران

آیــت الله رئیســی در مراســم دریافــت 
اســتوارنامه »رودرا گائوراو شرست« سفیر 
جدید جمهوری هند، روابــط ایران و هند 
را دارای قدمت تاریخی و تمدنی دانســت 
و گفت: مــا برای توســعه روابط بــا هم در 
حوزه های مختلــف سیاســی، اقتصادی، 
علمــی و فنــاوری و فرهنگــی، مانــع و 
محدودیتــی نداریم.رئیس جمهور با تاکید 
بر ضرورت تسریع در اجرای پروژه مشترک 
توســعه بندر چابهار میان دو کشور از سفیر 
جدید جمهوری هند خواســت این موضوع 

را با جدیت پیگیری کند.
»رودرا گائــوراو شرســت« ســفیر جدید 
جمهوری هند نیز ضمــن تبریک عضویت 
رسمی جمهوری اسلامی ایران در سازمان 
همــکاری شــانگهای همزمان با ریاســت 
کشورش بر این سازمان، با بیان اینکه دولت 
هند عمیقاً معتقد است سطح فعلی تعاملات 
سیاســی و اقتصادی دو کشــور در اندازه 
ظرفیت های موجود متقابل نیســت، گفت: 
ماموریت دارم توســعه روابط دو کشور را تا 
رسیدن به ســطح مطلوب و شایسته دنبال 
کنم و در این زمینه تمام توان خود را به کار 

خواهم گرفت.



وزیر اقتصاد:

۲ درصد جامعه مشمول مالیات بر سوداگری می شوند

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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آیا تجدیدنظر در قیمت خرید تضمینی گندم 
منتفی است؟

گزارش های موجــود حکایت از آن دارد که فعلا رئیس جدید شــورای 
قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی نظر موافقی برای تشکیل 

جلسه و تجدیدنظر در حوزه قیمت خرید تضمینی گندم ندارد.
 بر اساس گزارش های واصل شده، به نظر می رســد قرار نیست قیمت 
خرید تضمینی گندم که ۱۷ اردیبهشت ۱۴۰۲ از ۱۳ به ۱۵ هزار تومان 

تغییر کرد مجدد تغییر قیمت داشته باشد.
بر اساس رایزنی های انجام شده بین اعضای کمیسیون کشاورزی، آب 
و منابع طبیعی مجلس شورای اســلامی، اتاق اصناف کشاورزی ایران 
و بنیاد ملی گندم کاران با وزارت جهاد کشــاورزی قرار شــد در قیمت 
فعلی گندم تجدیدنظر شود. با ورود محمدعلی نیکبخت به وزارت جهاد 
کشاورزی قرار بود در این هفته جلسه شورای قیمت گذاری محصولات 
اساسی کشاورزی برگزار شده و قیمت گندم نهایی و به امضای اعضای 

این شورا برسد.
خبرها حاکی است برگزاری این جلسه فعلًا منتفی است و روز گذشته 
رئیس شورای قیمت گذاری فقط به امضا صورتجلسه قیمت تضمینی 

کلزا با نرخ هر کیلو ۳۰ هزار تومان مبادرت کرده است.

وهای  افزایش ۵۰ تا ۲۵۰ میلیونی قیمت خودر
مونتاژی با مصوبه جدید شورای رقابت

پس از گذشــت دو ماه از نهایی شدن اولین مصوبه شــورای رقابت در 
مورد قیمت گذاری خودروهای مونتاژی و حاشیه های پیرامون آن، در 
نهایت روز ۱۷ تیرماه در جلسه شورای رقابت، قیمت های پایه جدید به 
صورت مصوب اعلام شد که در این گزارش تغییرات قیمت های مصوب 

اول و قیمت های جدید مورد بررسی قرار گرفت.
 پس از تصویــب و افزایش قیمــت خودروهای داخلی، در نخســتین 
روزهای نیمه دوم فروردین ماه امسال، شــورای رقابت تصمیم گرفت 
که برای اولین بار بر روی قیمت خودروهای مونتاژی هم دست بگذارد 
و تعیین کننده قیمت محصولات شــرکت های خودروسازی باشد. این 
تصمیم در جلســه روز ۱۶ فروردین ماه ۱۴۰۲ شورای رقابت اتخاذ شد 
اما پروسه تصویب، یک ماهی به طول انجامید و پس از امروز و فرداهای 
بسیار شورای رقابت برای تعیین تکلیف این موضوع، در نهایت، قیمت 
خودروهای مونتاژی ۱۶ اردیبهشــت ماه تصویب و یــک روز بعد )۱۷ 

اردیبهشت ماه( اعلام شد.
موضوع امــا به همین ســادگی ها نبود، خودروســازان که قیمت های 
مصوب شــورای رقابت را متناســب با هزینه های تولید نمی دانستند 
تا همین هفته گذشــته هــم از اجرای مصوبه شــورای رقابت ســرباز 
می زدند و قیمت های مصوب شــورای رقابت را اجرایی نمی کردند؛ این 
خودروســازان نه تنها برای منتخبان مرحله نخســت فروش یکپارچه 
خودروها با قیمت های خــود، دعوتنامه واریز وجه ارســال می کردند 
که مرحله دوم را هم با همان قیمت تعیین شــده توســط خود )قیمت 

کارخانه که بالاتر از مصوب شورای رقابت بود( برگزار کردند.

در این بین علیرغم اینکــه وزارت صمت در نامه ای به شــورای رقابت 
ضمن اشــاره به بازخوردهای دریافتی از خودروســازان و بیان اینکه 
تعدیل ها در حوزه های محدودی اعمال شــده است، خواستار بررسی 
بیشتر و دقیق تر در قیمت خودروهای مونتاژی شــد؛ اما در این رابطه 
شورای رقابت، اعلام کرد که نظر شــورا و کارگروه خودرویی این است 
که هر آنچه که تصمیم گرفته شده، به طور قطعی اجرا شود؛ اما چنانچه 
در فاصله دو تا ســه ماه آینده، تغییراتی در صورت هــای مالی، نرخ ارز، 
قیمت ها و هزینه های تمام شــده صورت گرفت، این موضوع دوباره در 

کارگروه خودرو مورد بررسی قرار می گیرد.
پس از آن هم وزارت صمت وارد عمل شــد و با برگزاری جلسه ای با پنج 
خودروساز خصوصی کشور و مســئولان وزارت صمت، ضوابط قیمت 
خودروهای مونتــاژی را تعیین تکلیف کرد؛ خودروســازان هم مصوبه 
شورای رقابت را پذیرفته و ملزم به اجرای آن شــدند؛ اما بازهم خبری 

از اجرا نبود.
در نهایت هفته گذشته، یکی از مسئولان شــورای رقابت، توضیحاتی 
در مورد بررســی قیمت خودروهای مونتاژی ارائه و اعلام کرد: شورای 
رقابت در مورد خودروهای مونتاژی به صورت مســتمر و روزانه جلسه 
دارد، در این جلســات اولویت با خودروهایی اســت که تاکنون قیمت 
آن ها اعلام نشــده است؛ بر این اساس قرار شــد که در جسله روز شنبه 
)۱۷ تیر ماه( قیمت خودروهای مونتاژی مجدد در دســتور کار جلسه 

باشد و مورد بررسی قرار گیرد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خبر داد
 برنامه ریزی برای بازسازی و نوسازی 

واحدهای صنعتی
رئیس ســازمان صمت اســتان تهران از برنامه ریزی برای بازســازی 
و نوســازی واحدهای صنعتی و در نظر گرفتن حمایت های ویژه برای 
واحدهایــی که تکنولوژی بــه  روز دارنــد خبر داد و گفــت: در برخی 
واحدهای صنعتی نیز ســرمایه گذاری انجام شــده، اما ظرفیت خالی 

دارند که از راه تامین نقدینگی می توان این ظرفیت ها را فعال کرد.
مهدی سیجانی اظهار کرد: حدود ۱۰ هزار واحد نیز در مقیاس صنعتی، 
اما در قالب صنفی مشــغول به فعالیت هســتند که صادرات محورند و 
توانایی ایجاد اشتغال و فراهم کردن ارزش افزوده را برای استان دارند. 
بنابراین برنامه ریزی شده با بررسی قوانین نسبت به رفع مشکلات این 

واحدها اقدام شود.
رئیس سازمان صمت همچنین با بیان اینکه بر اساس اسناد بالادستی 
و آمایش ســرزمین استان و محدودیت در ســرمایه گذاری، مقرر شده 
با تعیین مشوق هایی برای جذب ســرمایه گذاری در واحدهای دانش 
بنیان و صنایع مجاز، به ســمت توســعه واحدهــای تکنولوژی محور 
و بدون آلایندگی محیط زیســت حرکت کنیم، تصریح کرد: در ســال 
گذشته ۲۹۰ واحد با ســرمایه گذاری ۴۶۵۰ میلیارد تومان و اشتغال 
۱۸ هزار نفر در تهران توســعه پیدا کرده که در مقایســه با سال قبل در 
سرمایه گذاری رشــد ۸۲ درصدی و از نظر اشتغال رشد ۹۴ درصدی را 

داشته است.
وی در ادامه از برنامه ریزی برای بازسازی و نوســازی واحدها و در نظر 
گرفتن حمایت های ویژه برای واحدهایی که تکنولــوژی به  روز دارند 
خبر داد و گفت: در برخی واحدهای صنعتی نیز ســرمایه گذاری انجام 
شــده، اما ظرفیت خالی دارند که از راه تامین نقدینگــی و مواد اولیه و 
مدیریت خود مالک واحد صنعتی یا با همکاری ســرمایه گذاران دیگر 
که پروانه بهره برداری دارند می توان ظرفیت هــای خالی را فعال کرد. 
در راه دوم ســرمایه گذار می تواند با برند خــودش از ظرفیت آن واحد 

صنعتی استفاده کند.

بازار

خریدار   وزیــر اقتصاد با تاکیــد بر اینکه 
مالیات بر ســوداگری تنها مشــمول یک تا 
دو درصد آن هم ســفته بازان و سوداگران 
می شود، اظهار داشــت: دولت مردمی قطعاً 
به سراغ این افراد خواهد رفت تا ۸۰ میلیون 
نفر دیگری که اساســاً در عمل مشمول این 
مالیات نخواهند شد، بتوانند از یک زندگی 
توأم با آرامش و عدالــت مالیاتی برخوردار 

شوند.
به گزارش وزارت اقتصاد، »ســید احســان 
خاندوزی« با حضــور در برنامه تلویزیونی، 
اظهار کــرد: اکنــون در یکــی از بهترین 
زمان هــای هماهنگی میان دســتگاه های 
اصلی اقتصــادی دولت یعنــی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی و سازمان 
برنامه و بودجه به عنوان سه دستگاه اقتصاد 
کلان کشور هســتیم و حداکثر تلاشمان را 
ذیل تدابیر رئیس جمهــوری انجام دادیم 
تا به هر نحو ممکن از وعده های داده شــده 

سربلند بیرون آییم .
وزیر اقتصــاد ادامــه داد: حداکثر تلاش در 
مســیر تحقق وعده ها انجام شد؛ جایی که 
نیاز بود بجنگیم یا هزینه دهیم انجام شــد 
و امیدواریم هرچه زودتر ثمره این تلاش ها 

برای مردم ملموس شود.
وی با این توضیح که مســئولیت مستقیم 
موضوع تورم و ارز با بانک مرکزی اســت، در 
عین حال اعلام کرد: بارها در نشســت های 
ســخنگوی اقتصادی دولت نیــز وضعیت 
واقعی و وضعیت اســمی اقتصــاد را برای 
ترسیم درست از شــرایط تشریح کردم؛ اگر 
بخواهیم کارنامه ای قابل ارزیابی ارائه دهیم 
در واقــع مجموعه تحرکاتی کــه در بخش 
واقعــی اقتصاد یعنی تولید صــورت گرفته 
بسیار بهتر از دو ســال پیش یعنی تابستان 

۱۴۰۰ است.
خاندوزی همچنین به شــاخص های بخش 
اســمی اقتصاد اشــاره کرد و گفت: درباره 
تورم و افزایش قیمت ها مشــکلاتی وجود 
دارد؛ بــا وجــود اینکه دولــت در هفت ماه 
نخست کار خود از اسفند ۱۴۰۰ و فروردین 
۱۴۰۱ به ســرعت تورم را کنتــرل کرد اما 
مجموعه اتفاقاتــی که از اردیبهشــت ماه 
ســال قبل رخ داد و تا پایان ســال نیز ادامه 
یافت از مسائل داخلی و قیمت های جهانی 
گرفته تا سیاســت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
و اغتشاشــاتی که رخ داد و همچنین جنگ 
ارزی که در پاییز و زمســتان شاهد بودیم، 
ســال ۱۴۰۱ را بــه لحــاظ تورمی ســال 

ناخوشایندی برای دولت و مردم کرده بود.

ما هم در کنار مردم از وضعیت تورم 
ناخشنودیم

ســخنگوی اقتصادی دولت تاکیــد کرد: 
ما هم در کنار مــردم از این وضعیت تورمی 
ناخشنود هســتیم و خانواده های ما هم که 
خریــد می روند از افزایــش قیمت ها گلایه 
دارند اما امیدواریم تدابیری که از اســفند 
۱۴۰۱ با تمشیت رئیس جمهور دنبال شد 
نتیجه بخش باشد چنانکه با مسائل خارجی 
و داخلی و هماهنگی تیــم اقتصادی دولت 
شــاهد بودیم که از اسفند ســال گذشته، 
فروردیــن، اردیبهشــت و خــرداد ۱۴۰۲ 
افزایــش قیمت هــای ماهانــه از ۵ درصد، 
۴ درصد، ۳ درصد و ســپس ۲ درصد رسید 
اما روندها به ســمت و سوی ثبات اقتصادی 

حرکت می کند.

تسهیل صدور مجوزها راهی برای 
بازگشت اقتصاد بر شانه های مردم

وزیر اقتصاد درباره موضوع تســهیل صدور 
مجوزها، اظهار کرد: تسهیل صدور مجوزها 
بر این مبنا بود که همه مردم ایران بتوانند به 
راحتی کسب و کار و سرمایه گذاری کنند و 
با این نوع راحتی برای همــه مردم ایران در 
کســب و کار اســت که اقتصاد بر شانه های 
مردم باز می گردد و اگر جایی فشار وارد شود 
همه تلاش می کننــد و کار را جلو می برند 
اما متاســفانه پیش از این روندها به گونه ای 
نبود و حتی کسانی که حاضر بودند از جیب 
خود هزینه کنند و یک فعالیت اقتصادی را 
راه اندازی کنند در پیچ و خم مراحل صدور 

مجوز گرفتار می شدند.

در موضوع مجوزها مدعی العموم 
مردم و تولیدکنندگان هستیم

خانــدوزی تاکید کــرد: موضع مــا در این 
زمینه از طرفیت مردم اســت؛ هرزگاهی که 
مدیران استانی را برای شــنیدن راه حل ها 
جمع می کنیــم، بارها تذکــر می دهم که 
باید مدعی العموم تولید کنندگان باشــید، 
یعنی صدای تولید کننــده صادر کننده آن 
استان در منطقه باشــید چرا که بسیاری از 
دستگاه های اجرایی اهمیت نمی دهند که 
۶ ماه سال، یکسال و حتی بیشتر از دو سال 
فعال اقتصادی را در این پیــچ و خم ها نگه 

دارند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه برای تســهیل در 
صدور مجوزها ســه مرحله را مدنظر گرفته 

بودیم، یادآور شــد: در مرحله اول به پایش 
مســتندات و مدارکی پرداختیــم که یک 
فعال اقتصادی برای شــروع کســب و کار و 

دریافت مجوز به آن نیاز دارد.

پالایش 488۰ مجوز در مرحله اول 
تسهیل صدور مجوزها

وی افزود: در این زمینه چهــار هزار و ۸۸۰ 
مجوز را به طور کامل پالایش کردیم و اعلام 
کردیم که بــرای هر فعالیــت اقتصادی از 
مراجعه کننده فقط تعداد محدودی اسناد 
و مدارک بخواهیــد و دیگــر در این زمینه 
امکان اعمال ســلیقه وجود نداشت چرا که 
تمام فســادها در همین وضعیــت مبهم و 

سلیقه ای بروز و ظهور می کرد.
خاندوزی ادامــه داد: مرحله دوم این بود که 
همه مراحل بدون کاغــذ و به صورت کاملا 
الکترونیکی در ســامانه ها در دســترس و 
مشخص باشد که چند روز است که متقاضی 
برای صدور مجوز اقــدام کرده، مدارک ارائه 
داده و در چه بازه زمانی به او پاسخ داده شده 

است.
وی ادامــه داد: در مرحلــه اول بســیار 
موفق بودیــم اما در مرحلــه دوم بین ۸۰ تا 
۸۵ درصد موفــق بودیم و متاســفانه هنوز 
دستگاه هایی هســتند که علی رغم اینکه 
قانون به صراحــت جرم انــگاری کرده اما 
همچنان مردم را به دنبال رویه های کاغذی 
و تصمیمات ســلیقه ای صدور مجوز سوق 
می دهند و این علی رغم تاکیدی اســت که 
رئیس جمهور بــرای پــای کار آمدن همه 

دستگاه ها داشتند.

حذف ۹۵۰ شرط اضافی از مجوزهای 
کسب و کار

وزیر اقتصاد مرحله ســوم در تسهیل صدور 
مجوزها را برداشــتن شــروط اضافی و غیر 
ضرور برشــمرد و ادامه داد: برخی شــرایط 
از جمله شرط ســنی و یا گواهی عدم سوء 
پیشــینه برای برخی مشــاغل و … وجود 
داشــت که اضافی بــود که ۹۵۰ شــرط یا 
برداشــته و یا لایحــه آن را تنظیم کردیم و 

به دولت فرستادیم تا در آنجا تصویب شود.

۵۱۱ هزار فعال اقتصاد بدون مواجهه 
با رشوه و فساد و بدون کاغذ و حضور 

مجوز گرفتند
خاندوزی با اشــاره به اینکــه تاکنون ۵۱۱ 
هزار فعــال اقتصادی بــدون مراجعه و یک 
برگ کاغذ و بدون مواجهه شــدن با فساد و 
رشوه توانستند پروانه کسب و کار، موافقت 
اصولــی، مجوز و هــر گواهی برای شــروع 

کسب و کار خود را دریافت کنند.
وی ادامــه داد: ۱۷۳ هزار نفــر نیز در صف 
دریافت صدور مجــوز مانده انــد که هنوز 

دستگاه ها پاسخ آنها را ندادند.
وزیر اقتصاد گفــت: در روزهــای اخیر که 
۳ ســاعت معطلی به خاطر تاخیر پرواز در 
فرودگاه مهرآباد داشتم، در این مدت مردم 
مراجعه می کردند و یکــی از بازخوردهای 
خوبی که خستگی را از تن آدم بیرون می برد 
جوانی بود که کارت خود را نشان داد و گفت 
با شکســته شــدن این انحصارها توانسته 
مجوز دریافت کند؛ این جوان دانشــجوی 
دکترا بــود و می گفت از دوره لیســانس و 
فوق لیســانس در تلاش برای دریافت این 
مجوز کســب و کار بودم اما موفق نمی شدم 
و خواســتم خداقوت به دولت بگویم که این 
فرصــت را فراهم کرد و ایــن موانع برطرف 

شد.

آخرین وضعیت قانون مالیات
 بر سوداگری

خاندوزی دربــاره آخریــن وضعیت قانون 
مالیات بر سوداگری یادآور شد: نهم خرداد 
ماه ایرادات شورای نگهبان به مجلس ارسال 
شد و اکنون در مرحله رفع ایرادات شورا در 
کمیســیون اقتصادی مجلس است تا بعد از 

رفع این ایرادات به تصویب نهایی برسد.

وی دربــاره اهمیــت قانــون مالیــات بر 
سوداگری تاکید کرد: هزینه زندگی بخش 
عمــده ای از مردم مــا گــروگان چند صد 
نفری اســت که تحت عنوان ســفته بازان 
حرفــه ای نوســانگیران و دلالان بازارهای 
مالی با اســامی مختلف فعالیــت می کنند 
کــه نقدینگی مــازاد خــود را در بازارهای 
مســکن، ارز، طلا و ســکه وارد می کنند و 
هزینه زندگی مردم را بالا می برند به همین 
دلیل امروز وقتی از تورم ۴۰ درصد صحبت 
می کنیم وارد حوزه دارایی ها که می شــویم 

بسیار بیشتر از این است.
وی تاکید کرد: در همــه اقتصادهایی که به 
سمت تولید و پیشــرفت اقتصادی رفتند، 
از طریق ابزارهــای مالیاتی اجازه ندادند که 
پول ها به سمت این دسته دلالی ها و سفته 

بازی ها برود.

مالیات بر سوداگری را باید دهه ها قبل 
تصویب می کردیم

خاندوزی تصریــح کرد: این قانــون را باید 
دهه ها پیش در کشور داشــتیم که اینقدر 
دلالی در حوزه مســکن، ارز و طلا زندگی ها 

را به هم نریزد.
وی با اشــاره به فرار به جلــوی درصد کمی 
که مشــمول این نوع مالیات می شــوند و 
فضاســازی آنها برای تعمیم این مالیات به 
مردم تصریح کرد: قطعاً کســانی همچون 
اهالی باســتی هیلز باید نگــران از اجرای 
این قانون باشــند و بدانند از ناحیه مالیات 
بر ســوداگری و ســفته بازی دولت مردمی 
قطعاً به سراغ آنها خواهد رفت تا ۸۰ میلیون 
نفر دیگری که اساســاً در عمل مشمول این 
مالیات نخواهند شد، بتوانند از یک زندگی 
توأم با آرامش و عدالــت مالیاتی برخوردار 

شوند.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: هزینه های کشــور 
را نه بر دوش کارگــران، کارمندان و اصناف 
بلکه بر دوش همان یکــی دو درصدی باید 
ببریم که بیشــترین بهره مندی ها را دارند 
و از خلال شناســایی آنهــا بایــد بتوانیم 
بیشترین مالیات را کسب کنیم و با بالاترین 
نرخ های مالیاتی باید به ســراغ اقلیت سفته 

بازان و سوداگران رفت.

گره گشایی رهبری از معضل اسناد 
عادی و غیررسمی

وی در ادامــه بــا بیــان اینکــه موضــوع 
اعتبارزدایی از اســناد عادی و رسمی را در 
همین بســتر تحلیل می کنم، یادآور شــد: 
یکی از گره گشــایی هایی کــه مقام معظم 
رهبری انجام دادنــد این بود که ســال ها 
قانونی در مجلس مصوب می شد، در مراجع 
تایید نهایی می رفت اما آنجا تصمیم گیری 
نمی شد؛ این گره گشــایی که رهبر معظم 
انقــلاب انجام دادنــد یکــی از نقاط عطف 

تدابیر و احکام حکومتی است.
این عضو کابینــه ســیزدهم تصریح کرد: 
در این موضــوع بین دولت و قــوه قضاییه 
همراهی و همدلی وجود دارد و در مکاتبه ای 
که پیش از این با مجمع تشخیص مصلحت 
نظام انجام دادیم خواسته بودیم که مجمع 
در این زمینه تدبیر کنند کــه البته در این 
زمینه مقام معظم رهبری مســیر را هموار 

کردند تا این اتفاق بیفتد.
وی یادآور شد: در جلســه اخیر دولت و قوه 
قضاییه که اوایل تیر ماه به مناســبت هفته 
قوه قضاییه برگزار شد، بنده ۳ نکته را مطرح 
کردم، قبل از اینکه آقا فرمایشــاتی در این 
مورد داشته باشند، نکته ســوم این بود که 
اگر می خواهیم مبارزه با سوداگری، جعل و 
زمین خواری صورت گیرد باید همین اسناد 

عادی تعیین تکلیف شود.
وزیراقتصــاد در بخــش دیگــری از ایــن 
گفت وگو با اشــاره به اقدامات انجام شــده 
درحوزه شــفافیت مالیاتی تاکیــد کرد: از 
برجســته ترین اقداماتی که در این حوزه در 
وزارت اقتصاد طی قریب به ۲ سال گذشته 
انجام شــد و به انــدازه دو دولت پیش رفت 

همین مســئله شــفافیت های اقتصادی و 
مالی بود.خاندوزی تصریح کرد: ســال های 
سال از آشفتگی عجیب دســتگاه های پوز 
صحبت می شــد کت تمام ایــن انتقادات 
از سال گذشــته خاتمه پیدا کرد و در واقع 
این پرونده اکنون کنار رفتــه و نظام مالی و 

مالیاتی کشور مشغول کار دیگری است.
خاندوزی افزود: قریب ۱۲ میلیون دستگاه 
پذیرنده و پوز را در مســیر شناسایی با بانک 
مرکزی قرار دادیم که این اتفاق از تابستان 
سال گذشته انجام شــد و پیدا کرد و انطباق 
آنها با شماره پســتی پرونده های مالیاتی را 
نیز از ســال گذشــته آغاز کردیم و تا پایان 
تابســتان به پایان خواهیم برد تــا انطباق 
شرح شغل فعالیت ها که به نام کسی دیگر و 

در اختیار کسی دیگر بود خاتمه پیدا کند.
وزیر اقتصاد اعلام کرد: ثمــره این اتفاقات 
شناســایی ۱۷۶ هزار نفر با مجموع گردش 
حســاب ۷۰۰ هزار میلیارد تومان در سال 
بود بــدون اینکه یــک بــار و در یک جایی 
حقوق کشور را داده باشند و پرونده مالیاتی 
حتی به اندازه یک کارگر یا کارمند داشــته 

باشند.
وی همچنیــن گفت: ۸۰۰ کــد ملی برای 
اشخاص زیر ۵ ســال با تراکنش های بالای 
میلیــارد و ۱۱۰۰ کد ملی بــرای افراد ۵ تا 
۱۰ ســال برای تراکنش هــای میلیاردی 

شناسایی کردیم.
وی با اشاره به شناسایی نمونه های دیگر از 
فراریان مالیاتی اظهار کرد: در استان فارس 
افرادی که سنگ معدن داشتند و از پوزهای 
صندوق قرض الحسنه استفاده می کردند، 
در اســتان همدان یک نفر ۶۸۰۰ میلیارد 
تومــان فاکتور غیــر واقعی بــرای جاهای 
مختلف صادر می کرد، در اســتان قزوین با 
گزارش های خود مــردم از عدد ۱۰ میلیون 
تومان تا ۱۰ میلیارد تومان شناسایی جدید 
در حوزه خشــکبار و غیره انجــام دادیم و 
در خراســان شــمالی یک فــرار مالیاتی 
۱۲ میلیــارد تومانی را از آقــای دامادی به 
نام مادر همســر خود پرونده های مختلف 
ایجاد می کرد بدون اینکه از او اسمی باشد، 

شناسایی کردیم.
به گفته وی مجموعه شــفافیت مالیاتی که 
وجود دارد گرچه ایده آل نیســت اما بهبود 

پیدا کرده است.
وزیــر اقتصــاد تاکید کــرد: بــا مجموعه 
شفافیتی که انجام شــد به اندازه نصف تمام 
مودیان مالیاتی تاریخ کشــور یعنی بیش از 
۲ میلیون نفر فقط فرار مالیاتی شناســایی 
کردیم و یکباره تعداد مودیان کشور را ارتقا 

داد.

رد تقاضای بخشودگی عوارض 
آلایندگی یک شرکت صنعتی و نفتی

وی ضمــن قدردانی از اتاق اصنــاف که در 
پیشــبرد تدابیر مالیاتی بــه دولت کمک 
کردند، یادآوری کرد: یکی از مدیران عامل 
شــرکت های صنعتی و نفتی کشــور آمده 
بودند و درخواستشــان این بــود که وزارت 
اقتصاد به سازمان مالیاتی ابلاغ کند تا مبلغ 
مالیاتی که به عنوان عوارض آلایندگی برای 
آن شــرکت ثبت شــده را مورد بخشودگی 
قرار دهد که عدد بزرگــی در حد چند ۱۰۰ 
میلیارد تومان برای یک ســال بــود، به آن 
بزرگوار گفتــم عــوارض آلایندگی یعنی 
در ازای اینکه حیات مــردم را آلوده کردید 
دولت باید بــرای مخارج و جبران آســیب 
هزینه کنــد؛ این عوارض برای بهداشــت و 
درمان و به طور مشــخص به شهرداری ها و 
دهیاری ها تخصیص یابــد و صدها هزار نفر 
دخیل هســتند و من به عنوان وزیر اقتصاد 
نمیتوانم حق مــردم را تضییع کنم و تاکید 

رئیس جمهور هم همین است.
وزیر اقتصــاد اعــلام کــرد: در نتیجه این 
تلاش ها عوارض آلایندگی فقط در اســتان 
خوزســتان قریب به ۶ هزار میلیارد تومان و 
در استان های دیگر عوارض ۷ ۸ و ۹ ساله ای 

که پرداخت نشده بود، احیا و واریز شد.

چشم پوشی دولت از درآمد مالیاتی 
به نفع تولید

وزیــر اقتصــاد دربــاره معافیــت مالیاتی 
شــرکت های بزرگ با ســودهای عملیاتی 
بالا تاکید کــرد: در این مــورد باید دو جز را 
تفکیک کنیم؛ جز اول معافیتی اســت که 
داده می شــود تا تولید و اشــتغال کشور را 
افزایــش دهد که بــه عنوان وزیــر اقتصاد 
از آن جــز دفاع می کنم و قانونــاً و بر مبنای 
منطق کارشناسی قابل دفاع است و در سال 
گذشــته بابت اینکه به شرکت ها گفتیم اگر 
ســود را در ســرمایه گذاری مجدد هزینه 
کنید، معاف از مالیات است و در نتیجه ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه گذاری 
را داشتیم که با چشم پوشی دولت از درآمد 
خود و سرمایه گذاری برای تولید و اشتغال 

انجام شد.

عزم دولت برای ساماندهی معافیت های 
مالیاتی فاقد توجیه اقتصادی

وی ادامه داد: اما بــرای برخی معافیت های 
مالیاتــی توجیــه اقتصادی وجــود ندارد 
که ما مخالف آن هســتیم و برای آســیب 
شناسی ناظر به ســاماندهی معافیت های 
مالیت هایــی از معافیت هــای بی ضابطــه 
غیر مفید مخل فعالیت هــای اقتصادی هم 
لایحه ای را تنظیم کرده ایم و هرچند پیش 
برد این کارها با مقاومت بسیاری روبروست 
اما از آنجا که رویکرد رئیس جمهور عدالت 
مالیاتــی اســت در کمیســیون اقتصادی 
تصویب شــد و در انتظار تصویب در هیئت 
وزیران اســت.وزیر اقتصاد افزود: در لایحه 
مالیات بر مجموع درآمد هم رکن اصلی غیر 
از درآمد و هزینه های قابل قبول، مســئله 

ساماندهی معافیت هاست.
وی گفت: جز دیگری که به این شــرکت ها 
اصابت می کند مــاده ۱۵۹ قانــون برنامه 
پنجم اســت که دوســتان از دیوان عدالت 
هم تفســیری گرفتــه بودند کــه همین 
شــرکت هایی که باید مالیــات بپردازند و 
محق ترین افراد بــرای پرداخــت مالیات 
هستند مطابق آن تفسیر و حکم دیوان خود 
را مشــمول معافیت کرده بودند ولو اینکه 
سرمایه گذاری آنها مربوط به ۲۰ سال پیش 

بود.
وی ادامــه داد: باید فشــار مالیاتی بر دوش 
همان یکی دو درصدی باشد که باید مالیات 
بدهند تا فشــار از دوش نــود و چند درصد 

مردم ایران برداشته شود.

بخشودگی و معافیت از مالیات 
بیشتر بود

به گفته وی عدد مشــمول بخشــودگی و 
معافیــت از کل درآمد مالیات اخذ شــده، 

بیشتر بوده است.
وی دربــاره آماری کــه مجــری برنامه از 
معافیت مالیاتی شرکت های بزرگ ارائه داد 
نیز گفت: این اتفاقات مربوط به سال ۱۴۰۰ 
اســت و اگر آمار دوره جدید منتشــر شود، 
امیدواریم بخشــی از این موارد اصلاح شود 
و اگر لایحــه مالیات بر مجمــوع درآمد که 
وزارت اقتصاد آماده کرده هرچه ســریع تر 
در مجلس تصویب شود ساماندهی مجموع 

معافیت ها در آن پیش بینی شده است.

شفافیت صورت های مالی از صفر به 
نزدیک ۱۱۰۰ شرکت رسید

وزیر اقتصاد شــفافیت صورت های مالی را 
از دیگر اقدامات عملی در راستای شفافیت 
برشمرد و ادامه داد: اگر امروز مقایسه کنیم 
با ۲ سال پیش نمی توانیم بگوییم چند برابر 
شــده چرا که در تابســتان ۱۴۰۰ این عدد 
صفر بوده و امــروز درباره ۱۱۰۰ شــرکت 
عمومــی و دولتــی صحبــت می کنیم که 
صورت های مالی آنها افشــا شده است؛ این 
موضوع از تاکیدات رئیس جمهور و غیرقابل 
عقبگرد اســت.خاندوزی ادامــه داد: بعد 
دیگری از شــفافیت مربوط به حساب های 
بزرگ بانکــی و ابر بدهکاران اســت که در 
تحقــق آن، هــم قانون مجلــس همکاری 
مجلس مهــم بود و مــا هم در ایــن زمینه 
پیشــگام بودیم.وی تاکید کرد: امروز تراز 
شفافیت مالی دولت، شــرکت های دولتی 
و شــرکت های لایه ۲ دولتی و شرکت های 
بخش عمومی که ذیل دولت نبودند تقریباً 
بی ســابقه اســت.وزیر اقتصاد در ادامه به 
شــفافیت در واگذاری ها اشاره کرد و افزود: 
پیش از این گفته می شــد مردم نمی دانند 
که ۹۰۰ واگذاری که صــورت گرفته بر چه 
مبنایی بوده اما امســال می توانیم بگوییم 
که پرونده و کارنامه تک تک ۹۰۰ واگذاری 
پیــش از ایــن دوره دولت را بــا جزئیات و 
شــاخص های آن در ســال های قبل و بعد 
از واگذاری به تفصیل اســتخراج کرده ایم 
و در اختیار عموم است و ســال گذشته در 
قالب یک نشست سراسری با حضور رئیس 
جمهوری بررســی کردیم کــه درس های 
حدود ۱۵ ۱۶ ســال خصوصی ســازی در 

اقتصاد ایران چه بوده است.
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مهمونی ۱۰ کیلومتری؛حماسه تمدنی جهان 
اسلام در برابر تمدن های رقیب

 حجت الاســام عباس عبدالهی »دو ســال اســت کــه در فضای 
فرهنگی-اجتماعی کشــور در »عیدالله الاکبر )بزرگترین عید خدا(« 
شاهد یک رزمایش عظیم اجتماعی در تهران بوده ایم. این الگو امسال 
به تمام کشور ســرایت کرد و تقریباً در تمام شهرهای متوسط و بزرگ 
کشور، مراســم جشــن کیلومتری به همت شــبکه هیئات مذهبی و 
فعالین فرهنگی-مذهبی برگزار شد؛ از سواحل خلیج همیشه فارس تا 
کناره های خزر و از کویر سیستان و بلوچستان و کرمان تا فلات مرکزی 

و مناطق کوهستانی.
بجاســت پژوهشــگران علوم اجتماعی و علوم سیاســی و فرهنگ و 
ارتباطات، درباره این پدیده نوظهور به مطالعــه بپردازند و ابعاد مثبت 
و منفی آن را واکاوی نمایند؛ چرا که این رخداد بزرگ فرهنگی، پدیده 
کم نظیری در تاریخ خاورمیانه و حتی مغرب زمین اســت. جشن های 
ضداخلاق پهلوی در شــیراز به بهانه تاریخ ۲۵۰۰ ســاله شاهنشاهی و 
بزرگترین کارناوال های امروز بشــری در قاره هــای پنجگانه دنیا که با 
جاذبه های جنسی و پروپاگانداهای رســانه ای عده ای انسان را گرد هم 
آورده اند، در نهایت، بین یک تا دو میلیون نفر را به خیابان کشــیده اند؛ 
در حالی که در جشن کیلومتری عید غدیر ایران اسلامی در سال جاری، 
حداقل بیش از ده میلیون نفر در اقصی نقاط این مهد محبت و ســیره 
علی و اولاد علی علیهم السلام، شادی سالم، پاک و معنویت محور خود 
را به صحن عمومی جامعه کشانده اند.در تحلیل این واقعه، تنها مصداق 
مشــابهی که به ذهن تبادر می کند، مراسم بی نظیر »پیاده روی زیارت 
اربعین« اســت که اصل این ایده نیز، از همین اجتماع دینی-مذهبی 
پرشکوه در کشور عراق، اقتباس شده است. دلایل منطقی اهمیت فوق 
العاده مراســم جشــن کیلومتری غدیر و ضرورت مطالعه علمی و بهره 

برداری فرهنگی از آن را می توان در موارد زیر واکاوی نمود؛
قدرت اجتماعی دین و مذهب: در شرایطی که چند قرن است، رهبران 
فکری تمدن غرب که خود را تنها الگوی توســعه و پیشرفت همه دنیا 
معرفی می کننــد، از »مرگ خدا« و »افیون بودن دیــن برای توده ها« 
ســخن رانده اند، اینک، در ســرزمین تمدنــی ایران که بــا آغوش باز 
پذیرای دین مبین اســلام و فرهنگ اهل بیت عصمــت و طهارت بوده 
اســت، »اعتقادات دینی و مذهبی« قدرت عظیــم اجتماعی خود را به 
رخ جهانیان می کشــد.نمایاندن الگوی نوین حکمرانی: سالهاست که 
مدل حکومت و نظام سیاسی و نسبت دولت و مردم در مدیریت جامعه، 
معرکه آرا مکتب های مختلف سیاســی و اجتماعی مانند لیبرالیسم و 
سوسیالیسم بوده اســت و جهان دو قطبی بلوک غرب و بلوک شرق در 
سده اخیر بر اساس این نظریات، شــکل گرفته است. انقلاب اسلامی به 
تعبیر مقام معظم رهبری در این دوقطبی جهانی، دوران »عصر جدید 
عالم« را با ارائه یک نظام جدید سیاســی به نام »مردمسالاری دینی« 
به جهان پر ظلم و ســتم امروز تقدیم نمود کــه در آن، نمونه نوینی از 
مردمسالاری و تعامل حکومت و مردم بر پایه مبانی اندیشه قرآن کریم و 
پیشوایان دین ارائه شده است. در این الگو، مدیریت کشور باید به دست 
مردم سپرده شــود و نقش حاکمیت، تسهیل گری و بسترسازی حضور 
مردم در میدان های مختلف اقتصادی، سیاسی و فرهنگی است. جشن 
کیلومتری غدیر، مصداق خوبی برای تحقق این ایده حکمرانی است که 
حضور واقعی و میدان داری مردم را در فرآیند کشــف مسأله، راهکار و 
برنامه ریزی مسأله و مدیریت و اجرای حل مسأله، محقق ساخته است. 
در این الگو، حاکمیت به جای تصدی گری، با مردم می اندیشــد و برای 
حضور مردم در مدیریت یک مسأله بسترسازی و تسهیل گری می کند. 
واقعیت این اســت که برپایی و مدیریت این کارناوال شــادی معنوی و 
مذهبی، هم به لحاظ اقتصادی و هم به لحاظ اجرایی، خیلی بیشــتر از 
حد توان دستگاه های دولتی و غیردولتی است و بدون میدان داری خود 
مردم، به هیچ وجه قابل اجرا نیست. تخمین ها از گردش اقتصادی هزار 
میلیاردی این مراســم بزرگ حکایت دارد که بیش از نود درصد آن، به 

دست پرتوان خود مردم تأمین می گردد.
اگر قوای ســه گانه و مجموعه حاکمیت در همه مناســبات مدیریتی 
کشــور، مدیریــت اداری دیوانســالار امروزمــان را به ســوی الگوی 
»حکمرانی مردم محور« متحول ســازند، شــاهد جهش محسوسی 
در تمام معضلات امروز کشور به ویژه مشــکلات اقتصادی و معیشتی 
مردم خواهیم بود.رزمایش همگرایی اجتماعی در عصر مجازی جهان 
امروز: به عقیده بســیاری از متفکرین آزاداندیــش داخلی و خارجی، 
دوران »کرونــا« بسترســازی هدایت شــده ای برای مَجــازی کردن 
»دهکده جهانی« توســط کدخداهای نظام نئولیبرال-سرمایه داری 
دنیا بود که ضربــات تربیتی، فرهنگی، سیاســی و اقتصادی مهلکی را 
بر پیکر کشورهای جهان ســوم وارد ساخت. فضای مجازی، شبکه های 
اجتماعی و هــوش مصنوعی، ابزارهای مدیریت کشــورها و ملت ها در 
دست طراحان سیاسی-اقتصادی آن هســتند که زیست بشر غربی و 
شــرقی را از دنیای واقعی غیرمجازی به دنیــای واقعی مجازی منتقل 
می ســازد تا در هویت مجازی انسان ها، بســیار راحت تر افکار عمومی 
کشــورها و تنظیم روابط اجتماعی-سیاســی، فرهنگــی و اقتصادی 

ملت ها، مطابق اهداف استعماری خود مدیریت کنند.
در این میان، قدرت سیاســی-اجتماعی ایران اســلامی در کشاکش 
جنگ ترکیبی تمدن هــای رقیب علیه نهضت اســتقلال طلبانه دین 
بنیان خــود، رزمایش همگرایــی و همدلی توده های مردم با ســلایق 
مختلف مذهبی و سیاسی را به رخ کشید تا به خود و دنیا اثبات کند که 
با تکیه بر بنیان های فرهنگی-مذهبی زیست بوم ایرانی-اسلامی خود، 
توان مهار ابزارهای نوین تمدن غرب را بــه نفع اهداف متعالی و معنوی 
سلسله انبیا و ادیان الهی داراست.خداقوت به مردم عزیزم و همه دست 

اندرکاران حماسه »میهمانی کیلومتری عید غدیر«.

ورود صندوق بازنشستگی کشوری به اشتغالزایی 
فرزندان بازنشستگان

صندوق بازنشســتگی کشــوری و بنیاد برکت تفاهم نامه ای با موضوع 
سرمایه گذاری برای اشــتغالزایی فرزندان بازنشســتگان کشوری به 

ارزش هزار میلیارد تومان به امضاء رساندند.
 در جلسه امضای این تفاهم نامۀ همکاری که با حضور نعمت الله ترکی، 
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری و محمد ترکمانه، مدیرعامل 
بنیاد برکت برگزار شــد، استفاده از ظرفیت  شــرکت های زیرمجموعه 
صندوق برای تامین اشــتغال فرزندان بازنشســتگان مورد توجه قرار 
گرفت.در این جلسه، ترکی با اشــاره به برنامه ریزی های خوب صندوق 
بازنشستگی کشــوری در حوزه اجتماعی، گفت: طبق این تفاهم نامه 
مقرر شد امســال با همکاری بنیاد برکت و ســازمان فنی و حرفه ای به 

اشتغالزایی و کارآفرینی فرزندان بازنشستگان کمک کنیم.
وی ادامه داد: از آن جایی که یک مســئولیت اجتماعــی در این حوزه 
بر عهده ما است، ســعی شــده که با همکاری برخی ارگان ها، نهادها و 
دستگاه های مسئول اقدام به ایجاد اشــتغال برای فرزندان بازنشسته 
کشــور کنیم.ترکی بیان کرد: در این حوزه خدمت دو ســویه اســت 
به طوری که صندوق بازنشستگی کشوری و مجموعه افرادی که تحت 

پوشش بنیاد برکت هستند از این خدمات بهره مند می شوند.
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشــوری این تفاهم نامه  را مرتبط با 
موضوع آموزش خوانــد و گفت: طی تفاهم دیگری که با ســازمان فنی 
و حرفه ای صورت گرفته اســت، از امکانات این ســازمان برای آموزش 
فرزندان بازنشســتگان استفاده می شود و از دســتگاه ها در این بخش 

کمک خواهیم گرفت.

یادداشت

دیوار

 رییس اداره تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ ســهم 
تقصیر زنان را در تصادفات خسارتی بیش از تصادفات 
جرحی دانســت و گفت: فراوانی دریافت گواهینامه در 
خانم هــای پایتخت بین ۳۰ تا ۴۰ ســال بیش از دیگر 

گروه های سنی است.
به گــزارش مرکز اطلاع رســانی پلیس راهــور تهران 
بزرگ، ســرهنگ رابعه جوانبخت صبح امروز دوشنبه 
در گفت گویی در خصوص سن اخذ گواهینامه در خانم 
ها و آقایان توضیح داد: در بحث تصادفات جرحی وقتی 
که بر سن افراد تمرکز می کنیم و رده بندی را می بینیم 
در می یابیم که بیشــترین زمانی که خانم ها تمایل به 

دریافت گواهینامه دارند بین ۳۰ تا ۴۰ سال است.
وی ادامه داد: همچنین فراوانــی مقصر بودن خانم ها 

در تصادفات نیز بین ۳۰ تا ۴۰ ســال هست و 
از ۵۰ ســال به بالا این عدد کاهش می یابد و 

فراوانی اندکی دارد.
رییس اداره تصادفات پلیــس راهور تهران 
بزرگ درباره علت ایــن موضوع گفت: وقتی 
ســن خانم ها بالا می رود تمایــل کمتری به 
رانندگی دارند و تعداد رانندگان خانمی که از 

خودرو شخصی استفاده می کنند کاهش چشمگیری 
می یابد.ســرهنگ جوانبخت افزود: خانــم ها گرفتن 
گواهینامه را جزء اولین کارها و اولویت  نخســت خود 
قرار نمی دهند و ســراغ آن نمی روند ولــی آقایان در 
این مورد پیشگام هســتند.وی گفت: فقط پنج درصد 
از خانم های زیر ۲۰ ســال برای اخــذ گواهینامه اقدام 

می کنند و در بحث تصادفات رصد شــده اند 
نیز شرایط به همین شکل است.

رییس اداره تصادفات پلیــس راهور تهران 
بزرگ هــم درباره تصادفات بانــوان توضیح 
داد و گفت: با وجــود اینکه بانــوان فقط در 
۱۲ درصد تصادفات جرحی مقصر هســتند، 
اما این امار در تصادفات خسارتی ۱۸ درصد 
است.ســرهنگ جوانبخت با بیان اینکــه خانم ها در 
تصادفات خســارتی سهم تقصیر بیشــتری نسبت به 
تصادفات جرحی دارند افزود: نکتــه ای وجود دارد که 
قرار نیست به قشر خاصی اشــاره شود، بلکه باید به این 
موضوع پرداخت که دقیقاً چرا در تصادفات خســارتی 
قصور خانم ها بیشتر اســت که نیازمند کار کارشناسی 

اســت.وی گفت: جنس تصادفاتی کــه خانم ها در آن 
مقصر هستند خیلی وقت ها به این موضوع باز می گردد 
که عملکــرد آنها در یک ســری از صحنه های تصادف 
ضعیف تر اســت و در واقع مدیریت خوبی در مواجهه با 
خطر و تصادف ندارند. البته در بسیاری از این تصادفات 
عامل اصلای ممکن اســت یک راننده مرد باشد که با 
رفتار خطرناک راننــده زن را از کنتــرل خودرو خود 

خارج می کند.
رییس اداره تصادفات پلیــس راهور همچنین در پایان 
افزود : در بحث تصادفات خســارتی تنها سه درصد از 
رانندگانی که خانم بوده اند فاقــد گواهینامه بوده اند و 
این نشان دهنده آن است که باز هم خانم ها گواهینامه 

می گیرند و بعد نسبت به رانندگی اقدام می کنند.

دبیر شــورای عالی آموزش و پرورش گفت: آموزش و 
پرورش سیاســت های اجرایی مصوبه ابلاغی آموزش 
زبان های خارجی در شــورای عالی انقلاب فرهنگی را 

براساس شرایط و اقتضائات خود انجام می دهد.
محمود امانی طهرانی در نشست خبری با خبرنگاران با 
موضوع ابلاغ مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی با 
تاکید بر آموزش زبان های خارجی اظهار کرد: شورای 
عالی آموزش و پرورش مسئولیت اجرایی ندارد و فقط 

قوانین و چهارچوب ها را تعیین می کند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر آموزش زبان انگلیسی 

هم در جامعه مورد نقد اســت، افزود: در جامعه عنوان 
می شود که دانش آموزان در ســاعات اختصاص داده 
شده به آموزش زبان انگلیســی هم شایستگی لازم را 
کسب نمی کنند، بنابراین بررسی شــده نوع ارائه این 
زبان در برهه های فشرده با شــرایط محیطی و فضای 

مناسب سازی شده برای تجربه موثر باشد.
امانی طهرانی ادامه داد: مصوبه شــورای عالی آموزش 
و پرورش دربــاره زبان های خارجی ۲ وجــه دارد، در 
وهله اول این موضوع انتخابی است یعنی یک زبان باید 
انتخاب شود اما این انتخاب توسط دانش آموزان انجام 

می شود.وی یادآور شد: پیش از این زبان های انگلیسی، 
فرانسه، ایتالیایی، روسی و  اسپانیایی در مصوبات برای 
آموزش دانش آموزان بود کــه اکنون عربی و چینی هم 
به آن اضافه شده اســت. دبیرکل شورای عالی آموزش 
و پرورش با بیان اینکه ســازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزشــی به عنوان متولی طرح آموزش زبان خارجی 
پیشــنهاد اولیه را کرده اســت، ادامه داد:در این راستا 
آموزش زبان خارج از مدرســه هم باید در دســتور کار 
باشــد یعنی دانش آموزان بــه صورت مجــازی یا در 

موسسات مجاز آموزش زبان صورت گیرد.

امانی طهرانی در پاســخ به پرسشــی مبنــی بر اینکه 
هزینه آمــوزش  زبانی به جز انگلیســی بــرای دانش 
آموزان چگونه اســت، اظهار کرد: اگــر دانش آموزان 
بــرای آموزش زبان خارجی به مؤسســات آموزشــی 
مراجعه کنند، رایگان نیســت و باید بر اساس شرایط 
موسسه عمل شود اما اگر آموزش و پرورش بتواند این 
کلاس های آموزشــی را برای دانش آموزان ارائه کند، 
هزینه ای دریافت نمی شود. البته در شرایطی که دانش 
آموزان به موسسه برای آموزش هم بروند اما در زمینه 

ارزشیابی، نمره مؤسسه ملاک قرار می گیرد.

گواهینامه

آموزش

خریدار  معاون حقوق عامه و پیشگیری از 
وقوع جرم دادستانی کل کشور گفت: قانون 
حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت برای 
حدود ۳۰ دســتگاه تکالیفی را مقرر کرده 
است اما بسیاری از دســتگاه ها اهتمام لازم 

برای اجرای این قانون را ندارند.
به گزارش دادستانی کل کشور، غلامعباس 
ترکــی روز دوشــنبه در چهــل و دومین 
همایش علمــی کاربــردی معاونین امور 
توانبخشی بهزیستی سراسر کشور با اشاره 
به حائز اهمیت بودن موضوع آســیب های 
اجتماعی، اظهارداشــت: آسیب اجتماعی 
یک پدیــده یا واقعیت اســت، همانطور که 
جرم یــک پدیده بــا واقعیــت اجتماعی و 
انســانی اســت و هیچ جامعــه ای خالی از 

آسیب اجتماعی نیست.
وی درباره هدفگذاری در زمینه آسیب های 
اجتماعی افزود: هدفگذاری باید شناسایی، 
کاهش و کنترل آسیب های اجتماعی باشد.

ترکی با بیان اینکه در مواجهه با آسیب های 
اجتماعی باید نگاه جامع داشــته باشــیم، 
تصریح کرد: با توجه بــه مکاتب جدید جرم 
شناسی و تجاربی که جوامع داشتند، صرفا 
نــگاه ســرکوبگر و مجازات گرایانــه برای 
کنترل جرم کافی نیست و زمانی می توانیم 
در کاهش و کنترل آســیب های اجتماعی 
موفق باشــیم که از آحــاد مختلف جامعه 
همچون مردم و نخبگان دانشــگاه ها بهره 

ببریم.
معاون دادستان کل کشــور، تمرکز بر روی 
عوامل اصلی و ریشه یابی را از موارد مهم در 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی برشمرد 
و گفت: ســازمان های حمایتــی و مراکزی 
که جامعه هدف مشــترک دارند باید تعامل 
صحیح و انســجام در کار داشــته باشند تا 

اثربخشی کار بالاتر رود.
وی به ارزشــمند بودن کار در بهزیســتی و 
رسیدگی به امور افراد دارای معلولیت اشاره 
کرد و افزود: فرصت خدمت به جامعه هدف 
بهزیستی برای شما فراهم شــده و وظیفه 
انســانی داریم نسبت به آســیب دیدگان 

اجتماعی همه توان خود را صرف کنیم.
معاون حقوق عامه دادســتان کل کشــور 
ادامه داد: آمارها نشــان می دهد که سالیانه 
۶۰ هزار نفر در اثر حــوادث رانندگی دچار 
معلولیت و پنج درصد آنــان دچار ضایعات 
نخاعی می شــوند؛ بنابراین باید روی علل 
و عوامل اصلی جهت مدیریت این مســاله 

توجه شود.

دریافت عوارض آزادراهی باید 
الکترونیکی شود

وی گفت: طبــق قانون، دریافــت عوارض 
آزادراهی باید الکترونیکی شــود و اکنون از 
۲۸ آزاد راه کشــور، فقط ۱۳ آزادراه به این 
تکلیف قانونی عمل کرده اند. دادســتانی به 
معاونت زیرســاخت وزارت راه تا شــهریور 
مهلت دادیم که بــه این تکلیف قانونی عمل 
کنند.ترکی تصریح کــرد: منابع مالی که در 
قوانین خاص از جمله بیمه شــخص ثالث 
و قانون جرائــم رانندگی برای بهســازی و 
نگهداشت راه ها و توســعه آزادراه ها و رفع 

نقاط حادثه خیز پیش بینی شده است، باید 
به دستگاه های مسئول پرداخت شود.

معاون حقوق عامه دادســتان کل کشــور 
افزود: برای کاهــش این آمــار باید ضمن 
تدابیر پیشــگیرانه، با ترک فعــل مدیران 
مربوط برخورد شــود همچنین لازم است 
برای ناوگان فرســوده اورژانس کشــور که 
گفته شده ســه هزار آمبولانس فرسوده و از 
رده خارج دارد، فکری شود. بخشی از عوامل 
این آمار معلولیت در حــوادث رانندگی به 
عدم حضــور به موقع اورژانــس در حوادث 
رانندگی بر می گــردد و بخش قابل توجهی 
نیز به ناایمنی خودروهــا و جاده ها مربوط 

می شود.
ترکی ضمن اشــاره به لــزوم تدوین بانک 
اطلاعاتی جامع از آمار آســیب ها و آسیب 
دیــدگان اجتماعــی، اظهارداشــت: باید 
از روش هــای نویــن رصــد و پایش جهت 
برنامــه ریزی کاربــردی اســتفاده کنیم. 
باید نظــام جامعی برای پیشــگیری از بزه 
دیدگی و بزهــکاری افراد آســیب پذیر به 

ویژه کــودکان و نوجــوان در وضعیت های 
مخاطره آمیز داشــته باشــیم تــا مراحل 
شناســایی، غربالگری، درمــان و اصلاح با 
موفقیت صورت گیرد.وی منشــا بسیاری 
از آســیب های اجتماعــی و جرائم شــایع 
را کاهش تاب آوری و خشــونت دانســت 
و افزود: کاهش تــاب آوری از جمله عوامل 
بروز آسیب در جامعه است که برای مدیریت 
آن باید بدنبال نسخه های جدید و نوآورانه 
باشــیم.معاون حقــوق عامــه دادســتان 
کل کشــور ادامه داد: روش های ســنتی با 
رویکردهای دولتی، نســخه اثربخشی برای 
کنترل آسیب ها محسوب نمی شوند و نحوه 
مواجهه ما با آسیب های اجتماعی نیاز به باز 

طراحی مجدد دارد.
وی ادامــه داد: برای حل بخــش عمده ای 
از مشــکلات جامعــه باید با دسترســی به 
داده های دقیق آماری، واکاوی و شــناخت 
آســیب های اجتماعی از زوایــای مختلف 
انجام و نظام مددکاری موثر و هوشــمند به 

کار بسته شود.

راه اندازی مجتمع شوق زندگی 
در برخی از دادسراها

معاون حقوق عامه دادســتان کل کشور با 
اشــاره به راه اندازی مجتمع شــوق زندگی 
در برخــی از دادســراهای مراکز اســتان، 
مطرح کرد: مجتمع شــوق زندگی یک میز 
خدمت واحد اســت. در این مجتمع ها که 
مدیریت شــهری و دســتگاه های مسئول 
نیز در آن حضــور دارند، تعامــلات خوبی 
صورت می گیرد، با مشــارکت مردم شبکه 
سازی می شــود، مددکاران، متخصصین، 
ســازمان ها و انجمن هــای مــردم نهاد و 
خیرین جذب می شــوند تا در کنار هم و با 
روحیه جهادی برای رفع مشکلات و کاهش 

آسیب ها چاره جویی کنند.
وی با بیــان اینکه بســیاری از احکام قانون 
جامع حمایت از معلولین اجرا نشــده است، 
تصریح کرد: بســیاری از دستگاه ها اهتمام 
لازم جهت اجرای قانــون حمایت از حقوق 
افراد دارای معلولیت را ندارند. باید مجدانه 
پیگیری کنیم تا این قانــون که برای حدود 
۳۰ دســتگاه تکالیفی را مقرر نموده است، 

بطور کامل اجرا گردد.

افراد دارای معلولیت مورد غفلت
 و بی مهری قرار نگیرد

معاون حقوق عامه دادســتان کل کشور در 
خصوص موارد پیش بینی شــده در قانون 
جامع حمایــت از معلولان گفــت: علاوه بر 
حق معیشت، تامین مسکن، درمان و بیمه 
معلولین، باید ضمن استعدادیابی آنان، تمام 
تلاش خود را در جهــت تقویت مهارت ها و 
قابلیت هــا و در نهایت توانمندســازی این 
عزیزان بکار گیریم تا ظرفیت ها قابلیت های 
آنان مورد غفلــت و بی مهری قــرار نگیرد 
و شاهد حضور فعال و پرنشــاط افراد توان 
خواه در جامعه باشیم.وی گفت: دادستانی 
کل ضمن پایش مســتمر انجــام تکالیف 
دستگاه های اجرایی، کیفیت ارائه خدمات 
از سوی نهادهای حمایتی به جامعه هدف را 

نیز دنبال می کند.

خریــدار  رئیــس دبیرخانه اشــتغال و 
کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور با بیان 
اینکه سامانه »جستجوی شغلی« جایگزین 
ســامانه »ثبت نام افراد بیکار و جویای کار 
تحت پوشش بهزیستی« شده است، گفت: 
در حال حاضر ســامانه »جستجوی شغل« 
وزارت رفــاه تنها درگاه معتبــرِ مورد قبول 

سازمان بهزیستی است.
محســن ایروانی با اعلام این خبر، توضیح 
داد: معاونت توســعه کارآفرینی و اشتغال 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی دارای 
دو ســامانه مــادر تحــت عنوان ســامانه 
»جستجوی شــغلی« و ســامانه »جامع 
تسهیلات اشتغال کشور« است. در سامانه 
جســتجوی شــغلی تمامی مددجویان و 
افراد عادی جامعه و همچنین کارآفرینانی 
که نیازمند نیروی کار هســتند می توانند 
ثبت نام کنند. ســازمان بهزیســتی نیز به 

عنوان یکی از سازمان های تابع وزارتخانه از 
این ســامانه معتبر که پنجره واحدی برای 
کل وزارت رفاه اســت و به تازگی راه اندازی 
شده در خصوص اشــتغال مددجویان خود 

استفاده می کند.
وی در همین راســتا ضمن اعلام این خبر 
که سامانه »جستجوی شــغلی« جایگزین 
ســامانه »ثبت نام افراد بیکار و جویای کار 
تحت پوشش بهزیستی« شــد، اظهار کرد: 
ســامانه »ثبت نام افراد بیکار و جویای کار 
تحت پوشش بهزیستی« درگاه موقتی بود 
که بعد از دیدار ریاست جمهوری با معلولان 
با تصمیم سازمان بهزیســتی موقتا ایجاد و 

اکنون غیرفعال شده است. 
هرچند این ســامانه موقت بود اما براساس 
فعالیت آن توانستیم اطلاعات ۳۵ هزار فرد 
دارای معلولیتِ فاقد شغل را دریافت کنیم؛ 
برخی از این افــراد دارای مدرک کاردانی و 

بالاتر بوده اند که در اولویت اشتغالزایی قرار 
گرفته اند.

رئیــس دبیرخانــه اشــتغال و کارآفرینی 
سازمان بهزیســتی کشــور تاکید کرد: در 
حال حاضر سامانه جستجوی شغل وزارت 
رفاه تنها درگاه معتبری است که مورد قبول 
سازمان بهزیستی اســت و افراد می توانند 

برای ثبت نام اقدام کنند.
وی ادامه داد: بســیاری از افراد ممکن است 
در جریان راه اندازی این ســامانه نباشند یا 
به دلیــل زندگی در بخش های روســتایی 
دسترسی نداشته باشــند،  از این رو سازمان 
برای شناســایی فعــال مددجویان تحت 
پوشــش جویای کار، قرار اســت از ابتدای 
مردادماه ســاز و کاری تعریف و در ۲۵۰۰ 
مرکز مثبــت زندگی، افراد فاقد اشــتغال و 
واجد شرایط را شناســایی کند. در نتیجه تا 
پایان ســال ۱۴۰۲ می توانیم آمار دقیقی از 

پشت نوبتی های اشتغال خود احصا و برای 
ایجاد اشتغال آنها اقدام کنیم.

ایروانی در بخش دیگــری از این گفت وگو 
به فعالیت ســامانه جامع تسهیلات اشتغال 
کشور که توســط وزارت تعاون،  کار و رفاه 
اجتماعی راه اندازی شده اشاره کرد و افزود: 
سامانه جامع تسهیلات اشــتغال کشور از 
قبل وجود داشته است اما فعالیت آن از اول 

مردادماه لازم الاجراست. 
در این ســامانه نیز قرار اســت از ابتدای 
مردادماه افراد بعد از دریافت تســهیلات 
بانکی اطلاعــات خود را ثبــت کنند. این 
اقدام در راســتای ایــن موضــوع انجام 
می شــود که افراد از دو نهــاد مختلف وام 
نگیرند و وحدت رویه و نظمی در این زمینه 

برقرار شود.

۳۰ تا ۴۰ سال اوج گرفتن گواهینامه در بانوان پایتخت

ورش آموزش زبان  خارجی براساس اقتضائات آموزش و پر
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سه نمایش جدید در نوفل لوشاتو
 نمایش های » متســاوی الســاقین« به کارگردانــی فضل اله عمرانی 
و پژمان  برزگــر، »قاجارنامه« به کارگردانی کمال مقــدم و »گاچا« به 

کارگردانی حنا فرید در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه می روند.
به گزارش روابــط عمومی عمارت نوفل لوشــاتو، نمایش »متســاوی 
الســاقین« به نویســندگی عمادالدین رجبلو، کارگردانــی فضل اله 
عمرانی و پژمان برزگر از ۲۵ تیر ماه تا ۱۳ مرداد ماه ســاعت ۱۹:۳۰ به 

مدت ۷۰ دقیقه در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه خواهد رفت.
در این نمایش تینا  بخشی، ویدا  آرایی، سارا  سیبی، یگانه  شمس  آبادی، 
محدثه بالازاده، درســا  کتال، ســاقی صابریان، فاطمه  رحمتی ایفای 

نقش می کنند.
همچنین نمایش کودک »قاجارنامه« به نویســندگی مجید حاتمی و 
محمدرضا  شــیرخانلو و به کارگردانی کمال مقدم دیگر اثری است که 
از ۱۸ تا ۲۹ تیر ماه ساعت ۱۶:۳۰ به مدت ۶۰ دقیقه در این تماشاخانه 
اجرا می شــود.در این نمایش هومن اســدی، ژالین بیگدلو، مهدیس 
پریش برون، هلنا پیــری آذر، احمدرضا جعفــری، مانی حقگو، ثمین 
زنگنه، ســما زنگنه، مهیار شایان فر، امیر محمد شــیرخانلو، ابوالفضل 
عبدالحسینی، سید مهدی  غفاری، ابوالفضل مرزبان یار، هلنا میرزاپور، 
علی مرزبان یــار، عرفانه مددی، فاطمه  گــودرزی، ابوالفضل کرمی به 
عنوان بازیگر حضور دارند.نمایش »گاچا« به نویسندگی و کارگردانی 
حنا فرید نیز از ۱۷ تیر ماه روی صحنه رفته و تا ۳۱ تیر ماه ساعت ۱۸ به 

مدت ۶۰ دقیقه در عمارت نوفل لوشاتو اجرا می شود.
میرامیرحســین ســید رحیمی، مهدی  صمیمی، صبا  غربا، شــاهین 
 سبزی، پوریا  علی  محمدی، احمد  فردامینی، علیرضا احمدی بازیگران 

این اثر هستند.
https:// علاقمنــدان می توانند با مراجعه به ســایت تیوال به نشــانی
www.tiwall.com/p/gotcha و یا گیشــه عمارت نوفل لوشــاتو، 

بلیت این نمایش را تهیه کنند.

استرس های یک پدر
مخاطب را علاوه بر خنداندن به  اندیشیدن 

دعوت کنیم
امیرکربلایــی زاده بازیگر »زیرزمینی ها« بر این باور اســت که نمایش 
باید مخاطب خود را علاوه بر خنداندن به  اندیشــیدن دعوت کند و این 

نمایش نیز اثری است که تماشاگر را با بطن جامعه روبرو می کند.
امیر کربلایــی زاده بازیگر تئاتر، ســینما و تلویزیون کــه این روزها در 
نمایش »زیرزمینی ها« نقش محمود پدر خانواده را ایفا می کند با اشاره 
به اینکه ســعی می کند در ســال حداقل در ۲ تئاتر حضور داشته باشد 
گفت: خانه اصلی من یعنی جایی که در آن شــکل گرفتم و رشد کردم 
تئاتر است چون معتقدم هرکسی کو دور ماند از اصل خویش / بازجوید 
روزگار وصل خویش. تئاتر همیشــه خانه امن من بــوده و در بزنگاه ها 

کمکم کرده تا بتوانم در هنر دوام بیاورم و در مسیر اصلی خودم بمانم.

وی با بیان اینکه مدیوم تلویزیون و ســینما با مدیوم تئاتر فرق می کند، 
ادامــه داد: در ســینما و تلویزیون اگــر دوربین را حــذف کنیم دیگر 
محصولی نخواهیم داشــت به همین دلیل می گویند صنعت سینما، در 
حالی که در تئاتر اگر بازیگر حذف شــود دیگر تئاتر نخواهیم داشت به 
همین دلیل می گویند هنر تئاتر. هر چند بازی جلوی دوربین سینما و 
تلویزیون هم توانمندی و تکنیک و قدرت می خواهد ولی به وســیله ای 
به نام دوربین نیاز است تا شما به چشــمان مخاطب برسید اما در تئاتر 
بدون هیچ وســیله ای شــما در دیدگاه تماشــاگر قرار می گیرید و این 

ویژگی جذابیت تئاتر را بالاتر می برد.
این بازیگر درباره دلیل حضورش در نمایــش »زیرزمینی ها« توضیح 
داد: برای من تفاوت نقشــم با کارهــای قبلی ام خیلــی اهمیت دارد. 
سال ۱۴۰۱ در نمایش »شــام خداحافظی« حضور داشتم و نقش یک 
کاراکتر خارجی را بازی می کردم. نمایشــنامه خارجی بود و من نقش 
ناشری را داشتم که مشــکلاتی در زندگی زناشویی و با رفقایش داشت 
و امســال حضور در نمایــش »زیرزمینی ها« به لحاظ تفاوت شــکل و 

شمایل و نوع کمدی اش همان چیزی بود که در این زمان نیاز داشتم.
این اســتندآپ کمدین عنوان کرد: حامد وکیلی در کارگردانی بسیار 
طناز و همراه است و سعی می کند محیطی به وجود بیاورد که بازیگرها 
با آرامش و تعامل به نتیجه دلخواهشــان برســند و مــن از کار کردن 

کنارش لذت بردم.
کربلایی زاده »زیرزمینی هــا« را اثری کمدی تراژیــک معرفی کرد و 
افزود: این نمایش داســتانی جدی اســت در موقعیتی کمدی. یکی از 
جذابیت های متن این اســت که تراژدی در عین کمــدی و کمدی در 

عین تراژدی دارد.
وی با بیان اینکه در بازیگری همواره تلاش می کند تا بهترین خودش را 
روی صحنه ارائه بدهد، گفت: در نقش محمود هم ســعی کردم زوایای 
مختلف نقش را در بیاورم و پدری باشــم که تلاش می کند ارکان اصلی 
خانواده را نگه دارد و در عین حالی که با کوهی از مشکلات روی دوشش 
پر از استرس و تشویش اســت، برای رســیدن به آرزویشان که همان 
سرپناه است تمام تلاش خود را می کند. هر چند هیچ کس مطلق نیست 
اما خودم از آنچه روی صحنه اتفاق می افتد راضی هســتم و صحنه ای 
که بچه ها شــادی می کنند و پدر بغضــش را می خــورد برایم یکی از 

تأثیرگذارترین صحنه ها است.
بازیگر ســریال »جیران« افزود: نمایش باید مخاطــب خود را علاوه بر 
خنداندن به اندیشــیدن نیز دعوت کند، اثری که تماشــاگر را با بطن 
جامعه روبــرو می کند، مخاطب را بــا خود همراه کــرده و به دل قصه 
می برد. چنین نمایشی ارزش دیدن دارد و »زیر زمینی ها« از جمله این 

نمایش ها است.
کربلایی زاده در پایان با اشــاره به تعداد انــدک اجراها در نمایش های 
حرفه ای گفت: ماحصل چند ماه تمرین گروه های نمایشی صرفاً به ۳۰ 
اجرا یا کمتر محدود می شود. امیدوارم شــرایطی ایجاد شود که کارها 
تعداد اجرای بیشــتری داشته باشــند و مخاطب های بیشتری بتوانند 
نمایش ها را ببینید. از طرف دیگر شرایطی پیش آید که تئاتر هم بتواند 
تبلیغات مناسب داشته باشــد و جزو اولویت های خانواده ها و در سبد 
فرهنگی مردم قرار بگیرد. نقش مسئولان در این اتفاق خیلی مهم است 

که امیدوارم این مسائل را مورد توجه قرار دهند.
نمایش »زیرزمینی ها« نوشــته مرتضی شــاه کرم و کارگردانی حامد 
وکیلی از ۲۹ خرداد ماه در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه رفته است 
و تا ۲۹ تیر ماه ساعت ۱۹:۱۵ در سالن شــماره ۲ پردیس تئاتر شهرزاد 

میزبان علاقه مندان است.
حامد وکیلی، امیر کربلایــی زاده، مرضیه صدرایــی، جواد خواجوی، 
مهسا سرخوش، هانیه کریمی و آیناز آقاسی به عنوان بازیگر در نمایش 

»زیرزمینی ها« حضور دارند.

قاب

خریدار  مراســم اختتامیــه نوزدهمین 
جشــنواره نمایش عروسکی تهران مبارک، 
شــامگاه یکشــنبه، ۱۸ تیــر بــا حضــور 
هنرمندانی چــون مرضیه برومنــد، بهرام 
شاه محمدلو، مریم سعادت، محمد بحرانی، 
هما جــدی کار، حســن دادشــکر، عادل 
بزدوده، آناهیتا غنی زاده، آلبرت بیگجانی، 
فریبا دلیری، محمد اعلمــی، ناصر آویژه، ... 
و مدیرانــی چون محمود ســالاری، معاون 
هنری، کاظــم نظری، مدیــرکل هنرهای 
نمایشــی، مقصود نعیمی ذاکر، مدیرعامل 
خانه تئاتر و ... و با اجرای محمد ســلوکی در 

تالار اصلی مجموعه تئاتر شهر آغاز شد.
 این برنامه بــا معرفی برگزیــدگان بخش 

فضای باز آغاز شد.

معرفی برگزیدگان فضای باز:
بهترین موسیقی:

تقدیر: حامد ترابی و ســبحان ترابی/ یه تار 
سبیل

برگزیــده: محمد نــادری/ زاده قوس فلک 
است اصفهان

بهترین طراحی فضا:
تقدیر: راضیه پاشــایی و حامد ترابی/ یه تار 

سبیل
تقدیر: علی قاضی/ هل هله کوسه

تقدیر: لیــلا بیگوند/ شــکارچی این بخش 
برگزیده ای نداشت.

بهترین صداپیشگی:
تقدیر: حسین ربیعی/ ازدواج پرماجرا

بهترین بازی دهندگی:
تقدیر: گروه عروســک گردانــان هله هله 

کوسه
برگزیده: عروسک گردانان شیلو

بهترین طراحی و ساخت عروسک:
تقدیر: عاطفه نقوی راده قوس فلک

تقدیر: فرامرز غلامیان برای شیلو
تقدیر: راضیه پاشایی یه تار سبیل

هیــات داوران در این بخــش برگزیده ای 
نداشت.

هیــات داوران جایــزه ویــژه ای بــه آیدا 
کیانی تبار بازیگر خردســال نمایش شیلو 

تقدیم کرد.

بهترین متن و ایده اجرایی:
تقدیــر: امیرمحمد انصافی بــرای ماجرای 

گله من
برگزیده: فرامز غلامیان برای شیلو

بهترین کارگردانی:
تقدیر: فرامز غلامیان برای شیلو

برگزیده: عاطفه نقوی برای زاده قوس فلک 
است اصفهان

بهترین نمایش:
برگزیده: شیلو فرامرز غلامیان

جایزه دبیر جشنواره:
نمایش رباتهای غول پیکر بــه کارگردانی 

حامد زارعان
در ادامــه برنامــه بــا پخش تصاویــری از 
حســن دادشکر، بزرگداشــت این هنرمند 

پیشکسوت برگزار شد.
در این تصاویــر هنرمندانی چــون بهروز 
غریب پــور ، قطب الدیــن صادقــی و مریم 
سعادت درباره دادشکر و سال های حضور او 

در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
صحبت کردند.

این تقدیــر با حضــور محمود ســالاری، 
معــاون هنری، کاظــم نظــری، مدیرکل 
هنرهای نمایشــی، هما جدی إکار هنرمند 
پیشکســوت تئاتر، هادی حجازی فر ، دبیر 

جشنواره انجام شد.
دادشکر در میان تشویق حاضران با اشاره به 
پخش مستندش، گفت: آنچه اینجا بر پرده 
دیدید، نــه بیوگرافی من اســت و نه نتیجه 
زحماتم. این فقط خدمتی است به فرهنگ 

و هنر کشور.
او با اشــاره به سرآغاز آشــنایی اش با تئاتر 
در کانون پرورش فکــری در اوایل دهه ۵۰، 
افزود: با یک نمایش زندگی ام دگرگون شد. 
می خواســتم تا دکترا ادامه تحصیل بدهم 
ولی اســتادان ما همچون مرضیه برومند، 
علیرضــا هدایی، بهرام شــاه محمدلو، رضا 
بابک و سوسن فرخ نیا دســت مرا گرفتند و 
زندگی ام را دگرگون کردند. حاصل زندگی 

من جز خدمت و تربیت نسل اینده نبوده.
او تاکید کــرد: بــرای فرزندان مــان باید 
بی نهایت ســرمایه گذاری کنیم. مسئولان 
باید به تئاتر به عنوان ســرمایه ای نگاه کنند 

که ۳۰ سال بعد نتیجه می دهد.
دادشــکر بــا قدردانــی از برگزارکنندگان 
جشــنواره عروســکی، افــزود: نقطه قوت 
دیگری که در زندگــی کاری ام دیدم، چند 
اجرای بسیار شایســته از دانشجویان بود. 
افتخار داشــتم که روزی به عنوان دوست و 
نه استاد کنارشان بودم. خوشحالم که آنان 
تئاتر عروســکی را ارتقا دادند. امیدوارم راه 
استادان بزرگ این رشته را ادامه دهند. من 
استاد نیستم و فقط یک فرهنگ ساز هستم.

در ادامه محمود سالاری، معاون هنری طی 
سخنان کوتاهی با تقدیر از برگزارکنندگان 
جشنواره گفت: جشنواره عروسکی متعلق 
به شما هنرمندان است. وظیفه ما این است 

که مسیر برگزاری آن را هموار کنیم.
بعد از پخش تصاویــری، هادی حجازی فر، 
دبیر نوزدهمین جشنواره نمایش عروسکی 
با یادی از هنرمندان فقید تئاتر عروســکی، 
از حضــور هنرمنــدان پیشکســوت ابراز 
خشــنودی کرد و گفت: از همــه گروه های 
شرکت کننده از شــرکت هایی مانند همراه 
اول، روبیــکا و ... ممنونم که اجازه گفت وگو 
دادند تا دربــاره عروســک و کاربردهایش 
صحبت کنیم. اولین بار اســت که نیمی از 
هزینه های یک جشــنواره توســط بخش 
خصوصی تامین می شــود و امیــدوارم این 

رویه ادامه یابد.
او با قدردانــی از همراهی مرکــز هنرهای 
نمایشی، این همراهی را شگفت آور خواند و 
گفت: از اول هدفمان بود که سطح مطالبات 
نمایش عروسکی را بالا ببریم چون ما بیش 

از حد قانع بوده ایم.
حجازی فــر اضافه کــرد: بجــز گروه های 
شــرکت کننده، افتخار میزبانی ۴۰ مهمان 
داخلی را داشــتیم. عجیب ترین افتخارم، 
در اختیار گذاشــتن وانت بــرای گروه های 
شــرکت کننده بود که راحت دکور خود را 

جابه جا کنند.
او بــا تاکید بر اینکــه ما با کار کــردن زنده 
هســتیم، گفت: قــول حمایــت و اجرای 
عمومی گرفته ایم. نهایت خوشحالی ماست 
که ۴ نمایش برای اجرا در تئاتر شهر توسط 
مدیر مجموعه برای اجرای عمومی انتخاب 

شدند.
حجازی فر با اشاره به رقابتی شدن این دوره 
از جشــنواره، این اقــدام را در جهت کمک 

مالی بیشتر به شرکت کنندگان دانست.
حجازی فــر همچنین خبر داد کــه یکی از 
حامیان جشــنواره وعده داده کــه ۲۰ تا از 
نمایش هــا را به مدت یک ســال در پلتفرم 

نمایش خانگی عرضه کند.
او همچنین ابــراز امیدواری کــرد که دبیر 
بعدی جشنواره از میان نسل جوان انتخاب 

شود و قول داد که در کنار او باشد.
بعد از ســخنان او، تصاویــری از هنرمندان 
درگذشــته نمایش عروسکی پخش شد که 

تشویق حاضران را به همراه داشت.
در بخش بعدی برنامه، جشــن تولدی برای 
آبتیــن بهبهانی، فرزند زنده یــاد مهرنوش 
شــریعتی )هنرمند جوان تئاتر که ســال 
گذشــته از دنیا رفت( برگزار شــد. او هدیه 
تولــدش را بــا همراهــی پــدرش، بهرام 
بهبهانــی، دیگــر هنرمند تئاتــر، از هادی 

حجازی فر دریافت کرد.
ســپس برگزیدگان بخش کودک و نوجوان 
با حضور مرضیه برومند، حســن دادشکر، 
محمود ســالاری، مقصود نعیمــی ذاکر و 

عادل بزدوده اهدا شد.

موسیقی:
تقدیر: فاطمه مهرابی/ تاریکی

برگزیــده: بابک نیوشــادان/ نمایش ماهی 
سیاه کوچولو

طراحی صحنه:
تقدیر: زهرا ناظری/ قورباغه و غریبه

برگزیــده: پوریــا انجندانی/ ســومین روز 
تابستان

صداپیشگی:
تقدیر: حســن فــلاح زاده/ نمایش چهچه 

چلچله چهل گیس
برگزیده: ســید مهرداد کاووسی حسینی/ 

نمایش سومین روز تابستان

بازی دهندگی:
تقدیر: ســعید موســوی راضــی/ نمایش 

تاریکی
برگزیده: ســجاد مخدومی/ نمایش سگ و 

گرگ

طراحی و ساخت عروسک:
تقدیر: نســیم شــیرزادی/ نمایش چهچه 

چلچله چهل گیس
تقدیر: قاســم رحمتی/ نمایش ماهی سیاه 

کوچولو
برگزیده: صبا قدیمی/ نمایش تاریکی

جایزه ویژه: رضا افشار/ بازیگر کودک شازده 
کوچولو پرستو ســماوات/ طراحی پوستر و 

بروشور نمایش دختر کوچولو

بهترین متن:
تقدیر: امین رضــا ملک محمودی/ نمایش 

دختر کفش عروسکی
برگزیده: غزاله عبادی/ نمایش تاریکی

بهترین کارگردانی:
تقدیر: حســین قاســمی هنر/ نمایش ۱۲ 

دقیقه
برگزیــده: حجت هاشــمی/ نمایش ماهی 

سیاه کوچولو
بهترین نمایش: در این بخــش دو نمایش 
بدون اولویت انتخاب شــدند؛ ماهی ســیاه 

کوچولو و تاریکی
در بخش بعدی برنامه بــا پخش تصاویری، 
بزرگداشــت همــا جــدی کار، هنرمنــد 
پیشکسوت نمایش عروســکی برگزار شد. 
در این تصاویــر هنرمندانی چــون هادی 
حجازی فــر، پوپــک عظیم پــور، محمد 
بحرانی، فریبــا جدی کار، محمــد اعلمی، 

نکاتی را درباره هما جدی کار بیان کردند.
این تقدیــر با حضور هاشــمی، معاون وزیر 
ارشــاد، محمود سالاری، حســن دادشکر، 
مرضیــه برومنــد، کاظم نظــری و هادی 

حجازی فر انجام شد.
جــدی کار در ســخنان کوتاهــی ابــراز 

امیــدواری کــرد کــه همچنان رســالت 
معلمی را ادامه بدهد تا تربیت نمایشــگران 

عروسکی نسل به نسل منتقل شود.
او از همه حامیان جشنواره قدردانی کرد و از 
هادی حجازی فر درخواست کرد که دبیری 

دوره بعدی جشنواره را بپذیرد.
حجازی فــر، در ادامــه این برنامــه گفت: 
قرار گذاشــتیم در صورت تامین بودجه، ۲ 
میلیارد تومان را صــرف راه اندازی صندوق 
تئاتر عروسکی کنیم که خوشبختانه امروز 

اتفاق های خوبی رخ داد.
در بخش پایانی برنامــه برگزیدگان بخش 
بزرگســال با حضور مرضیــه برومند، مریم 
سعادت، عادل بزدوده، بهرام شاه محمدلو، 
محمد اعلمی و حســن دادشکر به شرح زیر 

اعلام شدند.

موسیقی:
تقدیر: پژمان عبدی و محمد جواد کرامتی/ 

آن شب مهتاب
برگزیده: حامد ســلج محمودی و پارســا 

شقایی/ مهمان

طراحی صحنه:
تقدیر: زهرا شــیخ الحکمایی/ نمایش زنده 

به گور
برگزیده: رودابه کاشانی/ نمایش دویست و 

هشتادمین شب سال

بهترین صداپیشگی:
تقدیر: مهسا رهسپار/ نمایش میرزا محمد

برگزیــده: محمد بحرانــی/ نمایش زنده به 
گور

امیر زاغری/ نمایش بازی

بازی دهندگی:
تقدیر: مهناز خطیبی/ نمایش زنده به گور و 

گروه بازی دهندگان نمایش مامان
برگزیــده: محمد جــواد مهدیــان و قس 

بساقی/ نمایش مثلث

طراحی و ساخت عروسک:
تقدیر: رویا ناصری/ نمایش مامان

یوسف اعتصامی زاده/ نمایش میرزا محمد
برگزیده: زهرا عظیمی نیا/ نمایش بازی

جایزه ویــژه: تقدیر از ســایه رضایی بازیگر 
کودک نمایش مکبث جادویی

جایزه ویژه به گروه اجرایی نمایش  دویست 
و هشتادمین شب سال

بهترین متن: تقدیر: ســرگل اســلامیان/ 
نمایش پیراهنی به نام جنگ

برگزیده: الهام ســلح محمــودی/ نمایش 
مامان

بهترین کارگردانی:
تقدیر: مشــترکا اهدا شــد به الهام ســلج 
محمودی/ نمایش مامان سرگل اسلامیان/ 

نمایش پیراهنی به نام جنگ
برگزیده: قیس یساقی/ نمایش مثلث

بهتریــن نمایــش: این بخــش ۳ برگزیده 
داشت که بدون اولویت معرفی شدند:

مثلث به کارگردانی قیس یساقی
مامان به کارگردانی الهام سلج محمودی

پیراهنی به نام جنگ کار سرگل اسلامیان
جوایــز دیگــری هــم از ســوی انجمــن 
نمایشگران عروسکی به این شرح اعلام شد:

بخش کودک و نوجوان نمایش ماهی سیاه 
کوچولو بخــش بزرگســال نمایش مثلث 
بخش فضای باز شیلو بخش فراگیر نمایش 

مهرنگ.

نگاهی به جشنواره فیلم »حوا« نوپاترین رویداد سینمایی کشور

مولود مبارک سینمای ایران
خریدار   جشنواره بین المللی فیلم »حوا« 
به دلیل خلاء چنین رویدادی در ســینمای 
ایران که نگاهی زنانه داشته باشد، یک اتفاق 
مبارک و درخشان اســت که به دلیل تعدد 
تولیدات این حوزه و استقبالی که همواره از 
آثار حوزه زنان می شود، می تواند اتفاق های 
خوبــی را برای ســینمای ایران در ســطح 
بین الملل رقم بزند. نخستین دوره جشنواره 
بین المللی فیلم حوا، از سه شنبه آغاز به کار 
می کند؛ جشنواره ای با محوریت فیلم های 
زنانه که یک خانم )مهدیه ســادات محور( 
دبیر آن است و قرار است طی ۴ روز، میزبان 
مهمانان و آثاری از ســینمای ایران و چند 

کشور دیگر باشد.
این جشنواره، نخستین جشنواره انحصاری 
در حوزه زنان اســت که جــای خالی آن در 
ســینمای ایران احساس می شــد. آن هم 
ســینمایی کــه جشــنواره های موضوعی 
متعددی را در دســت داشــته و خلاء یک 
جشــنواره مســتقل در حیطه زنان، کاملا 
محســوس بــود. فعــلا و بــر روی کاغذ، 
اتفاق هــای خوبی در حال رخ دادن اســت 
که باید منتظــر ماند و پــس از انتهای این 

جشــنواره، نظر قطعی را در مــورد آن بیان 
کرد.نکته ای که در این میــان وجود دارد، 
توفیق خوبی است که عمده جشنواره های 
موضوعی در ســینمای ایران به آن دســت 
یافته اند و این امیدواری را بیشتر می کند که 
جشــنواره حوا نیز با یک برنامه ریزی مدون 
و مهندسی شده بتواند به عنوان جدیدترین 
مولود جشنواره ای سینمای کشور، جا پای 
جشــنواره های معتبر موضوعی گذاشته و 

توفیقات خوبی را به دست بیاورد.
اما این توفیــق جشــنواره های موضوعی، 
چنــدان بی حســاب وکتاب رقــم نخورده 
اســت. عمده جشــنواره های موضوعی، با 
تمرکز بر روی یک مســاله خاص، نسبت به 
آسیب شناســی موضوع، برجســته نمایی 
و مســاله مندی ســوژه و البتــه دعوت از 
کارشناســان و صاحب نظــران آن حیطه، 
زمینه را برای شناسایی و دیده شدن بیشتر 
فراهم کرده و بنابراین آن را تــا اندازه های 

یک دغدغه، بالا می کشند.
ضمن اینکه به دلیل بالا بودن سبد تولیدات 
ســالانه ســینمای ایران، جشــنواره های 
موضوعــی، از خوراک مکفی بــرای تامین 

خود برخوردار هســتند و بــه همین دلیل، 
عمده جشــنواره های موضوعی در کشور، 
با اســتقبال خوب و بسیاری همراه است که 
همین اتفــاق، زمینه رقابتی کار را بیشــتر 
نموده و ســاحت جشــنواره را نیز به خوبی 

حفظ می کند.
یکی از بهترین نمونه های جشــنواره های 
موضوعی کشــور، جشــنواره فیلم کودک 
و نوجــوان اســت که امســال قرار اســت 
ســی وپنجمین دوره آن برگــزار شــود. 
جشــنواره ای که هم اینک پای ثابت تقویم 
سینمایی کشــور اســت و جای خود را در 
میان فیلمســازان حوزه کــودک و نوجوان 
بسیاری از کشــورهای جهان باز کرده است 
تاجایی که بســیاری از دفاتر فیلمســازی 
جهان و فیلمســازان بین المللی این حوزه، 
اصفهان را با جشــنواره کودک و نوجوان به 

یاد می آورند.
البته که در این مســیر، جشنواره های فیلم 
رشــد، مقاومت، عمار، شــهر و رضوی نیز 
موفق شــده اند تا به نوبه خود، توفیقاتی را 
به دســت بیاورند که البته این جشنواره ها 
بــه دلیل عمــر کوتاه تــر خود به نســبت 

جشــنواره فیلم کودک و نوجوان، طبیعتاً 
تجارب کمتری داشــته و راه برای موفقت 
این جشــنواره ها که تقریبا جایگاه آنها در 
تقویم ســالیانه کشور ثابت شــده است، باز 
است. البته که برخی دیگر از جشنواره های 
موضوعــی نظیــر مــادر و خورشــید نیز 
نتوانســتند اتفاق را رقم زده و خیلی زود نیز 

فراموش شدند.
حالا و با این نگاه، افق بســیار روشنی پیش 
پای جشــنواره حوا قرار دارد. جشنواره ای 
که به دلیــل جایگاه زن در هــر خانواده ای، 
می تواند بــه اتفاقی درخشــان و پربار برای 
ســینمای ایران تبدیل شده و نقش بسزایی 
در تبیین نقش و جایــگاه زن در خانواده و 
جامعه ایران در ســطح بین الملل داشــته 

باشد.این جشــنواره، گام نخســت خود را 
بلند برداشــته به طوری که، به شکلی تقریبا 
گســترده و در ۱۳ اســتان برگزار می شود 
و آثــاری در بخش های ملــی و بین الملل و 
قالب های فیلم بلند ســینمایی، فیلم کوتاه 
داســتانی و فیلــم مســتند را بــه نمایش 

می گذارد.
قطعا در آینــده، اخبار بســیار خوبی از این 
جشنواره مخابره خواهد شــد کما اینکه در 
همین نخســتین دوره نیز میزان استقبال 
فیلمســازان، خــوب ارزیابی شــده و حال 
باید دید که شــکل اجرایی موضوع، به چه 
ترتیبی است تا بتوان با در نظر گرفتن تمام 
جوانب امر، نســبت به بررسی آن اظهارنظر 

کرد.
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میدان

مربی تیم ملی والیبــال ایران پس از قبول شکســت 
مقابل کوبــا، گفت: هیچکس از اعضــای تیم ایران کم 

نگذاشت.
 به نقل از فدراسیون والیبال، هفته سوم و پایانی مرحله 
مقدماتی لیگ ملت هــا ۲۰۲۳ از ۱۳ تا ۱۹ تیرماه با ۳۲ 
مســابقه در دو شــهر آناهایم آمریکا و پاسای فیلیپین 
پیگیری می شــود. تیم ملی والیبال ایــران در آخرین 
بازی خود در هفته ســوم لیگ ملت ها بــه مصاف کوبا 

رفت و با نتیجه ۳ بر ۲ مغلوب حریف شد.
علیرضا طلوع کیان، مربی تیم ملــی والیبال ایران که 
در غیاب بهروز عطایی در هفته سوم در آمریکا وظیفه 
هدایت تیم را بر عهده داشــت، در پایان مسابقه با کوبا 
اظهار داشت: لیگ ملت های امســال هم برای ایران به 
پایان رســید و فکر می کنم یک تجربه گران بها و بزرگ 
برای والیبال ایران، بازیکنان و کادر فنــی بود. باید به 

خوبی از این تجربه اســتفاده کنیــم. در ۵ 
مسابقه در ست پنجم بازنده شدیم و چه بسا 
اگر در این مسابقات پیروز می شدیم شرایط 

به گونه دیگری رقم می خورد.
وی ادامــه داد: تیمــی که عــادت به باخت 
کرد در هفته سوم، در سه مســابقه با نتیجه 
۳ بر ۲ بازنده شــد. در دیدار با فرانسه هم که 

خوب بازی کردیم با نتیجه ۳ بر صفر باختیم. مشخص 
می شــود که اگر بازیکنان اصلی را در اختیار داشــتیم 
قطعاً ۴ بازی هفتــه آخر را می بردیم و شــانس صعود 
داشــتیم. در بازی آخــر ۱۲ بازیکن داشــتیم و حتی 

حضرت پور هم مصدومیت کوچکی داشت.
مربی تیم ملی والیبال ایــران گفت: در مجموع با تیمی 
نصفه و نیمه ۳ بازی پنج ســته انجام دادیم و این یعنی 
اگر همه ارگان ها با مــا همکاری می کردنــد و با تمام 

نفرات در مســابقات حضور پیدا می کردیم 
و تمرکز کافی داشــتیم، می توانستیم مثل 
سال گذشــته در هفته آخر ۴ پیروزی کسب 
کنیم. قطعاً باید نقاط ضعــف و قوت خود را 
بررســی و برای آینده تجربه کســب کنیم. 
امروز مقابل کوبا خیلی پــر انرژی و جنگنده 

ظاهر شدیم، اما برنده نشدیم.
طلوع کیان در مورد حمایت مردم در این مدت، عنوان 
کرد: قطعاً مردم خودشان تلاش بازیکنان را دیدند. در 
دو روز اخیر هم بازیکنان ایران بســیار تشویق شدند. 
حاجی پور با ویلچر و شــریفی هم با عصــا در کنار تیم 
حضور پیــدا کردند. جواد کریمــی و حضرت پور روی 
نیمکت نشســته بودند و هیچکس کم نگذاشت. مردم 
همیشه حامی تیم ایران بودند و از تک تک آن ها تشکر 
می کنم. تمــام عرقی که بازیکنان ریختند برای شــاد 

کردن دل مردم بود و امیدوارم از این مســابقات تجربه 
خوبی کســب کرده باشــیم.وی در مورد مصدومیت 
سید محمد موسوی در ســت چهارم دیدار مقابل کوبا، 
تصریح کــرد: اینکه من می گویم بچه ها ســنگ تمام 
گذاشتند و با غیرت ظاهر شــدند یعنی همین؛ وقتی 
انگشت سید را دیدم تصور کردم که او نمی تواند به بازی 
ادامه دهد، اما خودش اعلام کرد که باید بازی کنم. فکر 
می کنم بند اول و دوم انگشــت وی شکســته باشد که 
امیدوارم اینگونه نباشد. موسوی بازیکن باغیرتی است 
و به عنوان کاپیتان بســیار به ما کمــک کرد. امیدوارم 
که زودتر ســلامتی اش را به دســت بیاورد و به شرایط 
ایده آل بازگردد.مربی تیم ملی والیبال ایران با اشــاره 
به مصدومیت اسفندیار، گفت: فکر می کنم مصدومیت 
اسفندیار از ناحیه دو قلو و چهارسر ران بود اما احتمالاً 

چندان جدی نباشد.

والیبال

شــبنم روحی  میثم منیعی گفت: حیف 
جواد نکونــام؛ ای کاش اطمینان نمی کرد. 
به او هم گفتــم که اطمینان نکــن چرا که 

کریمی در قواره استقلال نبود.
 باشگاه اســتقلال در حســاس ترین زمان 
ممکن دچار تغییرات مدیریتی شد و حجت 
کریمی جای خودش را بــه علی خطیر داد. 
اتفاقی که باعث شد برای چند روز روند نقل 
و انتقالات آبی ها متوقف شود و این موضوع 
باعث نگرانی هواداران شده است. آبی های 
پایتخت تا به امــروز تنها مهرداد محمدی و 
آرمین ســهرابیان را به خدمت گرفته اند و 
در جذب چند ستاره مطرح ناکام مانده اند. 
با این حال بــا حضور علی خطیــر احتمالا 
فعالیت اســتقلال در نقل و انتقالات دوباره 

آغاز شود.
میثم منیعی پیشکســوت باشگاه استقلال 
درباره شــرایط ایــن تیم بعــد از تغییرات 
مدیریتی گفت: من ســال خوبــی را برای 
استقلال نمی بینم و فکر نمی کنم این تیم 
جزو ۴ تیم برتر قرار بگیــرد و همه این ها به 
خاطر آقای خصوصی سازی است. او دائم در 
برنامه های تلویزیونی حاضر می شد و علیه 
باشگاه صحبت می کرد. یک روز بعد قهرمان 
استقلال به من گفت استقلال دیگر قهرمان 
نمی شــود و این اتفاق هم افتاد و تیم به این 
شــرایط افتاد و ثبات خاصی نداشــت. باید 
مدیر قوی کنار جواد نکونام باشــد. در حال 
حاضر بایــد ۲۰۰ میلیارد بدهنــد تا بدهی 
های گذشــته رفع شــود و بتوانند بازیکن 
خوب بگیرند. باشــگاه نه پولی دارد و نه می 

تواند پولی بیاورد.
منیعی در ادامه صحبت هــای خود گفت: 

در حال حاضر برای مــن اصلا بحث مربی و 
بازیکن مطرح نیســت. چه کسی در هیات 
مدیره باشگاه نشســته؟ کارمند خصوصی 
سازی قرار است برای باشگاه تصمیم بگیرد. 
حیف جواد نکونام که امســال آمد. او قبلا با 
آجورلو مذاکره کرده بود و تقریبا تمام شده 
بود کاش همان زمان آمده بــود، او توانایی 
زیادی داشت و سال قبل با ترکیبی که تیم 
داشــت می توانســت به راحتی با استقلال 

قهرمان شود.
او با بیان اینکه نتایج فصــل آینده را نباید از 
چشم جواد نکونام دید گفت: به او قول های 
زیادی داردند اما همــه دروغ از آب در آمد. 

اصلا ساختار بازیکن و مربی در حال حاضر 
مشــکل ندارد و این مدیریت است که همه 
چیز را خراب کرده. جلســه هیات مدیره با 
۳ نفره برگزار می شود. این افراد چه کسانی 
هستند؟ برای اســتقلال چه کار می توانند 
بکننــد؟ الان هم بازیکن وقتــی بخواهد به 
تیم بیاید چک و پــول می خواهد دیگر نمی 
گوید هرزمان پول داشــتید پرداخت کنید. 
آقای قربان زاده می گفت هیات مدیره باید 
اقتصادی باشــد تا پول بیاورد. الان اینگونه 
اســت؟ کارمنــد خصوصی ســازی هیات 

مدیره شده چه کرده است؟
او بــا انتقاد از قربــان زاده رئیس ســازمان 

خصوصی ســازی گفت: اســتقلال قربانی 
قربان زاده شــد. با ماجــرای بیرانوند و پول 
شام و یک سری مســائل دیگر الکی اطراف 
تیم را شــلوغ کردند و فرصت زیــادی را از 
نکونــام گرفتند. مــن ناراحت هســتم که 
مردم و هــواداران اســتقلال بازیچه قربان 
زاده شدند. او با افکار میلیون ها هوادار بازی 
کرد. او مواردی را مطرح می کرد و حالا یک 
گوشه نشســته و صدای از او در نمی آید. در 
حالی که دائم رجز مــی خوانند و می گفت 
فلانی را به زندان می انــدازم. وقتی چیزی 
ســرجای خودش نباشــد اینطور می شود 
که ۳۰ میلیــون هوادار قربانــی قربان زاده 

می شوند.بعد قهرمانی قربان زاده بلایی سر 
اســتقلال آورده که حالا حالاها منتظر پس 

لرزه باشند.
منیعی دربــاره نقل و انتقلات باشــگاه نیز 
گفت: الان کســی مانده که نکونام بتواند 
بخرد؟ قربان زاده از این شــرایط خوشحال 
باشــد. پرســپولیس خرج می کند و می 
گویند هــوادارش بــه او پول مــی دهد، 
استقلال هم از این هواداران دارد اما اجازه 
نمی دهند. از نظر من ۳۰ درصد بستن تیم 
است اما ۷۰ درصد به آرامشی باز می گردد 
که مدیرعامل به ســرمربی و بازیکنان می 

دهد.
پیشکســوت اســتقلال گفت: حیف جواد 
نکونام؛ ای کاش اطمینان نمــی کرد. به او 
هم گفتم که اطمینــان نکن چرا که کریمی 
در قواره اســتقلال نبود. او را می شناختم؛ 
البته همه این ها به وزیر ورزش برمی گردد 
که فرد کوچکی است که برای باشگاه بزرگ 

استقلال تصمیم می گیرد.
مــن بازهم می گویــم که اســتقلال با این 
شــرایط اگر جزو ۴ تیــم برتر باشــد کم از 
قهرمانی نــدارد. امیــدوارم وزیــر ورزش 
هم هرچه زودتر بــرود و وزیر قــوی بیاید 
چرا که همه فدراســیون ها ضعیف کار می 
کنند. حتــی همین والیبال هــم که روزی 
دل مردم را شــاد می کرد به این روز افتاده 
اســت. امیدوارم هرچه زودتر برود تا ورزش 
مملکت درســت شــود و افرادی نیایند که 
یک هفتــه مــردم را ســرکار بگذارند، بعد 
استعفا بدهند و بروند به خانه شان بشینند 
و طلبکار هم باشند. متاســفانه احساسات 

هواداران برای مسئولان اهمیت ندارد.

مربی تیم ملی والیبال:اگر بازیکنان اصلی بودند شانس صعود داشتیم

چه کسی مقصر است؟

از باخت های پی در پی والیبال تا صعود یک پله ای
خریدار  تیــم ملی والیبال ایــران با اتمام 
هفتــه ســوم رقابت های لیــگ ملت های 
والیبال بــا ثبت ۱۰ باخت و کســب تنها دو 
پیروزی در جایگاه چهاردهــم جدول قرار 

گرفت و به کار خود پایان داد.
 تیم ملی والیبــال ایران در پایــان مرحله 
مقدماتــی لیگ ملت هــای والیبال ۲۰۲۳ 
با ۱۰ باخت، دو برد و کســب ۱۱ امتیاز در 
جایــگاه چهاردهم قرار گرفت. شــاگردان 
بهروز عطایــی در این دوره از مســابقات نه 
تنها از صعود بــه مرحله نهایــی بازماندند 
بلکه نســبت به دوره های پیشین عملکرد 
بســیار ضعیفی ارائه دادند.ایــران در لیگ 
ملت هــا تاکنــون در چهار دوره شــرکت 
کرده که در ســال ۲۰۱۸ به مقام دهم، در 
ســال ۲۰۱۹ به مقام پنجم، در سال ۲۰۲۱ 
به مقام دوازدهم و در ســال ۲۰۲۲ به مقام 
هفتم رسید اما در این دوره با قرار گرفتن در 

جایگاه چهاردهم چندین پله سقوط کرد.

پایان هفته اول با کسب 4 امتیاز
شــاگردان عطایی در هفته اول رقابت ها با 
تیم های ژاپن، لهســتان، چین، اســلوونی 
رقابــت کردنــد. ســامورایی ها در اولین 
گام میزبــان ملی پوشــان ایــران بودند. 
رقیب دیرینــه و ســنتی بلندقامتان ایران 
مدت هاســت به یکی از مدعیان در والیبال 
جهان بدل شــده و از ســال هایی که مقابل 
ایران شکست می خورد فاصله زیادی گرفته 
اســت. تیم ایران طبق بدعت عجیبی که در 
والیبال ایران وجود دارد، شــروع خوبی در 
این تورنمنت نداشــت و با نتیجه ۳ بر صفر 

مغلوب ژاپنی ها شد.
دومین دیدار ایران مقابل لهســتان مدعی 
بود؛ یکی دیگر از تیم های قدرتمند دنیا که 
با قرار گرفتن در جایگاه نخســت رنکینگ 
جهانی نشان می دهد به هیچ عنوان حریف 
دست و پا بسته ای نیست. شاگردان عطایی 
مقابل لهســتان با نتیجه ۳ بر ۲ شکســت 
خوردند. آن ها در ســت دوم و سوم عملکرد 

فوق العاده ای داشتند اما در ادامه مقابل این 
حریف مدعی کم آوردند و ایــن دیدار پنج 
ست را واگذار کردند. اگرچه تیم ملی مقابل 
لهســتان نتیجه را واگذار کــرد اما نمایش 
قابل قبول در ست دوم و سوم اهالی والیبال 
را امیدوار به مســابقات پیش رو کرده بود؛ 

اتفاقی که به واقعیت بدل نشد.
ســومین دیدار تیم ملی مقابــل چین بود؛ 
یکی از رقبای آســیایی ایران که از قبل هم 
قابل پیش بینی بــود که تیم ملــی مقابل 
چین برنده میدان خواهد بــود؛ با این حال 
چینی ها توانســتند یک ست از ملی پوشان 
ایران بگیرند اما در نهایت این دیدار با نتیجه 

۳ بر یک به سود ایران به پایان رسید.
چهارمین دیدار هفتــه اول رقابت هــا مقابل 
اســلوونی بود؛ تیمی که موفق شــد ایران را با 
نتیجه ۳ بر صفر شکست دهد. بدین ترتیب تیم 
ملی والیبال ایران در هفته نخست لیگ ملت ها 
ســه ناکامی برابر ژاپن، لهســتان و اســلوونی 
تجربه کــرد و با پیروزی مقابل چین و کســب 

چهار امتیاز به کار خود در این هفته پایان داد.

تکرار اتفاقات هفته اول در هفته دوم
هفتــه دوم رقابت هــای لیــگ ملت ها به 
میزبانی روتردام هلند و اورلئان در فرانســه 
پیگیری شــد. اعضای تیم ملی ایران پس از 
پایان هفته اول به کشــورمان بازگشتند و 
پس از چند روز راهی کشــور هلند شدند و 
به مصاف تیم های آلمــان، ایتالیا، آمریکا و 

هلند رفتند.
شــاگردان عطایی هفته دوم این رقابت ها را 
با برد ۳ بر صفر مقابل آلمان شــروع کردند. 
پیروزی برابــر آلمان هــواداران والیبال را 
امیدوار کرد که دوبــاره تیم ملی به روزهای 
اوج خود برگشته، هر چند که اهالی والیبال 
معتقد بودنــد تیم آلمان حریفــی نبود که 

بتوان عیار تیم ملی را با آن سنجید.
در دومین بازی، بلندقامتــان ایران مقابل 
ایتالیا به میــدان رفتند؛ تیمــی که با همه 
ســتاره های خود به میدان آمــده بود و در 

نهایت ۳ بر صفر ایران را با شکســت بدرقه 
کرد.ســومین بــازی تیم ملــی والیبال در 
هفتــه دوم مقابــل آمریکا بود کــه در این 
بازی بازهم ســهم ایران شکست ۳ بر صفر 
بود. در چهارمین بازی ملی پوشــان والیبال 
به مصاف تیم هلند میزبــان رفتند که این 
مســابقه هم با باخت کشــورمان به پایان 
رســید؛ هرچند این بار ملی پوشــان موفق 

شدند دو ست از هلند بگیرند.

شکست پشت شکست در هفته سوم
هفتــه ســوم رقابت های لیــگ ملت های 
والیبال بــرای تیم کشــورمان تحت تاثیر 
صادرنشــدن روادید آمریکا برای سرمربی 
و تعــدادی از اعضای تیم ملــی قرار گرفت. 
پس از پایان هفته دوم، ملی پوشــان راهی 
فرانکفورت آلمان شــدند و مدتــی در این 
کشــور تمرینات را پیگیری کردند اما سایه 
عدم صدور ویزا از قبل از مســابقات همراه 
تیم ملی بود.پیش از آغــاز رقابت ها ویزای 
ســه ملی پوش ایران صادر نشد؛ فدراسیون 
والیبال ابتدا با صراحت اعلام کرد در صورت 
عدم صــدور ویــزا از حضور در مســابقات 
انصراف می دهد اما در ادامه با پیگیری های 
فدراســیون جهانی، در حالی که آمریکا به 
بازیکنان اصلی و ســرمربی تیــم ویزا نداده 
بود، موضع فدراســیون ایــران تغییر و در 
این رقابت ها شرکت کرد. دلیل حضور تیم 
ملی والیبال هم برای شرکت در هفته سوم 

رقابت ها، برهم نزدن جدول مسابقات بود.
با این حال تیم ملــی والیبال که در دو هفته 
رقابت ها عملکــرد قابل قبولی نداشــت؛ با 
شرایطی ســختی در هفته ســوم به میدان 
رفت. عدم حضــور بازیکنان اصلــی و نبود 
ســرمربی و آنالیزور در کنار تیم باعث شد تا 

تیم ملی در هر چهار دیدار شکست بخورد.
تیم نصفــه و نیمه ایــران در اولیــن دیدار 
هفته ســوم با نتیجه ۳ بر صفر برابر فرانسه 
متحمل شکست شد. در دومین دیدار هفته 
ســوم در حالی که همه انتظار داشتند ملی 
پوشان حداقل تیم بلغارســتان قعرنشین 
را شکســت دهند اما مقابل این تیم هم کم 
آوردند و در نهایت با نتیجه ۳ بر ۲ شکســت 
خوردند و بــه این ترتیب شــانس صعود به 
مرحله نهایی را از دســت دادند.باخت ایران 
مقابل بلغارســتان نگرانی های زیادی برای 
اهالی والیبال ایجاد کرد به طوری که برخی 
از کارشناســان والیبال معتقد بودند باخت 
مقابل بلغارســتان زنگ خطر را برای ایران 
به صدا درآورد و ایــران از والیبال مدرن دنیا 

فاصله گرفته است.
شکست برابر قعرنشین لیگ ملت ها شرایط 
را به لحــاظ روحی و روانی برای شــاگردان 
عطایی ســخت کرد، بنابراین در ســومین 
بازی مقابل آرژانتین قدرتمند، شکست باز 
هم نصیب تیم ملی والیبال ایران شد. البته 
در این دیدار بازینکان ایران دو ســت برابر 
آرژانتین به دســت آوردند اما در پایان زور 
آن ها نرسید و این بازی هم با نتیجه ۳ بر ۲ به 
پایان رسید. در آخرین بازی هم مقابل کوبا 
تیم ملی که تفکر بازنده پیــدا کرده بود و به 
لحاظ روحی و روانی شرایط بدی داشت، باز 
هم نتوانســت به پیروزی برسد و این دیدار 
هم با نتیجه ۳ بر ۲ به ســود کوبــا به پایان 

رسید.
برای تیم ملی والیبال ایران که در هفته سوم 
با ترکیــب کامل به میدان نرفت، از ســوی 
فدراســیون جهانی یک امتیاز ویژه در نظر 
گرفته شــد که نتایج هفته ســوم رقابت ها 

»فریز شــود« به این معنی که برد و باخت 
ایران تأثیری در رنکینگ جهانی کشورمان 
نداشــته باشــد اما جایگاه ایران در جدول 
رده بندی لیگ ملت های والیبال تغییر کرد 
و تیم ملی با ۲ پیروزی، ۱۰ باخت و کســب 
تنها ۱۱ امتیاز از بین ۱۶ تیم شرکت کننده 

در جایگاه چهاردهم قرار گرفت.
بدون شــک نتیجه ای که تیم ملی والیبال 
ایــران در رقابت های لیگ ملت ها کســب 
کرد رضایت اهالی والیبــال و هواداران این 
رشــته پرطرفدار را به همراه نداشــت؛ به 
خصوص اینکه تیم ملی در ســال منتهی به 
المپیک باید به فکر کســب سهمیه باشد و 
رنکینگ جهانی اهمیــت زیادی برای آن ها 
دارد. البته به واســطه شکســت تیم هلند 
برابر ژاپن و کســب امتیاز منفــی برای تیم 
هلند، آن ها از جایگاه دهــم به رتبه یازدهم 
سقوط کردند و تیم ملی والیبال ایران علی 
رغم شکســت های متوالی که برابر تیم های 
فرانسه و بلغارستان در هفته سوم رقابت ها 
داشت، به دلیل فریز شدن امتیاز ۲۴۱.۰۵ 

در رتبه دهم رنکینگ جهانی قرار گرفت.
اما نمایش ضعیفی که ملی پوشــان والیبال 
در هر مســابقه ارائه دادند نگرانی ها را حتی 
با یک پله صعود در رنکینگ جهانی برطرف 
نکرد. نکته جالب توجه صحبت های بهروز 
عطایی سرمربی تیم بود؛ او که از قافله سفر 
به آمریکا به خاطر عــدم صدور ویزا بازمانده 
بود با حضــور در یک برنامــه تلویزیونی از 
مــردم انتقاد کرد! ســرمربی تیــم ملی در 
حالی که پیش از این هم در هر مســابقات 
مختلف، زمین و زمــان را دلیل باخت های 
تیم ملی می دانســت و کمتر به مسائل فنی 
می پرداخت در یکی از مصاحبه های خود با 
انتقاد از مردم گفت:  ما جز ۱۰ تیم یا دوازده 
تیــم جهان هســتیم. ما هیچوقــت هفتم 
رنکینگ جهانی نشــدیم و فکــر کنم فقط 
یک بار شــدیم و همه اش هشتم، نهم، دهم 
و یازدهم بودیم. ما به شدت مردم احساسی 

داریم که واقعیت ماجرا را نمی بینیم. 

نایب رئیس فدراسیون وزنه برداری:
  الهام حسینی شانس کسب سهمیه

 المپیک دارد
 نایب رئیس بانوان فدراسیون وزنه برداری گفت: الهام حسینی با تلاش 

و همت خود و مربیانش، می تواند به سهمیه المپیک پاریس برسد.
مریم ایلــکا درباره اردوی تیم ملــی وزنه برداری زنان، اظهار داشــت: 
ملی پوشان نزدیک به یک ماه اســت که در اردو به سر می برند. جوانان و 
نوجوانان ایران تا یک ماه دیگر به مســابقات قهرمانی آسیا در هند اعزام 
می شــوند. ۱۴ وزنه بردار رده های ســنی نوجوانان، جوانان و بزرگسال 
در اردوی تیــم ملی حضــور دارند که ۴ نفرشــان در داریــم. ۴ نفر در 

بزرگسالان هستند.
وی افزود: در کنار مســابقات قهرمانی نوجوانان و جوانان هند، انتخابی 
المپیک هم بــرای رده بزرگســالان در پیش رو داریــم. در واقع هفت 
نوجوان و ســه جوان در کنار چهار بزرگســال برای حضوری موفق در 

رقابت های پیش رو تمرین می کنند.
نایب رئیس زنان فدراســیون وزنه برداری درباره شانس الهام حسینی 
برای المپیکی شدن، خاطرنشان کرد: مانند هر ایرانی آرزوی ماست تا 
حسینی المپیکی شود. او با تلاش و همتی که دارد و زحمتی که مربیان 

می کشند، می تواند به سهمیه المپیک برسند.
وی یادآور شــد: وزنه بــرداران در این مدت تمام انــرژی خود را صرف 
رکوردشکنی و آماده سازی کردند. آنها تکنیک ها را نزد یکی از بهترین 
مربیان دنیــا که چندین قهرمــان المپیک تربیت کــرده، می آموزند. 

امیدوارم حاصل این تلاش ها به مدال  ختم شود.
ایلکا ادامه داد: شرایط اردویی تیم ملی وزنه برداری بسیار خوب است و 

تلاشمان، مهیا کردن امکانات مناسب برای ملی پوشان است.
وی درباره برنامه اســتعدادیابی در وزنه برداری زنان، خاطرنشان کرد: 
در اســتعدادیابی رویه گذشــته را داریم و درصدد هســتیم تا با چند 
رشته ورزشــی که از لحاظ ســاختاری و به وزنه برداری شباهت دارند، 
استعدادیابی را از طریق روســای هیئت های ورزشی آن رشته ها انجام 

دهیم.
نایب رئیس بانوان فدراسیون وزنه برداری گفت: باید از کراس فیت هم 
کمک بگیریم. قرار اســت با فدراسیون روســتایی و عشایری و روسای 
هیئت های استانی فدراســیون برای برنامه های استعدادیابی جلساتی 

داشته باشیم.

لیگ ملت های والیبال
دانش دوست: تمام تلاش مان را کردیم

 دریافت کننده قدرتــی تیم ملی والیبال ایران گفــت: همه بازیکنان و 
اعضای کادر فنی تلاش خود را کردند اما نشد پیروز شویم.

 هفته ســوم و پایانی مرحله مقدماتــی لیگ ملت هــا ۲۰۲۳ از ۱۳ تا 
۱۹ تیرماه با ۳۲ مســابقه در دو شــهر آناهایم آمریکا و پاسای فیلیپین 

پیگیری می شود.
 

تیم ملی والیبال در آخریــن بازی خود در هفته ســوم لیگ ملت ها به 
مصاف کوبا رفت و سه بر دو مغلوب حریف شد.

احسان دانش دوســت در پایان این مســابقه اظهار داشت: بازی خوبی 
بود. از آنجایــی که همه می دانند متاســفانه ســرمربی و آنالیزور را در 
کنار تیم نداشــتیم، این اتفاق کار را برای تیم ایران سخت کرد. در بازی 
گذشته هم حاجی پور، شریفی و کریمی دچار مصدومیت شدند. اواخر 
ست چهارم بازی امروز هم موســوی از ناحیه انگشت دچار مصدومیت 

شد.
وی ادامه داد: جانانه جنگیدیم، اما نشــد که به پیروزی برسیم. به تمام 
بازیکنان و اعضای کادر فنی خســته نباشــید می گویم. شرمنده مردم 
شدیم، آنها بسیار حمایت کردند، اما بدانند که بازیکنان هم تمام تلاش 

خود را به کار گرفتند.
 امیدوارم در مسابقات بعدی بتوانیم جبران کنیم.

تیم ملی والیبــال ایران در چهارمیــن بازی خود در هفته ســوم لیگ 
ملت ها به مصاف کوبا رفت و سه بر دو مغلوب این تیم شد تا لیگ ملت ها 

۲۰۲۳ را با دو برد و کسب ۱۱ امتیاز به پایان برساند.

گزارش سایت ایتالیایی درباره مهاجم تیم ملی
وسونری به مهدی طارمی پیشنهاد جدی ر

ســایتی ایتالیایی در گزارشــی درباره مهدی طارمی نوشت و خبر داد 
مهاجم تیم ملی با پیشنهاد بسیار جدی روسونری روبه روست.

 به نقل از ســایت sportmediaset، آنتونیو مانیکونه، هافبک ســابق 
اینتر، جنــوا و اودینزه که یک مــاه پیش به تیم ملی ایران پیوســت تا 
دســتیار امیر قلعه نویی در تیم ملی باشــد، درباره مهــدی طارمی که 
این روزها مورد توجه چندین تیم مطرح اروپایی قرار گرفته اســت، به 

صحبت پرداخت.
مانیکونه گفت: مهدی پسری استثنایی است. از نظر شخصیتی، انسانی 

بزرگ است و مثل یک رهبر در زمین فعالیت می کند.
دســتیار امیر قلعه نویی در تیم ملی در بخش دیگری از صحبت هایش 
افزود: طارمی بازیکنی است که در هر بازی می تواند گل بزند؛ همیشه و 
در هر صورت. او گل های بسیار زیبایی هم تا به حال زده است مثل گلی 
که به چلســی در لیگ قهرمانان اروپا زد که نامزد جایزه پوشکاش سال 
۲۰۲۱ هم شــد. او در پورتو به عنوان مهاجم اول بازی می کند و کارش 
را هم خیلی خوب انجام می دهد. او در تیــم ملی ایران به عنوان مهاجم 
دوم در کنار سردار آزمون بازی می کند که اکنون در بایرلورکوزن توپ 

می زند.

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین نامه  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 1402603240080000112 هیــات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
شــبانکاره  تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی اقــای محمود جعفری    فرزند 
مهراب کدملی 3539729062 نسبت به در ششدانگ  یک قطعه زمین مزروعی 
به مســاحت 58140 مترمربع پلاک 1107 فرعی از 7367 اصلی مفروز و مجزی 
شــده از پــلاک 7367/244 اصلی واقع در بخش ســه شــبانکاره قریه خلیفه  
خریداری از مالک رســمی    محرز   گردیده اســت . لذا بــه منظور اطلاع عمومی 
مراتب در دو نوبت به فاصله15 روز  آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولیــن آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
م الف 194

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/4/5
تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/4/20

اله مراد رزمجو  رئیس  اداره ثبت اسنادو املاک واحد شبانکاره



مدیرعامل  مجــدم  –محمد  اهواز 
شــرکت برق منطقــه ای خوزســتان از 
ثبت رکورد جدید مصرف برق و شکســته 
شدن پیک مصرف شــبکه برق خوزستان 

در سال های قبل خبر داد.
محمود دشت بزرگ گفت: در 24 ساعت 
منتهی بــه )16تیر( مصرف شــبکه برق 
به هشــت هزار و 863 مگاوات رسید که 
یک رکورد جدید مصرف در شــبکه برق 

خوزستان است.
وی با بیان اینکــه این میزان از مصرف در 
دمای 50 درجه به وقوع پیوســته است، 
تشریح کرد: مصرف هشــت هزار و 863 
مگاوات نســبت به مصرف هشــت هزار و 
87 مگاوات سال قبل، 9.59 درصد رشد 

را نشان می دهد.
مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای 
خوزســتان تصریح کرد: پیــک مصرف 
شبکه برق خوزســتان در سال 1401 در 
18 مرداد و در دمای 54 درجه با مصرف 

هشــت هزار و 806 مگاوات رخ داده که 
با ثبــت مصرف جدید، یک مــاه زودتر از 
موعــد و در درجه دمایی کمتــر به وقوع 

پیوسته است.
دشــت بزرگ با بیان اینکــه ثبت رکورد 
جدید مصرف در شــبکه برق خوزستان 
در یــک روز تعطیل )جمعــه 16 تیرماه( 
اتفاق افتاده اســت، بیان کرد: این میزان از 
مصرف در حالی به ثبت رســیده که ادارات 
و ســازمان ها تعطیل بــوده و میــزان بار 

مصرفی آنها در شبکه وجود نداشته است.
وی با درخواســت از مردم بــرای رعایت 
الگــوی مصرف بــرق، تاکید کــرد: 83 
درصد از مصرف شــبکه برق خوزســتان 
مربوط بــه بخش خانگــی به ویــژه بار 
سرمایشی است و ثبت یک رکورد جدید 
مصرف در روز تعطیل نشــان می دهد که 
بخش خانگی بیشــترین اثرگذاری را در 
مدیریــت مصرف و پایداری شــبکه برق 

خواهد داشت.

مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای 
خوزســتان با اشــاره به پیش بینی تداوم 
وقوع دماهای 49 درجــه و بالاتر، اظهار 
کرد: اگر مدیریت مصــرف برق در بخش 
خانگی صــورت نگیرد ثبــت رکوردهای 
جدید مصــرف و ورود به کانــال مصرف 
9 هــزار مــگاوات دور از انتظار نیســت 
که می توانــد باعث پرباری و آســیب به 

تجهیزات شود.
دشــت بزرگ از مردم خواست با خاموش 
کردن وســایل غیر ضــروری بــه ویژه 
کاهــش بار سرمایشــی در ســاعت های 
پیک مصــرف، در مدیریت شــبکه برق 

مشارکت فعال داشته باشند.
شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان 
مســئولیت انتقــال بــرق در 2 اســتان 
خوزســتان و کهگیلویــه و بویراحمد را 
بر عهده دارد. بــا توجه به شــروع پیک 
مصــرف، روابــط عمومی شــرکت برق 
از مشــترکین  منطقــه ای خوزســتان 

درخواســت می کنــد کــه بــرای حفظ 
پایداری شــبکه، با رعایت الگوی مصرف 
برق، خاموش کردن کولرهــای اضافی، 
اســتفاده از روشــنایی طبیعــی در روز 

و عدم اســتفاده از لوازم پــر مصرف در 
ســاعت پیک مصرف )11 تا 17 و 18 تا 
22( صنعت بــرق را در خدمت رســانی 

مستمر همراهی نمایند.

گرگان-مهنازمحمدزمانــی معــاون بیمــه 
ســامت گلســتان گفت: در ابتدای ســال، بیمه 
دهک های یک، دو و ســه رایگان بود کــه با اجرای 
آئین نامــه بند الف مــاده 70 دهک هــای چهارم 
و پنجم به بیمه شــوندگان رایگان اضافه شــدند. 
علیرضــا صحرایی اظهار کرد: یــک میلیون و 200 
هزار نفر از گلســتانی ها تحت پوشش بیمه سامت 
هســتند که بالغ بر یک میلیون نفــر از این جامعه 
به صورت رایــگان در صندوق بیمه روســتاییان و 
صندوق ایرانیان )صندوق بیمه ســامت همگانی( 

عضو بوده و خدمات بیمه ای دریافت می کنند.
معاون بیمه سامت گلســتان با اشاره به صندوق 
بیمــاران خــاص و صعــب العاج تصریــح کرد: 
سازمان بیمه سامت در گذشــته به پنج بیماری 
شــامل ام اس، تالاســمی، هموفیلــی، دیالیزی 
و پیونــد کلیه خدمات ویــژه تر ارائــه میداد که 
اکنون تعداد بیماری های تحت پوشــش به 107 
نوع بیماری افزایش یافته است. وی گفت: برخی 
از این خدمــات به صــورت خــارج از ضابطه به 
عنوان کمــک هزینه تا ســقف 50 میلیون تومان 

در طول سال به بیماران پرداخت می شود.
وی گفــت: همچنیــن بیمــاران بــرای دریافت 
تســهیات تا ســقف 50 میلیون تومان به برخی 

بانک ها معرفی می شــوند. معاون بیمه ســامت 
گلســتان اضافه کرد:بانک ملت و قرض الحســنه 
مهر متولــی پرداخت تســهیات 50 میلیونی به 

بیماران خاص و صعب العاج هستند.
وی افزود: متاســفانه انتظاراتی که از بانک عامل 
مهر داشتیم برآورده نشــد و عما دیگر دانشگاه 
علوم پزشــکی گلســتان هیچ بیمــاری را برای 
دریافت تسهیات به بانک مهر معرفی نمی کند.

صحرایــی بیان کــرد: در ابتــدای ســال، بیمه 
دهک های یک، دو و ســه رایگان بود که با اجرای 
آئین نامــه بند الف مــاده 70 دهک های چهارم و 

پنجم به بیمه شوندگان رایگان اضافه شدند.

اردبیل-افســون جبارزاده مدیر شــرکت 
ملی پخش فــرآورده های نفتــی منطقه اردبیل 
گفت : در ســه ماهه نخســت ســال جاری، بیش 
از دو هــزار و 447 تن گاز مایع در ســطح منطقه 

بصورت الکترونیکی توزیع شده است.
ســیدحجت مدنی  در جمع خبرنــگاران درباره 
توزیع الکترونیکی گاز مایع با زیر ســاخت بانکی 
در منطقــه اظهار کــرد: در بازه زمانی یاد شــده 
بیش از دو هــزار و 447 تن گاز مایع در سراســر 
اســتان تامین و توزیع شده اســت که با آنالیز و 
مقایســه مصرف ایــن فرآورده در ایــن مدت در 
قیاس با مدت مشابه ســال قبل 23 درصد کاهش 

مشاهده می شود.
مدنی هــدف از اجرای این طــرح را تامین و رفاه 
شهروندان در راســتای رعایت حقوق شهروندی، 
جلوگیــری از عرضه خارج از شــبکه و اســتفاده 
غیر مجــاز از گاز مایــع و نیز ســاماندهی توزیع 
فرآورده هــای نفتی بــا اســتفاده از کارت بانکی 
سرپرســت خانوار در همه شهرستان های منطقه 

اعام کرد.
مدیــر منطقه اردبیــل علت کاهــش مصرف گاز 
مایع در ســطح منطقــه را توزیــع الکترونیکی 
این فــرآورده و عدم انجــام تراکنش بــه میزان 

کافی عنــوان کرد. وی تاکید کــرد: با اجرای این 
طرح، گاز مایع از طریق کارت بانکی سرپرســت 
خانوار کــه در ســامانه تجارت آســان به آدرس

newtejaratasanثبت نــام  .niopdc . ir
کردند، توزیع خواهد شد.

مدنــی بیان کــرد: افرادی کــه تاکنــون در این 
ســامانه ثبت نام نکرده اند نیز مــی توانند بدون 
واســطه و به صورت غیر حضوری، بــا مراجعه به 
ســامانه یاد شــده ثبت نام کنند و ســیلندر گاز 
مایع خود را با نــرخ مصوب وزارت صمت از طریق 
کارت خوان و با دریافت رسید سوخت خریداری 

. کنند

گلستان اردبیل
معاون بیمه سلامت گلستان:

ارائه خدمات بیمه ای به دهک های ۴ و ۵ هم رایگان شد
مدیر منطقه استان:

ونیکی توزیع شد بیش از ۲ هزار تن گاز مایع در  اردبیل به صورت الکتر

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان:

رکورد پیک مصرف تاریخ شبکه برق 
خوزستان شکسته شد

داستان استان  اعلام کرد؛
شناسایی بیش از ۲۶۰ میلیارد تومان فرار 

وین مالیاتی در قز

قزوین-مریم نقدی  دادســتان قزوین گفت: تا کنون 13 فقره 
پرونده فرار مالیاتی بــا ارزش بیش از 263 میلیارد تومان کشــف 

شده است.
رجبی دادستان مرکز اســتان اعام کرد: در راستای احیای حقوق 
عامه و تاکیدات رییس قوه قضاییه و بر اســاس ماموریت های سند 
تحول قضایی و بیانیــه گام دوم انقاب با اقدامــات صورت گرفته 
در راســتای مقابله با فــرار مالیاتی تا کنون 13 فقــره پرونده فرار 

مالیاتی با ارزش بیش از 263 میلیارد تومان کشف شده است.
رجبی بیــان کرد: بــرای این افــراد مطابــق مــاده 274 قانون 
مالیالت های مســتقیم پرونده کیفری در محاکم قضایی تشــکیل 
شده است. دادســتان عمومی و انقاب خاطر نشــان کرد: در ماده 
274 قانــون مالیات های مســتقیم آمده اســت، هرگونــه پنهان 
کاری در مــورد فعالیــت اقتصــادی و درآمد حاصــل از آن نوعی 
جرم مالیاتی محسوب می شــود بنابراین فرار مالیاتی جرم تلقی و 

متخلفین تحــت تعقیب کیفری قرار خواهند گرفت.

 
معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی کشور مطرح کرد:

ومات بهبود  ایجاد فرصت های برابر از ملز
شرایط افراد دارای معلولیت است

ساری-امیر فر  فاطمه عباســی معاون امور توانبخشی سازمان 
بهزیستی کشــور با اشــاره به اهمیت نشســت های تخصصی در 
پیشبرد اهداف عالیه ســازمان، گفت: برگزاری نشست های علمی 
کاربردی موجب افزایش دانش و مهارت کارکنان می شــود و این 

امر در موفقیت و بالندگی سازمان تاثیر بسزایی دارد.
معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی کشــور بر توانمندسازی 
افــراد دارای معلولیت تاکیــد کرد و گفــت: از اهداف ســازمان 
بهزیســتی توانمندســازی و اشــتغال پایدار جامعه هدف است تا 
با استقال بیشــتر در راستای پیشــبرد اهداف خود گام بردارند و 

مشارکت اجتماعی بالایی داشته باشند.
عباســی با بیان اینکه ارائه خدمات مقبول به افراد دارای معلولیت 
با مشــارکت و یاریگری همگانی میســر اســت، تصریح کرد: ارائه 
مطلوب خدمات به گروه هدف و ضرورت ایجــاد فرصت های برابر 

از ملزومات بهبود شرایط زندگی آنان است.
معاون امور توانبخشی ســازمان بهزیستی کشــور در پایان نکاتی 
درباره سیاســتها و برنامه های تخصصــی و عملیاتی حوزه معاونت 
توانبخشــی و راهبردهای موجــود از جمله؛ توســعه کمی، کیفی 
و تقویــت خدمات توانبخشــی مراقبتــی افــراد دارای معلولیت، 
ســالمندان و بیماران روانی مزمن، تامین معیشت و حمایت مالی 
از گروه هدف، ارتقا ســطح کیفی فعالیت ها، تســهیل دسترســی 
گروه هدف به خدمات، توســعه کیفی و کمی فعالیــت ها در مناطق 
روستایی و محروم، تقویت و توسعه کمی و کیفی خدمات توانبخشی 
مبتنی بر مراکز روزانه، تقویت و توســعه خدمات توانپزشکی و تقویت 
و توسعه فعالیت های مبتنی بر اشتغال افراد دارای معلولیت را مطرح 
کرد. شایان ذکر است ؛ در حاشیه این همایش، کارگاه های تخصصی 
حوزه توانبخشــی به مدت دو روز در مجتمع آموزشی فرهنگی شهید 

بهشتی خزرآباد برگزار می شود.

طی یکسال گذشته انجام شد؛
تربیت بیش از 50 مربی توسط  هلال احمر 

استان خوزستان

اهواز –محمد مجدم  معاون آمــوزش و پژوهش جمعیت هال 
احمر استان خوزستان گفت: طی یکســال گذشته 53 مربی برای 

آموزش های تخصصی، کمک های اولیه و پایه تربیت شده اند.
به گزارش خبرنــگار خریدار به نقل از روابــط عمومی جمعیت هال 
احمر اســتان خوزســتان، مجتبی طحان با اعام ایــن خبر گفت: از 
تعــداد 53 مربی 8 نفر تخصصــی، 25 مربی کمک هــای اولیه و 20 

مربی برای آموزش در شعب هال احمر این استان تربیت شده اند.
او افــزود: در مجموع 118 مربــی فعال کمک های اولیــه، 50 مربی 
تخصصی فعــال و 138 نفر مربی فعال در هال احمر اســتان در حال 

حاضر مشغول به فعالیت در حوزه آموزش و پژوهش هستند.
معاون آموزش و پژوهش جمعیت هال احمر اســتان خوزســتان 
برگزاری دوره تربیت مربی مشــابه در ماه های آتی سال 1402 را 
از اولویت های این جمعیت برشــمرد و تصریح کــرد: قطعاً معاونت 
آموزش و پژوهش جمعیت هال احمر اســتان برنامه های خود را 

در این زمینه تدوین و برای اجرا در تقویم کاری خود می گنجاند.
طحان عنوان کــرد: توجه بــه فعالیت های آموزشــی یکی از مهم 
ترین دغدغه های ما در هال احمر استان اســت زیرا باید به سوی 

همه گیری آموزه های امدادی در جوامع محلی حرکت کنیم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان-مریم مومنــی معاون کنســولی، مجلــس و ایرانیان 
وزارت خارجه گفت: دیپلماســی، هنــر ارتباط برای ایجــاد رابطه و 

حفظ منافع و امنیت است.
 علیرضا بیکدلی معاون کنســولی، مجلــس و ایرانیان وزارت خارجه  
در کنگــره بین المللی دیپلماســی ملــل در اصفهان اظهار داشــت: 
دیپلماســی، هنر ارتباط برای ایجــاد رابطه و حفظ منافــع و امنیت 

است.  
وی افزود: دیپلماســی در تاریــخ معاصر امری رســمی و دولتی بوده 
اما اکنون شــاهد شــکل گیری مفاهیم جدید و متنــوع در این حوزه 
هســتیم  که دیپلماسی های عمومی، شــهری، علمی و دیپلماسی هنر 

نمونه هایی از آن است.  
بیکدلی بیان کرد: کتاب ها و آثار تاریخی که ســعی کرده اند شــهرها 
را معرفی کنند، نخســتین تاش برای نشــان کردن شهرهای مهم در 
تاریخ اســت، این توجه گاه از عشق به نوشــتن و اطاع رسانی و گاهی 

در نتیجه گزارش برای توسعه طلبی و جنگ بوده است.  
معــاون کنســولی، مجلــس و ایرانیــان وزارت خارجه گفــت: بعداً 
نمادهای شهری برای نشــان دادن قدرت حکومت ها استفاده  شدند، 
در این دوره شــهرها به عنوان نمــاد اقتدار جهانگیــران و جهانداران 

ساخته و معرفی شدند.
وی ادامه داد: بــا افزایش خطر جنــگ در قــرن 19 و اوائل قرن 20 
موضــوع تعامل شــهروندان با هدف تــاش برای صلح مطرح شــد و 
مناســبات مردمی شــهرها اهمیت بیشــتری پیدا کرد، در این دوره 

شاهد رشد موزه ها هستیم.  
بیکدلی خاطرنشــان کرد: در دیپلماســی  شــهری عناصر انســانی 
تشــکیل دهنده شــهر، در حد توان خود تاش می کنند با کنشگران 
بین المللی ارتباط برقــرار کننــد و منافع ملی و منافع شــهر خود را 

ارتقا دهند. 
معاون کنســولی، مجلــس و ایرانیــان وزارت خارجه با بیــان اینکه 
تقویت ارتباطات بین المللی و توســعه اقتصــادی و اجتماعی از درون 
هویت شــهری شــکل می گیرد ، اضافه کرد: هرگونه همــکاری بین 
نهادهای شــهرهای کشــورها در این قالب، دیپلماســی شــهری را 

تداعی می کند.  

معاون کنسولی، مجلس و ایرانیان وزارت خارجه:
است امنیت  و  منافع  حفظ  و  رابطه  ایجاد  برای  ارتباط  هنر  دیپلماسی، 

اصفهان

کرمانشاه

کرمانشاه-حســنافخارزاده از ابتدای ســال گذشــته تا کنون در 
اســتان کرمانشــاه با تاش همکاران توزیع برق، همکاری شــهروندان و 
نیروهای انتظامی و قضایی 500 دســتگاه اســتخراج رمــز ارز غیر مجاز 

جمع آوری گردیده است.
 احســان مهدوی معاون فروش و خدمات مشــترکین و عضو هیات مدیره 
شــرکت در این خصوص افزود: بر اساس گزارشهای شــهروندان و تاش 
همکاران شــرکت توزیع برق استان کرمانشــاه همکاری شهروندان و نیرو 
های انتظامی و قضایی تعداد 53 مرکز شناســایی شــده اســت که شامل 

500 دستگاه رمز ارز غیر مجاز در سطح استان می باشد. 
مهدوی گفت: با توجه به ســهم بالاي مصرف دســتگاه هاي ماینر و فشار 
مضاعف به شــبکه توزیع برق، کشــف مزارع و اماکن غیرمجــاز تولید رمز 
ارز از برنامه هاي مهم این شــرکت اســت و در ادامه تصریــح کرد: مراکز 
شناســایی شــده به تفکیک تعرفه مربوط بــه بخش صنعتــی، خانگی و 
عمومی می باشــد که نکته مهم این است دستگاه های اســتخراج رمزارز 
تأثیر زیادی بر افزایش مصرف برق در کشــور دارنــد و روند مصرف را در 

روز های گرم سال بیشتر هم می کنند.
معاون فروش و خدمات مشــترکین رمز ارز های غیر مجاز را عامل افزایش 

بار شــبکه برق دانســت و گفت : میزان توان مصرفی مراکز کشــف شــده 
معــادل 4 میلیون 700 هــزار و179کیلو وات اســت وی در ادامه تصریح 
کرد : هر دســتگاه ماینر در هر ســاعت معادل 2/5 کیلوات برق مصرف می 
کند که عاوه بر مصرف بالاي برق، باعث فشــار مضاعف بر شــبکه توزیع 
برق، ایجاد نوسان در شبکه و در نهایت خســارت به لوازم برقي مشترکان 

مي شود.
مهدوی بیان کرد امید اســت با این جمع آوری هایــی که صورت می گیرد، 
بتوان کنترل لازم را اعمال کــرد تا از این طریق امــکان تأمین برق پایدار 
برای سایر مشــترکان فراهم گردد وی همچنین اظهار داشت: تا کنون سه 
مجوز جهت فعالیت اســتخراج رمز ارز در استان کرمانشاه صادر شده است 
که بر اساس دســتور العمل های شــرکت توانیر در اوج پیک بار تابستان و 

زمستان هیچگونه فعالیتی ندارند.
وي تصریح کرد: لازم اســت کســاني که مبادرت به این کار مي کنند، در 
خصوص مجوزهــاي لازم اقدام کننــد، در غیر این صورت با شناســایي، 
دســتگاه هاي آن ها جمع آوري و تحویل مراجع قضایي خواهد شد و بنا بر 

مقررات نسبت به معدوم سازي آن ها اقدام مي شود.
مهدوی در ادامه از شــهروندان خواســت ضمن همکاري با شرکت توزیع 

نیروي برق اســتان کرمانشــاه در صورت مشــاهده فعالیت دستگاههاي 
ماینر در مناطق مختلف مراتب را به شــرکت توزیع نیــروي برق از طریق 
دفتر حراســت گزارش کنند که پس از بررســی و صحت سنجی گزارش از 

پاداش هاي تعیین شده برخوردار میشوند. 
وي انجام مانورهاي شناســایي و جمع آوري مراکز رمــز ارز غیرمجاز و 
انجام بازرســي هاي محلي و موردي به منظور شناســایي و جمع آوري 
مراکز غیرمجاز را از اهم اقدامات انجام شــده توســط این شرکت براي 
جمع آوري مراکز غیرقانوني اســتخراج رمز ارزها دانســت و گفت: امید 
اســت با افزایش همکاری مــردم در مدیریت مصرف بــرق و همچنین 
بکارگیــری همه ظرفیت های اســتان، تابســتانی را بــدون محدودیت 

باشیم. داشته 

از ابتدای سال گذشته تا کنون صورت گرفت؛

کشف 500 دستگاه استخراج رمز ارز غیر مجاز در کرمانشاه



سازناکوک مسئولان وزارت راه در ساخت مسکن
دولت ســیزدهم در حالی مکلف به ســاخت ۴ میلیون مسکن در طول 
دوره فعالیت ۴ ســاله خود بوده اســت که همچنان وعده عمل به این 
وظیفه را می دهد.بــه گزارش مهر، دولت ســیزدهم در حالی مکلف به 
ساخت ۴ میلیون مسکن در طول دوره فعالیت ۴ ساله خود بوده است و 
همچنان وعده عمل به این وظیفه را می دهد که برخی از معاونان وزارت 
راه و شهرســازی، که بازوی اصلی تحقق این وظیفه دولت اســت، ساز 
مخالف می زنند بنابراین ســوالی که مطرح است این است که آیا دولت 
می خواهد با همین ســکان داران، قطار تولید مسکن در کشور را پیش 

ببرد؟
ساخت ســالی یک میلیون مســکن از تکالیف قانونی دولت سیزدهم 
بود. اکنون با گذشــت نیمــی از فرصت این دولت، مطابــق آمار ارائه 
شــده چیزی حدود یک میلیون و ســیصد هزار واحد مســکونی در 
دست ساخت هســتند که آن هم مشخص نیســت چه زمانی تحویل 

متقاضیان شود.
این آمار نه چندان قابل دفاع نشــانگر این است که دولت با ادای تکلیف 
قانونی خود فاصله زیادی دارد. یکی از دلایل این عملکرد غیر قابل دفاع 
دولت در حوزه ساخت مسکن را می توان مخالف خوانی بعضی از دست 

اندرکاران پیشبرد این پروژه دانست.
برخی از معاونین وزارت راه دنبال ســاخت مســکن در بافت فرسوده 
هستند و برخی دیگر دنبال ساخت و ســازهای افقی و برخی نیز دست 

روی دست گذاشته تا دیگران کار را پیش برند.
اختلاف نظر مقامــات وزارت راه با یکدیگر و تکــرار جملات مقامات 
دولت قبلی در وزارت راه، که ترک فعل آن ها در زمینه مسکن مشهود 
است؛ از ســوی برخی از مســئولان این وزارتخانه، نشان می دهد که 
در بین ســطوح عالی این وزارتخانه، که مجریــان اصلی طرح نهضت 
ملی مسکن هســتند، اختلاف عقیده و تشــتت آرا وجود دارد و این 
اختلافات موجب شده اســت که این طرح به وضعیت غیر قابل قبول 

فعلی برسد.
اگر پیش بــرد پروژه های نهضــت ملی و تأمین مســکن مورد نیاز 
مردم برای وزارت راه و شهرســازی اهمیت دارد چرا یک بار برای 
همیشــه مدیرانش را به یک جمع بندی نمی رســاند تا هم صدایی 
در وزارت راه منجر به پیش برد بهتر و ســریع تر پروژه های مسکن 

ملی شود؟
آیــا وزارت راه خود واقف اســت که به چــه نحــوی می خواهد برای 
متقاضیان مسکن در کشور، بالاخص کلانشــهرها و شهرهای بزرگ، 
ایجاد مسکن کند؟ آیا وزارت راه نمی خواهد از فرصت باقی مانده نهایت 
اســتفاده را برده و رویکردش در قبال اجــرای پروژه های نهضت ملی 
مسکن را مشخص کند تا ســریع تر قطار تولید مســکن را به سر منزل 

مقصود برساند؟
 آیا بهتر نیســت وزارت راه پس از تجمیع نظرات کارشناســی و اتخاذ 
رویکرد واحــد، مخالف خوانی هــا از درون وزارتخانــه را خاموش کند 
تا از بروز این تفکر در اذهان عمومی جلوگیری شــود کــه وزارت راه و 

شهرسازی نمی داند که چگونه می خواهد مسکن بسازد؟

دو راه، پیش روی وزارت راه
در هر صورت هر تصمیمی که از ســوی وزارت راه و شهرســازی برای 
اجرای تکلیف قانونی اش در خصوص ســاخت مســکن اتخاذ شود از 
دو حالت خارج نیســت. وزارتخانه برای ساخت مســکن یا باید دست 
به توسعه افقی )ســاخت خانه های ویلایی و تخصیص زمین( بزند و یا 

توسعه عمودی )بلند مرتبه سازی(.

بدیهی اســت که وقتی مســئولان و معاونان وزیر راه، ساخت مسکن 
جدید در کلانشــهرهایی نظیر تهران را متوجه ســاخت و ساز در بافت 
فرسوده می کنند، یعنی تمایل به توســعه عمودی در این مناطق دارند 
و این به این معناســت که این مســئولان در نظر دارند تراکم جمعیت 

بافت های فرسوده را از آنچه که اکنون هست نیز بیشتر کنند.
نکته حائز اهمیت این اســت که این افراد توســعه افقی کلانشهرها از 
اطراف را به بهانه ظرفیت نداشــتن این شــهرها رد می کنند اما معتقد 
هســتندکه بارگذاری جمعیــت جدیــد در بافت فرســوده و برخی 
زمین های با کاربری غیرمســکونی در داخل شــهر منافاتی با ظرفیت 

نداشتن این شهرها ندارد.

ولی ماند بورس نز
روند حرکت بازار ســرمایه نزولی باقی ماند؛ به طوریکه شــاخص کل 
بورس بیش از ۱۷ هزار واحد و شاخص کل فرابورس بیش از ۲۰۰ واحد 

کاهش یافتند.
 شــاخص کل بورس با ۱۷ هزار و ۸۲۸ واحد کاهش تا رقم دو میلیون و 
۱۵۸ هزار واحد سقوط کرد. شاخص کل با معیار هم وزن نیز با کاهشی 

۹۹۶۵ واحدی در رقم ۷۶۰ هزار و ۸۵۷ واحد ایستاد.
در این بازار ۴۶۰ هــزار معامله به ارزش ۵۶ هــزار و ۲۰۹ میلیارد ریال 

انجام شد.
طی معاملات  دیروز ۱۳ درصد نمادهای بورسی مثبت و ۸۷ درصد آن 
منفی بودند که از میان آن ها توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه، 
بانک ملت و معدنی و صنعتی گل گهر نســبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر منفی را روی بورس گذاشتند.

شاخص کل فرابورس نیز با کاهشی ۲۶۹ واحدی در رقم ۲۸ هزار و ۲۰ 
واحد ایستاد.

در این بازار ۳۵۱ هزار معامله به ارزش ۲۵۳۶ میلیارد ریال انجام شد.
۳۲ درصد نمادهای فرابورســی مثبت و ۶۸ درصد آن منفی بودند و در 
این میان ســرمایه گذاری مالی ســپهر صادرات، پلیمر آریا ساسول و 
فولاد هرمزگان جنوب نسبت به سایر نمادها بیشــترین تاثیر منفی را 

روی فرابورس گذاشتند.
طی معامــلات دیروزبیشــترین ورود پول حقیقی به گــروه بیمه ای و 

بیشترین خروج پول حقیقی از گروه بانکی صورت گرفته است.

 آب ۲۰ مشترک اداری پرمصرف استان تهران
 قطع شد

معاون امور مشترکان شرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: آب ۲۰ 
مشترک اداری پرمصرف در استان تهران در یک هفته اخیر قطع شد.

»ســید رســول باقری« افزود: بــر اســاس ابلاغیه مدیریــت بحران 
اســتانداری تهران، بخش اداری تهران باید میــزان مصرف آب خود را 

نسبت به سال گذشته ۲۵ درصد کاهش دهد.
وی ادامه داد: شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران بر اجرای این ابلاغیه 
نظارت جدی داشته و ۶ هزار واحد اداری این استان را به دقت در بخش 
مصرف آب مورد پایش قرار می دهد.معاون امور مشترکان آبفای استان 
تهران خاطرنشــان کرد: براین اســاس، اگر اداره ای در تهران نسبت به 
رعایت این ابلاغیه توجه نداشــته باشــد با برخورد عوامل اجرایی این 
شرکت روبه رو خواهند شد.باقری گفت: براین اساس و از هفته گذشته 
تاکنون در استان تهران آب ۲۰ مشترک اداری پر مصرف به طور موقت 
قطع شد.وی اضافه کرد: همچنین در شهر تهران نیز در یک هفته اخیر 

آب سه مشترک اداری پرمصرف به طور موقت قطع شد.
معاون امور مشترکان آبفای اســتان تهران افزود: این مشترکان اگر به 
رفتار پرمصرفی خود ادامه دهند زمان قطع آب آنها بیشتر خواهد شد و 

اسامی آنها نیز اطلاع رسانی می شود.
باقری خاطرنشــان کرد: وصل مجدد آب این مشترکان منوط به تعهد 

کتبی بالاترین مقام اجرایی آن اداره خواهد بود.

عراق مدعی کاهش عرضه گاز از سوی ایران شد
وزارت برق عــراق اعلام کرد که این کشــور، ۵۰۰۰ مــگاوات برق را با 

عرضه کمتر گاز از سوی ایران از دست داد.
 )INA( احمد موسی، سخنگوی وزارت برق عراق به خبرگزاری عراق 
گفت: از دســت دادن تولید ۵۰۰۰ مگاوات برق، به دلیل کاهش عرضه 
گاز از ســوی ایران و کمبود ۱۰ هزار مگاواتی به دلیل تولید گاز داخلی 
ناکافی بود که روی تامین برق برای شهروندان این کشور تاثیر گذاشت. 
وی افزود: وزارت برق تلاش می کند با طرف ایــران برای واردات گاز به 
مقدار ضروری هماهنگی کند که در انتظار راه کاری برای انتقال بدهی 
معوقه به ایران اســت.طبق گزارش خبرگزاری شــینهوا، عراق از ایران 
برای تولید بــرق، گاز وارد می کند اما گهگاه عرضه گاز از ســوی ایران، 
بر سر انباشــته شــدن بدهی عراق، کاهش پیدا می کند.محمد شیاع 
السودانی، نخست وزیر عراق ماه گذشته گفته بود دولت در حال اجرای 
طرح هایی برای سرمایه گذاری در میادین گاز طبیعی و گازهای تولید 

شده به همراه نفت است تا وابستگی به واردات را کمتر کند.
حیان عبدالغنی، وزیر نفت عراق در ماه مه گفته بود پس از انجام بررسی 
لرزه نگاری سه بعدی در نزدیکی بصره که قطب نفتی مهم عراق است، 
ذخایر نفتی این کشــور به میزان ۱۰ میلیارد بشکه و ذخایر گاز طبیعی 
به میزان هشــت میلیارد فوت مکعب افزایش یافت. آمار جدید، ذخایر 
نفتی قطعی عراق را به حدود ۱۵۵ میلیارد بشکه و ذخایر گاز طبیعی را 

به حدود ۱۴۰ تریلیون فوت مکعب افزایش می دهد.
بر اساس گزارش وب سایت اینوســتینگ، این آمار هنوز از سوی اوپک 

که عراق یکی از اعضای آن است، تائید نشده است.

 سخنگوی صنعت برق:
 مصرف برق به مرز هشدار رسید؛ مردم 

صرفه جویی کنند
 سخنگوی صنعت برق با اشــاره به افزایش شــدید مصرف برق گفت: 
مصرف برق کشور امروز و در این ساعت در آستانه ۷۳ هزار مگاوات قرار 
گرفته و شــدت گرما تجهیزات برق را تحت تأثیر قــرار داده که از مردم 
درخواســت داریم در صرفه جویی کنند.»مصطفی رجبی مشــهدی« 
افزود: مصرف برق اکنون به ۷۲ هزار و ۴۰۰ مگاوات رســیده که مصرف 
بسیار بالایی به شــمار می رود.وی ادامه داد: ظهر دیروز عدد مصرف به 

۷۱ هزار و ۸۰۰ مگاوات رسیده بود.
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران خاطرنشان کرد: اکنون و با 
وجود مصرف بسیار بالا شبکه در پایداری کامل قرار دارد و نیروگاه ها با 

ظرفیت کامل در حال تولید برق هستند.

رجبی مشهدی گفت: اکنون شبکه برق زیر فشار بسیار بالایی قرار دارد؛ 
لذا از مردم درخواســت می شود هرچقدر بیشــتر می توانند در مصرف 

صرفه جویی کنند تا امکان تأمین برق بیشتر فراهم باشد.
وی ادامه داد: برنامه ریزی شده تا خاموشی نداشته باشیم و همه صنعت 
برق تلاش خود را بــکار گرفته تا برق همه مناطق کشــور را به بهترین 

وجه تأمین کنند.

توسعه زنجیره متانول نیازمند حمایت دولت
مهدوی ابهری گفت: توســعه زنجیــره ، ام تی و ام تی پی به ســرمایه 
گذاری های کلان و لایســنس نیاز دارد و دولت باید بســتر های لازم 
را برای این موضوع فراهم کند.احمد مهــدوی ابهری، دبیر کل انجمن 
کارفرمایی پتروشــیمی با اشــاره به نامه ای که طی روزهای گذشته به 
وزیر اقتصاد ارسال شــده گفت: با توجه به اینکه وزارت اقتصاد مسئول 
رصد کلان اقتصادی کشــور اســت و امسال، سال رشــد تولید است 
مســئولیت اینکه اکنون چه میزان رشــد تولید اتفاق افتــاده در این 

وزارتخانه نسبت به سایر وزارتخانه ها بیشتر است.
وی ادامه داد: عدم مشــورت با پتروشــیمی ها در نامــه ای که به آقای 
خاندوزی ارسال شــد مطرح شــد که پیش از آن ما هشدارهایی مبنی 
بر اینکه کســری بودجه عاملی برای افزایش قیمت خوراک نشود، داده 
بودیم، زیرا برای تأمین منابع تبصره ۱۴ راه های دیگری هم وجود دارد.

دبیرکل انجمن کارفرمایی پتروشــیمی اضافه کــرد: افزایش نرخ گاز، 
سوخت و خوراک راه حل کسری بودجه نیست.به گفته مهدوی ابهری، 
وزیر اقتصاد گفته اند کارشناسان اقتصادی دولت نظر بر اجرای فرمول 
دارند، در حالی که که ما می گوئیم فرمول مساوی با اجرای قانون است 

که قانون الحاق ۲ در سال ۹۳ نوشته شده است.
وی ادامه داد: نرخ خوراک را بر مبنای جهانی و منطقه حساب کنند زیرا 
اکنون نرخ خوراک در آمریکا ۸.۵ ســنت و در منطقه ۱۰ سنت است در 
صورتیکه که برای ما با دلار ۲۸ هزار و۵۰۰ تومانی ۲۸ ســنت می شود 
و با دلار ۳۷ هزار ۵۰۰ تومانی نزدیک به ۲۱ و نیم ســنت می شود که با 

چنین قیمت گذاری امکان رقابت در بازار جهانی وجود ندارد.
مهدوی ابهری اضافه کرد: ما هیچ گونه رانتــی نمی خواهیم قیمتی بر 

مبنای قطر و کشورهایی از این دست تعیین کنید.
به گفته مهدوی ابهری وزارت نفت مکلف اســت قیمــت را به گونه ای 
تعیین کند که منجر به جذب ســرمایه شــود.وی ادامه داد: توســعه 
زنجیره، ام تی و ام تی پی به سرمایه گذاری های کلان و گواهینامه نیاز 

دارد. ضمن آنکه تکمیل زنجیره به پول و زمان نیز نیاز دارد.
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 فرش قرمز ۶۰۰ میلیارد دلاری قاره سیاه برای ایران

رئیس جمهــور  امروز )سه شــنبه( به  خریدار 
کشــورهای کنیا، اوگاندا و زیمبابوه می رود؛ این 
سفر سه روزه که به دعوت رسمی رؤسای جمهور 
سه کشــور صورت گرفته، با هدف تقویت روابط و 
گسترش همکاری ها با کشورهای دوست و همسو 
است.این ســفر از بعُد اقتصادی اهمیت بسزایی 
دارد، چرا که قرار است ابراهیم رئیسی در خصوص 
افزایش همکاری های اقتصادی و حضور پررنگ تر 
بخش خصوصی در کشورهای قاره آفریقا مذاکره 
کند. در سفر به کشورهای آفریقایی ظرفیت های 
اقتصادی و تجاری ایران عنوان شده و در کنار این 
امر پتانسیل هایی که کشــورهای یادشده دارند، 
مورد ارزیابی قرار می گیــرد. فعالان اقتصادی نیز 
به این سفر خوشبین هســتند و اعتقاد دارند که 
رئیس جمهور دســت پرُ از این ســفر استراتژیک 
بازمی گردد.بر اساس آخرین آمارهای ارائه شده، 
در فصل بهــار ۳۲۷ هزار تــن کالای غیرنفتی به 
ارزش ۱۲۲ میلیون و ۷۵۱ هزار دلار به ۳۶ کشور 

آفریقایی صادر شده است.

ضرورت آسیب شناسی و بازنگری
روح الله لطیفی،  قائم مقام باشــگاه تجــار ایران و 
آفریقا درباره حضور ایــران در اقتصاد حدود ۶۰۰ 
میلیارد دلاری قاره آفریقا و ســفر رئیس جمهور 
)بعد از ۱۱ ســال(  به ســه کشــور کنیا، اوگاندا و 
زیمبابوه، گفت: یکی از اقدام هــای مثبتی که در 
دولت ســیزدهم شــکل گرفته و با جدیت دنبال 

می شود، تنوع کشورهای صادراتی کشور است.
رئیس جمهور از نیمه دوم سال ۱۴۰۰، مذاکرات 
اقتصادی با کشــورهای مختلف را شــروع کرده 
است. کمتر دیده شده که اولویت رؤسای  جمهور 
اقتصادی باشــد و لذا این امر اتفاق بسیار مهمی 
است. ایران ظرفیت خوبی در صادرات دارد اما باید 
در این خصوص بازنگری صورت گیرد و صادرات با 

توجه به نیاز بین الملل و ارزش افزوده باشد.
او با بیان اینکه در سه ماه اول سال جاری در قیاس 
با مدت مشابه سال گذشته، صادرات ایران به کنیا 
۴۸ درصد )۷ میلیون و ۶۳۴ هــزار دلار( کاهش 
یافته اســت، افزود: واردات کنیا به ایران در مدت 
عنوان شده، یک میلیون و ۶۶۱ هزار دلار بوده که 
در قیاس با مدت مشابه ســال ۱۴۰۱ کاهش ۷۹ 

درصدی داشته است.
لطیفی با تأکید بــر اینکــه واردات کالا از اوگاندا 
طی سه ماهه اول ســال جاری تقریباً ۴ برابر مدت 
مشابه سال گذشته شده اســت، گفت: صادرات 
ایران به این کشــور کاهشــی بوده اســت، لذا با 
آسیب شناســی باید شــرایطی را فراهم کرد که 

صادرات تقلیل یافته جبران شود.
او درباره همکاری های تجاری ایــران و زیمبابوه 
طی سه ماهه ســال جاری، تصریح کرد: در مدت 
عنوان شــده وارداتی از کشــور زیمبابوه صورت 
نگرفته و صادرات در سه ماهه ابتدای سال جاری 
به کشور یادشــده هزار و ۱۶ دلار بوده است؛ سال 

گذشته صادراتی به زیمبابوه نداشته ایم.
 قائم مقام باشــگاه تجار ایران و آفریقا درباره اینکه 
چرا صادرات ایران به کشورهای آفریقایی کاهشی 
بوده اســت، گفت: صادرات ایران به کشــورهای 
آفریقایی مستمر نیست و از همین رو هزینه حمل 
و نقل بــرای تجار گران تمام می شــود. زمانی که 
صادرات به یک کشــور مداوم باشد همانند عراق، 
حمل ونقــل آن راحت تــر و ارزان تــر )صادرات 
یک روز به کشــور عراق بــه اندازه دو مــاه قاره 
آفریقا(  اســت. بدین جهت وقتی سفارش کالا به 
کشورهای آفریقایی وجود داشته باشد، به یکباره 

شاهد جهش صادرات خواهیم بود.
او با بیان اینکه در سه ماهه اول سال جاری سه کشتی 
به قاره آفریقا سفر داشته اســت، افزود: حمل ونقل 

با آفریقا ســخت است ولی بن بســت نیست. هزینه 
حمل ونقــل به قاره آفریقا گران اســت، لــذا زمانی 
صادرات به کشــورهای ایــن قاره ســود اقتصادی 
دارد کــه کالا با ارزش افــزوده بالا، صادر شــود. در 
مورد کالاهای پرحجــم و کم ارزش، صادرات توجیه 
اقتصادی نخواهد داشــت. از همین رو ضرورت دارد 
به ســمتی برویم که کالاها با حجم و ارزش منطقی، 

صادر شود و از خام فروشی فاصله بگیریم.

روسیه، رقیب ایران در بازار آفریقا
لطیفی با تأکید بر اینکه یکــی از کالاهایی که از 
ایران به قاره آفریقا صادر می شود،  کود اوره است، 
خاطرنشــان  کرد: این کالای پتروشــیمی بین 
۳۵۰ تا ۵۰۰ دلار اســت، حال اگــر کرایه حمل 
آن ۷۰ دلار در هر تن باشــد، باز هم در این حوزه 
رقیب نخواهیم داشــت. البته به واسطه روسیه، 
صادرات کود اوره ایران کمتر شــده اســت.این 
کشور )روسیه(  در شرایط تحریمی به سر می برد، 
لذا برای آنکه درآمد ارزی داشــته باشد به سمت 
دامپینگ حرکت کرده و قیمت مشــتقات نفتی 
را کاهش داده است. روســیه ذخایر خیلی خوبی 
در حوزه های نفت، گاز، گندم و چوب دارد و سعی 
کرده با دامپینگ مشــتریان خود را حفظ کند. از 
آنجا که در محصولات پتروشیمی کشورمان رویه 
قیمت گذاری وجود دارد، نمی توان با روســیه در 

مورد قیمت رقابت کرد و یا منعطف بود.

تمرکز بر سرمایه گذاری بلندمدت
او با تأکید بر اینکه در کنار صــادرات باید به فکر 
سرمایه گذاری بلندمدت در کشورهای آفریقایی 
بود، همانند کشــورهای ترکیه و چین که به این 
ســمت رفتــه  و موفقیت های خوبی هم کســب 
کرده اند، یادآور شد: کشــورهای آفریقایی اعلام 
می کنند، کالاهایی در بازار آنهــا خواهد ماند که 
از تکنولوژی بهره مند باشــند، از همین رو باید به 
سمت صادرات و سرمایه گذاری کالاهایی برویم 
که آنهــا متقاضی هســتند.این صاحبنظر حوزه 
تجارت خارجی درباره چگونگی افزایش صادرات 
به کشورهای آفریقایی و به تبع آن افزایش درآمد 
ارزی، اذعان داشــت: در این خصوص سه راهکار 
وجود دارد که اولین و مهم ترین آن شناخت بازار 
آفریقا اســت، باید به صورت کارشناسی وارد این 
بازار شــویم تا تجار کشــورها از ظرفیت ایران و 
کشورهای آفریقایی مطلع شوند. بر این اساس به 

برنامه مدون و نگاه بلندمدت نیاز داریم.

پرداخت سوبسید برای حمل ونقل دریایی
او ادامه داد: دومیــن مقوله پرداخت سوبســید 
و یا تســهیلات مالی از ســوی سیاســت گذاران 
برای حمــل و نقل دریایی با هــدف صادرات کالا 
به کشــورهای آفریقایی اســت تــا هزینه حمل 
برای تجار کشــورمان کاهشی شــود. از این رو به 
جای راه اندازی خطــوط کشــتیرانی،  می توان 
به شــرکت ها سوبســید پرداخت کرد تا هزینه 
حمل، منطقی شــود. کشــور ترکیــه زمانی که 
صادرکنندگان، اســناد صادراتی خود را دریافت 
می کنند به آنها مشوق پرداخت می کند. صادرات 
ترکیه به کشــورهای آفریقایی تا ۶ ســال پیش 
مانند ایران بود، اما اکنون رقم صادراتی آنها به ۲۰ 

میلیارد دلار در سال رسیده است.

در قالب تهاتر می توان طا گرفت
 قائم مقام باشگاه تجار ایران و آفریقا درباره سومین 
مســیر افزایش درآمد ارزی کشــور از قاره آفریقا 
به »ایران«، گفت: کشــورهای آفریقایی در ذیل 
بانکداری غربی فعالیت می کننــد و بزرگ ترین 
تولیدکننــده طلا هســتند،  لذا می تــوان از این 

فرصت با توجه بــه قانون جدیدی کــه در دولت 
ســیزدهم )تهاتر کالا(  مصوب شــده به درستی 
بهره ببریم. از این رو با صادرات کالا به کشورهای 
آفریقایی و حتی کشــورهای اروپایــی که با قاره 
آفریقا ارتباط و همکاری تجــاری دارند، در قالب 
تهاتر می توان طلا گرفت. همچنین بســیاری از 
کشــورهای آفریقایی آب و خاک خوبی دارند که 
مناسب کشت فراســرزمینی است، لذا می توان با 
محصــول حاصله از این بخــش، ضمن صادرات، 
نیاز داخلی را هم تأمین کرد. در ســه ماهه ابتدای 
ســال جاری ۶۴ درصد واردات کشــور مربوط به 
نهاده های دامی و کشاورزی بوده است، از همین 
رو برای جلوگیری از هر گونه بحــران می توان از 

ظرفیت قاره آفریقا استفاده کرد.
این صاحبنظر در حوزه تجارت بــا بیان اینکه هر 
میزان کــه هم آمیختگی اقتصادی با کشــورها 
داشته باشیم، امکان تحریم کشــور کاهش پیدا 
می کند، تصریح کرد: بیش از ۲۰۰ کشــور داریم 
که ۵۵ کشــور آن مربــوط به قاره آفریقا اســت، 
لذا با توســعه روابط با این کشــورها، می توان به 

دستاوردهای خوبی رسید.

حجم تجارت با کشورهای آفریقایی
چندی پیش قائم مقام باشــگاه تجار ایران و آفریقا 
در خصوص پنج مقصــد اول کالاهای صادراتی در 
بهار گفت: غنــا با خرید ۵۶ میلیــون و ۳۲۳ هزار 
دلار و با رشد ۸۷ درصدی ، آفریقای جنوبی با ۲۷ 
میلیون و ۳۳۴ هــزار دلار و کاهش ۸۰ درصدی، 
تانزانیا با ۸ میلیــون و ۶۴۹ هزار دلار و کاهش ۴۴ 
درصدی، ســومالی با ۸ میلیون و ۲۵۵ هزار دلار 
و کاهش ۲۷ درصدی و کنیا بــا ۷ میلیون و ۶۳۴ 
هزار دلار و کاهش ۴۸ درصــدی، پنج مقصد اول 
صادرات غیرنفتی ایران به آفریقا در بهار امســال 

بودند.

کدام کالاها صادر و وارد می شود؟
او افزود: محصولات فولادی بــا ۶۰ میلیون دلار، 
کود اوره بــا ۲۵ میلیون دلار، قیر بــا ۱۵ میلیون 
دلار، مــواد غذایی بــا ۱۱.۵ میلیــون دلار، گاز 
مایع با ۲.۷ میلیون دلار و مصالح ســاختمانی با 
۱.۵ میلیون دلار به ترتیــب عمده ترین کالاهای 
صادراتی ایران به قاره آفریقــا در فصل بهار بودند 
و روغن موتور، مشــتقات پترو پالایشگاهی، مواد 
معدنــی، دارو، گلاب و صنایــع دســتی و فرش، 
مواد شیمیایی، کیت آزمایشــگاهی ، مصنوعات 
پلاستیکی ، لاســتیک و تیوب، ظروف شیشه ای، 
کفپوش ، پارچه و لــوازم بازی کــودکان از دیگر 
کالاهــای صادراتی ایــران به آفریقا در ســه ماه 
نخست امسال بود.لطیفی در خصوص کشورهای 
آفریقایی فروشــنده کالا به ایــران در فصل بهار 
گفت: کشــور آفریقای جنوبی با فروش ۶ میلیون 
و ۶۲۷ هزار دلار و رشــد ۱۱۸ درصدی، تانزانیا با 
۲ میلیون و ۱۷۲هزار دلار و کاهش ۶۲ درصدی، 
غنا با یک میلیون و ۹۱۲ هزار دلار و رشــد ۲۷۰۱ 
درصدی، کنگو با یک میلیــون و ۷۶۴ هزار دلار 
و کاهــش ۴۶ درصــدی و کنیا با یــک میلیون 
و ۶۶۱ هــزار دلار و کاهــش ۷۹ درصــدی، پنج 
کشور نخســت آفریقایی تأمین کننده کالا، برای 

کشورمان در فصل بهار بودند.
او یادآورشــد: ۶ میلیون و ۸۵۶ هــزار دلار مواد 
غذایی شامل ، چای ، قهوه ، گندم ، مالت ، حبوبات ، 
عصاره گیاهان، ۲ میلیون و ۸۱۰ هزار دلار سنگ 
منگنز، ۲ میلیون و ۲۰۶ هزار دلار روغن صنعتی، 
به همراه کنســانتره کروم، مواد پلاستیکی، لوازم 
الکترونیکی ، لوازم خودرو و ماشین آلات صنعتی 
از عمده ترین کالاهای وارداتــی از قاره آفریقا در 

فصل بهار امسال بودند.

آرش

وزیر نفت کویــت در اظهاراتی، بار 
دیگر مدعی شد کویت و عربستان 
ســعودی، حقوق انحصــاری در 
میــدان گازی الــدوره )آرش( در 
خلیج فارس دارند. ســعد البراک 
با تکــرار ادعاهای قبلــی، از ایران 

خواســت بــا تعییــن مرزهــای 
دریایی خود، ادعای خود نســبت 
به این میدان را اثبــات کند.ایران 
اعلام کرده اســت در ایــن میدان 
گازی ســهم دارد و توافق ســال 
گذشــته میان کویت و عربســتان 

سعودی برای توســعه این میدان 
می داند.البــراک  غیرقانونــی  را 
در مصاحبــه با شــبکه تلویزیونی 
ســعودی الاخباریه گفــت: تا این 
لحظه، این حق انحصاری کویت و 
عربســتان در میدان الدوره است و 

هرکس ادعایــی دارد باید تعیین 
مرزها را آغاز کند و اگر حقی داشته 
باشد، طبق قواعد حقوق بین الملل 
آن را می گیــرد. طــرف مقابــل 
ادعاهایی دارد که بر مبنای تعیین 

دقیق مرزهای دریایی نیست.

تکرار ادعاهای کویت درباره میدان گازی آرش

مسکن
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